
پیام کاهش مشارکت برای نظام
با نزول آمار مشارکت به ۴۰ درصد، کمترین میزان 
اسلامی  جمهوری  انتخابات   همه  در  مشارکت 
ثبت شد. به یقین، این رخداد تلخ، حامل اتفاقات 

خوشایندی نیست.
عدم رضایت مردم از عملکرد مسئولین و تعارض 
منافع که آشکارا در گذشته و در همین مناظره ها و 
حتی میزگردهای تخصصی مشخص بود و نیز عدم 
تطابق قول و فعل، موجبات کاهش مشارکت مردم در چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری شد. به هرحال، مردم استحقاق دارند بهترین عملکرد مسئولان 
را ببینند و شفافیت،صداقت و صراحت را در کلام آنان بشنوند. اگر یک نامزد وعده 
می دهد، رای بیاورد، کارگران وکارمندان از مالیات و بیمه معاف می شوند یا می 
گوید به مردم طلا می دهم و ... وعده های پوچی داده و مردم را به سمت بیزاری 
هدایت می کند. در گذشته هم دیدیم که برخی توان محقق شدن وعده های خود 
را نداشتند و مثلا، گفتند اگر من رای بیاورم رقیب اصلی من فساد و ناکارآمدی 

است ولی در عمل، کارنامه متضادی بر جای گذاشتند.
علت عدم حضور گسترده مردم پای صندوق های رای را باید همین شعارهای 
عوام فریبانه و عدم عمل به آنها دانست،در این دوره هم دیدیم که مردم با اتکا به 
تجارب پیشین از چنین شعارهایی، استقبال نکردند و با نزول آمار مشارکت به ۴۰ 
درصد، کمترین میزان مشارکت در همه انتخابات  جمهوری اسلامی ثبت شد. 
به یقین، این رخداد تلخ، حامل اتفاقات خوشایندی نیست. بلکه به نوعی، عامل 
تشدید نگرانی ها می شود. در شرایطی که همواره رسانه های بیگانه و از منافقین 
از سلطنت طلب ها گرفته تا منافقین و براندازان و استکبار جهانی، بر طبل عدم 

مشارکت می کوبند، ثبت این میزان مشارکت شایسته نظام نیست.
برخی ممکن است تصور کنند که مردم از نظام ناراحت هستند اما باید دقت 
کرد که مردم بین نظام جمهوری اسلامی و عملکرد مسئولان نظام، تفاوت قائل 
هستند. درواقع، مردم به نظام علاقه مند هستند . زیرا نظام جمهوری اسلامی 
مترقی ترین ،پیشرفته ترین و دارای مزیت های نسبی فراوان در قیاس با همه 
نظام های مدعی مردمسالاری است. بنابراین، بعضی فکر نکنند که عدم مشارکت 
۶۰درصدی، دلیلی بر ناراحتی مردم از نظام است. جمهوریت و اسلامیت بعنوان 
دو مشخصه جمهوری اسلامی که ۹۸ درصد مردم به آن رای دادند، همواره و الان 
هم مورد تاکید است. مشکل در عدم صداقت و رفتار و عمل ناپسند برخی مسئولان 
است که نتیجه آن را در کاهش چشمگیر مشارکت مشاهده می کنیم و البته ناگفته 
پیداست، این کاهش مشارکت، خطرناک است و می تواند به نظام ضربه وارد کند.

عضو شورای وحدت اصولگرایان

عضو جامعه مدرسین:

موقعیت بین المللی نظام با رأی به فرد 
اصلح ارتقا می یابد

عضو جامعه مدرسین گفت: همه پای صندوق های رأی بیایند و بدانند که 
موقعیت داخلی و بین المللی نظام اسلامی با رأی دادن به فرد اصلح تثبیت و ارتقا 

می یابد.
آیت الله سیدمحمد غروی در حاشیه شرکت در انتخابات در جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم اظهار داشت: قبل از هر چیز باید واقعاً امروز را تبریک گفت و 
همه پای صندوق های رأی بیایند و بدانند که موقعیت داخلی و بین المللی نظام 
اسلامی با رأی دادن به فرد اصلح تثبیت و ارتقا می یابد.  وی افزود: هر کسی که 
اکثریت آرا را کسب کرد دیگران باید او را بپذیرند و قبول کنند و البته از کاندیداها 
انتظار هست که اگر احیاناً به پیروزی رسیدند شرایط مختلف کشور را ملاحظه 
کنند و زمینه هایی را فراهم نیاورند که موجب مشکلاتی برای خودشان و نظام شود.
  عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه گفت: منتخب ملت سعی داشته باشد 
کسانی را به عنوان مسئول یا وزیر انتخاب کند که بهترین باشند و بتوانند واقعاً به 
مردم خدمت کنند و مشکلات کشور به خصوص مشکلات جوانان را برطرف کنند.

شهردار قم:

قم نیاز به ۱۰ مرکزتنظیم بازار
در مناطق هشتگانه دارد

شهردار قم گفت: در حیطه فعالیت ها و وظایف مدیریت شهری، ساماندهی 
مشاغل موضوعی خاص و ویژه است که ارتقای کیفیت زندگی شهری را به همراه 

دارد.
 سیدمرتضی سقائیان نژاد،شهردار قم در جلسه شورای سازمان میادین میوه و تره 
بار و ساماندهی مشاغل شهری که در سالن شهید مولوی شهرداری قم برگزار شد 
اظهار کرد: ساماندهی مشاغل مزاحم یکی از مسائل مهم مدیریت شهری است که 

در شهر قم موضوعیت دارد.
عنوان  به  صنوف  شهرک  و  خودرویی  شهرک  که  حاضر  حال  در  افزود:  وی 
زیرساخت های مشاغل ناسازگار شهری ایجاد شده اند، باید به ساماندهی مشاغل 

توجه ویژه نشان داد.
 شهردار قم با اشاره به وجود گاراژ های خودروی بسیار قدیمی در هسته مرکزی 
شهر، خاطرنشان کرد: در چنین مکان های حساسی وجود آلودگی های بصری و 
محیطی و ترافیک ناشی از اینگونه کاربری ها نیاز به ساماندهی دارد که این موضوع 

از مأموریت های اساسی سازمان میادین میوه و تره بار است. 
به گسترش  نیاز  قم  بازار شهرداری  تنظیم  در حوزه  داد:  ادامه  سقائیان نژاد 
زیرساخت های خود دارد چرا که این حوزه از نظر ایجاد رضایتمندی در شهروندان 

بسیار خاص و ویژه است. 
 وی تاکید کرد: تجربه کلانشهر های دیگر نشان می دهد که شهرداری ها با وجود 
در حوزه تنظیم بازار و توزیع کالا می توانند موفق عمل کنند. شهردار قم گفت: 
شهر قم نیاز به حدود ۱۰ مرکز تنظیم بازار در مناطق هشت گانه دارد که با توزیع بی 

واسطه کالا های اساسی به معیشت شهروندان کمک کند.

در آستانه ماه محرم؛ 

اعطای نشان حبیب به پیرغلامان قمی
در آستانه ماه محرم و عزاداری سرور و سالار شهیدان در آئینی از پیرغلامان 

حسینی قمی با اعطای نشان »حبیب« تقدیر شد.
به همت نمایندگی بنیاد دِعبلِ خُزاعی استان قم در آستانه ماه محرم و عزاداری 
با اعطای نشان  پیرغلامان حسینی قمی  از  آئینی  سرور و سالار شهیدان در 

»حبیب« تقدیر شد.

ابوالقاسم رئوفیان*

رهبر معظم انقلاب؛
حرکت مدافعان حرم ایران و منطقه را 

نجات داد
رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند: دشمن در طراحی خود قصد 
داشت با تصرف منطقه و همزمان با وارد کردن فشارهای اقتصادی و 
سیاسی و همچنین عقیدتی و مذهبی به ایران، نظام اسلامی را از بین 
ببرد، با چنین نگاهی حرکت مدافعان حرم ایران و منطقه را نجات داد. 
کنگره  برگزاری  ستاد  اعضای  دیدار  در  انقلاب  رهبر  بیانات  متن 
بین المللی شهدای مقاومت و مدافع حرم که در تاریخ ۳۰ خردادماه 
۱۴۰۳ برگزار شده بود، صبح روز )شنبه، ۰۹/۰۴/۱۴۰۳( در محل  صفحه 2

وزیر کشور:

انتخابات ریاست جمهوری در سلامت کامل برگزار شد
صفحه 2

استاندار قم: 

حداکثر مشارکت را 
در انتخابات قم 

لمس کردیم

مدیرکل راه آهن استان قم خبرداد:

جابه جایی روزانه
هشت هزار مسافر

 توسط ناوگان ریلی 

صفحه 8

صفحه 4

شهردارقم :

قم نیاز به ۱۰ مرکز
تنظیم بازار در 

مناطق هشتگانه دارد

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:

گازرسانی به یک شهر 
و ۵ روستا 

در دولت سیزدهم

صفحه 1

صفحه 8
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حشمت الله  فلاحت پیشه:
آرای خاکستری »پدیده« دور دوم 

انتخابات هستند
فلاحت پیشه، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم می گوید 
بخشی از سبد رأی قالیباف در بعد از ظهر روز انتخابات به سمت 
جلیلی سوق پیدا کرد و دلیلش این است که شبیه انتخابات دور 
اول احمدی نژاد عده ای فکر می کردند امکان شکست وجود دارد 
لذا به سمت جلیلی سوق پیدا کردند.  »یک سوم آرای رئیسی پای 
صندوق رأی نیامدند«، »آرای قالیباف بین جلیلی و پزشکیان تقسیم 
صفحه7می شود.« و ...این بخشی از تحلیل حشمت الله فلاحت پیشه فعال 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
قم خبرداد:

۶۳ درصد شبکه توزیع برق 
کابل »خود نگه دار« شد

یک مسئول در اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم خبرداد:

احیای باغ مزار قبرستان 
نو با واگذاری اراضی ۴۸ 

هکتاری پردیسان

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
گفت: هم اینک ۶۳ درصد از خطوط انتقال برق 
استان قم به شبکه خود نگه دار تبدیل شده و تا 
پایان امسال ۳۰۰ کیلومتر دیگر نیز از به کابل 
خود نگه دار تبدیل خواهد شد.   یوسف صادقی 
انجام  برنامه ریزی  طبق  افزود:  گفت وگویی  در 
شده تا پایان امسال ۳۰۰ کیلومتر از شبکه برق 
استان قم به شبکه خود نگه دار تبدیل خواهد شد 
و تا چهار سال آینده تمام شبکه و خطوط برق 

رئیس اداره معماری بافت های واجد ارزش و 
و شهرسازی  راه  اداره کل  بازآفرینی  طرح های 
استان قم از همکاری این اداره کل با شهرداری 
قم برای احیای باغ مزار قبرستان نو خبر داد. 
خبرنگاران  با  گفت وگو  در  نیا  طاهری  علی 
استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره  کرد:  اظهار 
شهری  بازآفرینی  شرکت  از  نمایندگی  به  قم 
ایران و به عنوان دبیر ستاد بازآفرینی شهری و با 

صفحه 4

صفحه 8

نتایج نهایی انتخابات ۸ تیر ۱۴۰۳ اعلام شد

 پزشکیان و جلیلی به مرحله دوم رفتند 
صفحه 2

))آگهي دعوت مجمع عمومي عادی  انجمن صنفي 
کارگری مسئولین ایمنی  استان قم((

مجمع عمومی انجمن صنفی مذکور روز پنج شنبه مورخ 
۱۴۰۳/۰۵/۰۴ ساعت  ۸ صبح درمحل  بلوار امین مسجد 

الغدیر سالن جلسات برگزار می گردد.
 ازکلیه اعضا رسمی شاغل در صنف مربوطه دعوت می شود 

در جلسه مذکور شرکت نمایند.
دستور جلسه :

۱. بررسی صورت های مالی و تصویب حسابرسی انجمن 
صنفی 

2. تصویب حق عضویت و ورودی  انجمن در سال ۱۴۰۳
هیئت مدیره انجمن صنفی کارگری مسئولین ایمنی 
استان قم
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مسعود یا سعید؛ 

رییس جمهور آینده را »آرای خفته«
 تعیین می کند

با اعلام نتایج نهایی انتخابات ریاست جمهوری هیچ 
به  از ۴ نامزد موفق به کسب حد نصاب )نصف  یک 
اضافهٔ یک( نشده و کار به دور دوم کشیده که جمعه ۱۵ 

تیر ۱۴۰۳ - همین هفته- برگزار می شود.
   این دومین بار در تاریخ برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری در ایران است که رییس جمهوری در مرحلهٔ 
دوم تعیین می شود و به خاطر همین سابقه هواداران 
سعید جلیلی امیدوارند اتفاق سال ۱۳۸۴ تکرار شود 
که هاشمی رفسنجانی اگرچه در مرحلهٔ  اول پیشتاز بود ولی بازی را در مرحلهٔ دوم به 
محمود احمدی نژاد واگذار کرد. به همین خاطر بعید نیست در این هفته به جای آن که 

سراغ روحانی بروند از خاطرهٔ  هاشمی رفسنجانی فقید یاد کنند.
امید اصلی برای مسعود پزشکیان اما این است که هم ممکن است بخشی از آرای 
نامزد ناکام- محمد باقر قالیباف- به سوی پزشکیان سوق پیدا کند و هم مهم تر از آن 

آرای خفته بیدار و به جانب او روانه شود.
از کل ۲۴ میلیون و ۵۳۵ هزار و ۱۸۵ رأی شمارش شده مسعود پزشکیان با ۱۰ 
میلیون و ۴۱۵ هزار و ۹۹۱ در جای نخست ایستاده اما چون به نصف به اضافه یک 
نرسید رییس جمهور نشده )البته فعلا(. سعید جلیلی هم با ۹ میلیون و ۴۷۳ هزار و 

۲۹۸ رأی در جای دوم قرار گرفته و با هم به مرحلهٔ دوم راه یافتند.
هدف قانون گذار از دو مرحله ای کردن این است که رییس جمهوری با آرای بیشتری 
انتخاب شود هر چند برخی معتقدند هیچ تضمینی وجود ندارد چون در نوبت بعد با هر 

رای بیشتر رییس جمهوری تعیین می شود و الزاما به افزایش آرا نمی انجامد.
 جدای این دو می توان از محمد باقر قالیباف گفت که از چهارمین حضور خود هم 
طرفی نبست ) با احتساب انصراف ۹۶ و شکست متحد او مرحوم رییسی( و سهم او 
تنها ۳ میلیون و ۳۸۳ هزار و ۳۴۰ رأی است که با توجه به اشتهار و سابقه و وعده های 
بسیار دهان پرکن -که اگر چه به ابتذال لاف گزاف آن دو نفر دیگر نبود اما جذاب تر 

می نمود- بسیار قابل توجه است.
   با قاطعیت نمی توان نظر داد که اگر کنار می کشید آرای او به کدام سبد واریز می شد 
زیرا انگیزهٔ  حامیان او هم با وجوه ایدیولوژیک است که با جلیلی هم پوشانی دارد و هم 
تکنوکراتیک که با پزشکیان. در مجموع اما حضور او به نفع اصلاحات شد خاصه اگر 
پزشکیان رییس جمهور شود نمی تواند در مقام رییس مجلس زیاد سر به سر دولت او 

بگذارد چرا که از درون مجلس هم تحت فشار است.
به هر رو سعید )جلیلی( و مسعود )پزشکیان( روانهٔ  مرحلهٔ دوم شدند و مهم ترین 
نکته همان است که گفته شد. سقف آرای جلیلی همان است که دیدیم و آرای خفته و 
خاموش ندارند و همه بیدارند و تنها افزودنی آن می تواند بخشی و نه تمام آرای قالیباف 
باشد. سقف آرای پزشکیان اما این قدر نیست و کافی است آرای خفته بیدار شود و به 

صحنه بیاید چرا که هر ۴ دلیل رأی ندادن گروهی از آرای خاموش منتفی شده است:
دلیل اول که اگر رأی ندهند سلب مشروعیت می کنند و دیدند که به هر حال ۴۰ 
درصد مشارکت کردند. ضمن این که به فرض که سلب مشروعیت کنند و مثلا پزشکیان 
هم نامزد نبود. حالا آقای جلیلی با همان ۹ میلیون رییس جمهور کشور ۸۵ میلیونی 
بود. می گویید نمی شود و مشروعیت نداشت؟ مگر در افغانستان ۳۰ میلیونی با ۱۰ 
میلیون واجد شرایط اشرف غنی با یک میلیون رأی رییس جمهور نشد؟ نامشروع بود؟ 
رقیب او عبدالله عبدالله هم ۲۰۰ هزار کمتر از او و بر سر این ۲۰۰ هزار آن قدر بر سر 
هم کوفتند که آمریکا و طالبان در قطر توافق کردند و بساط جمهوریت را برچیدند و 
امارت اسلامی برپا شد! طالبان اصلا انتخابات برگزار نمی کند چون معتقدند در اسلام 
برابری نداریم. نه رأی عالم و عامی برابر است و نه زنان حق رأی دارند. درست است که 
فعلا طالبان را به رسمیت نمی شناسند ولی عملا دنیا پذیرفته است. پس نه رأی یک 
میلیونی رییس جمهور معزول افغانستان از کشور ۳۰ میلیونی سلب مشروعیت کرد نه 

بی انتخابات بودن طالبان.
  دلیل دوم آنانی که رأی ندادند این بود که می گفتند از قبل تعیین شده و همان 
قالیباف است! مثل سال ۸۴ که می گفتند از قبل تعیین شده و هاشمی رفسنجانی 
است. حالا اما این تصور باطل شد و از قبلی در کار نبود. هر چند از حق نباید گذشت 
حضور او این بار مانع اتحاد جبههٔ پایداری شد و این را نباید فراموش کرد. این دلیل 
هم پس منتفی شده و دیگر نمی توانند بگویند از قبل تعیین شده و شرط ببندند باقر 

قالیباف است.
 دلیل سوم این است که رییس جمهوری کاره ای نیست. اما اگر کاره ای نیست این 
همه اشتیاق از سر چیست؟  روشن است که کاره ای هست و آرا به قدرت او ضریب 

می دهد.
دلیل چهارم هم این که با سیاست کاری ندارند ولی می دانند که آقای جلیلی با سبک 

زندگی آنها کار دارد.
با این اوصاف هر ۴ انگیزه آرای خاموش و خانه مانده و به صندوق نریخته )سلب 
مشروعیت/ از قبل مشخص بود/کاره ای نبودن/تنزه از سیاست( منتفی شده و تنها 
یک دلیل می ماند: امید به گشایش روزنه از دل تخریب و منازعه! اگرچه به خودزنی 

می ماند اما چون شنیده ام می نویسم!
    اکنون روشن است که چه می خواهم بگویم: رییس جمهور آینده را و این که سعید 
)جلیلی(  باشد یا مسعود )پزشکیان( همین آرای خفته تعیین می کنند. اگر بیدار شوند 
و به صحنه بیایند مسعود پزشکیان را با ۲۰ میلیون رأی روانهٔ ریاست جمهوری می کنند 
با۱۰ میلیون مرحله اول به اضافهٔ  یک میلیون تکنوکراتیک باقر قالیباف و ۹ میلیون آرای 

خاموش.
  اگر بیدار نشود احتمال موفقیت جلیلی وجود دارد اگرچه تنها قادر به جذب 
بخشی از آرای قالیباف باشند و ۴ سال و بلکه ۸ سال از عمر خود را باید با سیاست های 

ایدیولوژیک و انسدادی آقای جلیلی سپری کنند.
پولسازی سخت نیست اگه راهش رو بدونی! " دوره رایگان به مدت محدود"

    این تحلیل کامل نیست اگر به نکات دیگری اشاره نشود:
۱. کار به دستان به این بیندیشند که چه شده که از رقابت دو روحانی در سال های 
۷۶ و ۹۶ با ۲۷ و ۴۰ میلیون رأی رسیده ایم به کل آرا با ۲۴ میلیون. بخشی از این قهر 
بی شک از جانب زنان ایرانی است. گفتار تحقیر آمیز وزیر کشور و طرح حجاب مجلس 
تحت ریاست باقر قالیباف موجب این گسست شده و تا این را اصلاح نکنند ریزش ادامه 
دارد. جای خوش وقتی است که می توان حدس زد در دولت بعدی چه از آنِ سعید و چه 
مسعود جایی برای وزیر کشور فعلی نخواهد بود که یک وزارتخانه اجتماعی را با نگاه 

امنیتی و تهدید می خواست اداره کند.
   تا تنوع پوشش زنان را به رسمیت نشناسند آش همین است و کاسه همین و 
بزرگ ترین دم خروسی که بیرون می زد همین بود که نمی توانستند مدام از تکریم زنان 
بگویند و از مسوولیت طرح غیر قانونی و غیر شرعی جریمه های پوشش و طرح نور 
شانه خالی کنند و مردم این دو گانگی را در مقابل صداقت دکتر پزشکیان قرار دادند. 
اصول گرایی ایرانی جذب آرای زنان غیر دارای پوشش رسمی را دیگر باید از سر به در 
کند ضمن آن که به خاطر همین لحن، زنان محجبه بسیاری هم جذب لحن دکتر 

پزشکیان شدند و حجاب اختیاری دختر او که به دل ها نشست و مقایسه شد.
 ۲. اگر نرخ مشارکت به نصف ۸۸ رسیده به خاطر ترکیب نامردها هم هست. از آن 
یکی نمی شود زیاد گفت ولی نمی شود احمدی نژاد با سابقه ۸ سال ریاست جمهوری را 
سه بار رد کنی و انتظار داشته باشی در مشارکت اثر نگذارد.  درست است که به اقتصاد 
و اخلاق جامعه آسیب رسانده اما اگر قرار بر مجازات است باید محاکمه شود و محروم 
کردن او از کاندیداتوری بخشی از جامعه را روی گردان کرد. این که نویسنده این سطور 
او را نمی پسندد و مقصر شروع انحطاط و خروج از ریل توسعه می داند به این معنی 
نیست که این واقعیت را یادآور نشود. ضمن این که وقتی آن دو نفر انصرافی لاف زن 
تأیید شدند او هم با همان قاعده باید می شد و اگر نباید می شد در همان ۸۴ نباید 

می شد.
 ۳. درست است که آقای پورمحمدی ستاره مناظره ها بود و عملکرد خوبی داشت و 
می تواند گزینه وزارت کشور در دولت پزشکیان و نه طبعا جلیلی باشد اما برای روحانیت 
به عنوان طیف و صنف حاکم آرای او هرگز برازنده نیست. خاصه این که دبیر جامعه 
روحانیت مبارز است ولو تشکل متبوع حمایت نکرده باشد. البته نباید فراموش کرد که 
بخش قابل توجهی از رأی دکتر پزشکیان به خاطر حمایت آقای خاتمی است. این که 
از صبح تا شب در تلویزیون روحانیون سخن رانی کنند و نامزد روحانی این قدر رأی 
بیاورد تأمل برانگیز است و لابد از تخریب حسن روحانی و ممنوع التصویر کردن خاتمی 
و متهم کردن هاشمی رفسنجانی - هر سه روحانی- راضی اند و لابد خیال می کنند 
تقدیس مرحوم رییسی کفایت می کند.    نکات دیگری هم می توانم افزود اما بیم دارم 
اصل سخن فراموش شود و آن هم این است که رییس جمهور شدن پزشکیان بسته به 
آن است که اولا آمده های جمعه ۸ تیر باز بیایند و به قاعده می آیند چون کار را که کرد، 
آن که تمام کرد. این اما کافی نیست. نیامده ها هم بیایند چون بر ایشان روشن شده که 
نیایند شنبه ۱۶ تیر سعید جلیلی رییس جمهور ایران خواهد شد و بر تمام شئون زندگی 

ایرانیان اثر می گذارد. این هراس افکنی نیست. توصیف واقعیت است.

اخبار

نتایج نهایی انتخابات ۸ تیر ۱۴۰۳ اعلام شد

 پزشکیان و جلیلی به مرحله دوم رفتند 
انتخابات  آرای  شمارش  نهایی  نتایج  کشور  انتخابات  ستاد  سخنگوی 

چهاردهمین دوره  ریاست جمهوری را اعلام کرد. 
محسن اسلامی صبح شنبه ۹ تیر ۱۴۰۳ گفت:  ۵۸ هزار و ۶۴۰ شعبه شمارش 

شده است که شامل ۴۸۲ شهرستان می شود.
وی افزود: ۲۴ میلیون و ۵۳۵ هزار و ۱۸۵رای شمارش شده است و ترتیب آرا 

به شرح زیر است:
* مسعود پزشکیان:  ۱۰ میلیون و ۴۱۵ هزار و۹۹۱ رای

* سعید جلیلی: ۹ میلیون و ۴۷۳ هزار و ۲۹۸رای
* محمدباقر قالیباف: ۳ میلیون و ۳۸۳ هزار و ۳۴۰رای

* مصطفی پورمحمدی: ۲۰۶ هزار و ۳۹۷رای
*میزان آرای باطله ١.٠٥٦.١٥٩

وی با بیان این که » وزارت کشور نتایج آرای شمارش شده را به شورای نگهبان 
ارسال کرد« گفت: تایید صحت انتخابات به عهده شورای نگهبان است. بر اساس 
قانون و موارد قانون انتخابات ریاست جمهوری هیچ کدام از نامزدها نتوانستد 

اکثریت مطلق آرا را به دست آورند.
وی افزود: بدین ترتیب نفر اول و دوم به عنوان دارنده برترین آرای این دوره به 
شورای نگهبان معرفی می شوند و جمعه هفته آینده زمان برگزاری مرحله دوم 

خواهد بود.
البته بعد از تایید شورای نگهبان. زمانِ تبلیغات بعد از اعلام وزارت کشور آغاز 

می شود و تا ۲۴ ساعت قبل از روز رای گیری ادامه خواهد داشت.
اسلامی گفت: بر اساس آرای ماخوذه  همه تک تک نامزدها به صورت گسترده 

تر و به صورت استانی و آرای ایرانیان خارج از کشور نیز اعلام خواهد شد.
سخنگوی ستاد انتخابات کشور هم چنین گفت: از همه افراد و سازمان هایی که 

امنیت انتخابات را تامین کردند، تشکر می کنم.
وی اعلام کرد:  از جمع آراء تایید شده؛ پزشکیان ۴۲.۶ درصد، جلیلی ۳۸.۸ 

درصد، قالییاف ۱۳.۸ درصد پورمحمدی ۰.۸ درصد آرا را کسب کردند.
 

معاون عملیات نیروی قدس سپاه: 

تنها برخی از پاسخ ها به رژیم صهیونیستی 
قابلیت انتشار دارد 

معاون عملیات نیروی قدس سپاه گفت: صهیونیست های جنایتکار از همه 
طرف پاسخ دریافت می کنند و تنها برخی از پاسخ ها به این رژیم قابلیت انتشار 

دارد. 
سردار چیذری در گفت و گویی با بیان اینکه جبهه مقاومت در بهترین شرایط 
ممکن قرار دارد، اظهار داشت: »وعده صادق« عملیات بزرگی بود و بُعد عملیاتی 

محور مقاومت را تا حد قابل توجهی ارتقا داد، 
تنها  صادق«  »وعده  در  ما  کرد:  عنوان  سپاه  قدس  نیروی  عملیات  معاون 
گوشه ای از توان عملیاتی خود را به اجرا گذاشتیم و در جریان مقابله با این 
عملیات، صهیونیست ها، آمریکایی ها و همپیمانان نظام سلطه با همه تجهیزات 

برای دفاع از رژیم صهیونیستی پای کار آمده بودند. 
سردار چیذری تاکید کرد: ما به تمام نقاط ضعف و قوت دشمن پی بردیم و به 
همین خاطر دشمن دیگر تاب و توان مقابله را نداشت؛ این نشان می دهد که 

مقاومت در جایگاه بالایی قرار دارد.
صادق«،  »وعده  کرد:  تصریح  سپاه  قدس  نیروی  عملیات  معاون 
»طوفان الاقصی« و مقاومت مردم مظلوم فلسطین، جبهه مقاومت را جهانی کرده 

است و همه دنیا به موضوع مقاومت نگاه جدیدی پیدا کردند.
سردار چیذری با تاکید بر اینکه غاصب بودن رژیم صهیونیستی برای جهانیان 
مسجل شده است، یادآور شد: امروز همه دنیا علیه جنایات صهیونیست ها و نظام 
سلطه به پاخاستند و به محور مقاومت لبیک گفتند که این پیروزی بزرگی برای 

محور مقاومت است.
 معاون عملیات نیروی قدس سپاه در پایان در واکنش به شهادت »سعید آبیار« 
نیز گفت: صهیونیست های جنایتکار از همه طرف پاسخ دریافت می کنند که تنها 

برخی از آنها قابلیت انتشار دارد.
 

علی ربیعی: 

پیام کسانی که مشارکت نکردند، واضح، 
روشن و قابل دریافت است 

استاد دانشگاه و فعال سیاسی _اجتماعی نوشت: پیام کسانی که مشارکت 
نکردند، واضح، روشن و قابل دریافت است. باید از خودمان بپرسیم بر سر ایران 
و آرمان اصلی انقلاب یعنی »حق تعیین سرنوشت شهروندان به شیوه انتخابات« 

چه آمده است؟! 
علی ربیعی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:

چند روز پیش، نوشته بودم: »رقیب پزشکیان، این چهار نفر نیستند! رقیب 
پزشکیان، ناامیدی از نتایج مشارکت است که آن هم برآمده از کارشکنی ها در 
گذشته و در مقابله با رای مردم و همچنین عملکرد جریان یک دست شده سالهای 
اخیر می باشد.« پیام کسانی که مشارکت نکردند، واضح، روشن و قابل دریافت 
است. باید از خودمان بپرسیم بر سر ایران و آرمان اصلی انقلاب یعنی »حق تعیین 

سرنوشت شهروندان به شیوه انتخابات« چه آمده است؟!

سید رسول موسوی مدیرکل آسیای جنوبی وزارت امورخارجه؛ 

سیاست همسایگی و رابطه حسنه با 
همسایگان جزء لاینفک امنیت ملی است

رئیس  داشت:  عنوان  کشورمان  امورخارجه  وزارت  جنوبی  آسیای  مدیرکل 
جمهور آینده هر فردی که باشد و سکان دیپلماسی را به هر فردی بسپارد، نباید 
فراموش شود که سیاست همسایگی و داشتن رابطه حسنه با همسایگان جزء 

لاینفک امنیت ملی ما است. 
سید رسول موسوی مدیرکل آسیای جنوبی وزارت امورخارجه در صفحه خود در 
فضای مجازی نوشت: هشتم تیر صفحه جدیدی در سیاست ایران عزیز گشوده 
و وجود  پرآشوب است، حوادث بسیاری درپیش  افزود: جهان  می شود. وی 

دشمنان امنیت و ثبات کشور غیرقابل انکار است.
موسوی خاطرنشان کرد: رئیس جمهور آینده هرکسی باشد و سکان دیپلماسی 
را به هرکسی بسپارد نباید فراموش شودکه سیاست همسایگی و داشتن رابطه 

حسنه با همسایگان جزء لاینفک امنیت ملی است.
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری راس ساعت ۸ صبح روز جمعه 
هشتم تیرماه در ۵۸ هزار و ۶۴۰ شعبه اخذ رای در سراسر ایران برگزار شد که از 
این تعداد ۳۴ هزار و ۵۲۲ شعبه شهری، ۲۴ هزار و ۱۱۸ شعبه روستایی، ۴۳ هزار 

و ۴۲۵ شعبه ثابت و ۱۵ هزار و ۲۱۵ شعبه سیار بود.

پیام پزشکیان بعد از اعلام نتایج انتخابات:

 باید بار دیگر برخیزیم وطرحی نو دراندازیم
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری درپیامی گفت: از اعماق وجودم به زنان، 

مردان، دختران، پسران و فرزندان ایران عزیزم درود می فرستم.
مسعود پزشکیان  افزود،:از اینکه نتوانستم در مدت کوتاه فرصت تبلیغات و 

گفت وگوها خدمت مردم در تمام استان ها برسم، شرمنده ام.
وی افزود: ما باید یک بار دیگر برخیزیم و طرحی نو دراندازیم.

پزشکیان تاکید کرد: امیدوارم حضور مردم پای صندوق های رای، فریاد جدیدی 
برای تغییر در نگاه، رفتار، گفت وگو و تقسیم و تخصیص منابع باشد.

وی درپایان گفت : ان شاءالله با حضور مردم بتوانیم با قدرت بالا بیایم و همراه 
مردم برای نجات ایران تلاش خواهم کرد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند: دشمن در طراحی خود قصد داشت با 
تصرف منطقه و همزمان با وارد کردن فشارهای اقتصادی و سیاسی و همچنین 
عقیدتی و مذهبی به ایران، نظام اسلامی را از بین ببرد، با چنین نگاهی حرکت 

مدافعان حرم ایران و منطقه را نجات داد. 
متن بیانات رهبر انقلاب در دیدار اعضای ستاد برگزاری کنگره بین المللی 
شهدای مقاومت و مدافع حرم که در تاریخ ۳۰ خردادماه ۱۴۰۳ برگزار شده بود، 
صبح روز )شنبه، ۰۹/۰۴/۱۴۰۳( در محل برگزاری این کنگره در حرم مطهر 

رضوی منتشر شد.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در این دیدار مدافعان 
حرم را یک پدیده شگفت انگیز و مهم و یکی از مظاهر جهان نگری نظام جمهوری 
اسلامی خواندند و تاکید کردند: حضور جوانانی با ملیت های مختلف در قالب 
مدافعان حرم نشان داد انقلاب اسلامی بعد از گذشت بیش از چهار دهه، قدرت 

بازآفرینی همان شور و حماسه اول انقلاب را دارد.
رهبر انقلاب اسلامی با گرامیداشت یاد و خاطره همه شهدای مدافع حرم و جبهه 
مقاومت به ویژه سردار شهید سلیمانی، دفاع از حرم را یک جنبه نمادین در دفاع از 
تفکر و آرمان های صاحب آن حرم و اهل بیت)ع( دانستند و گفتند: آرمان های بلند 
مکتب اهل بیت )ع( همچون عدالت، آزادی، مبارزه با قدرت های ظالم و »ایثار و 

فداکاری در راه حق«، همواره در میان وجدان های پاک طالب دارند.
حضرت آیت الله خامنه ای حرکت دانشجویان دانشگاه های آمریکا در دفاع از 
مردم غزه را نمونه ای از وجود وجدان های پاک در دنیا برشمردند و افزودند: مهم 
این است این پیام دفاع از حرم که در واقع دفاع از آرمان های انسانیت است، به 

گوش وجدان های پاک در دنیا رسانده شود.

ایشان یکی دیگر از ابعاد موضوع دفاع از حرم را جهان نگری انقلاب اسلامی 
دانستند و خاطرنشان کردند: هر حرکت و نهضت و انقلابی که از محیط بین المللی 
و منطقه ای خود غافل شود، قطعاً ضربه خواهد خورد، همان گونه که حرکت ملت 
ایران در قضیه مشروطه و در قضیه ملی شدن صنعت نفت به دلیل سرگرم شدن 

به مسائل داخلی و غفلت از دخالت گران خارجی آسیب دید و به سرانجام نرسید.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: امام بزرگوار )ره( از همان روزهای آغازین نهضت 
اسلامی و همچنین از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی همواره متوجه دخالت 
بیگانگان و نگرش جهانی و منطقه ای و سرگرم نشدن به مسائل داخلی بود و در 

بیانات خود در این زمینه تذکر و هشدار لازم را می داد.
حضرت آیت الله خامنه ای حضور رزمندگان مدافع حرم در کشورهایی که دشمن 
برای آنها نقشه بسیار خطرناکی را طراحی کرده بود، از مظاهر جهان نگری انقلاب 
اسلامی دانستند و گفتند: دشمن در طراحی خود قصد داشت با تصرف منطقه 
و همزمان با وارد کردن فشارهای اقتصادی و سیاسی و همچنین »عقیدتی و 
مذهبی« به ایران، نظام اسلامی را از بین ببرد اما جمعی از جوانان با ایمان، با 
مرکزیت جمهوری اسلامی، این نقشه پرخرج استکبار را به شکست کشاندند. 
ایشان تاکید کردند: با چنین نگاهی باید گفت حرکت مدافعان حرم ایران و منطقه 
را نجات داد. رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به ماهیت خشن و بی رحم و غیرانسانی 
تشکیلات داعش و گروه های همسو با آن که با حمایت های تسلیحاتی و تبلیغاتی 
آمریکا و غرب شکل گرفته بودند، افزودند: هدف از این تشکیلات، ناامن کردن 

منطقه و به ویژه ایران بود اما مدافعان حرم این خطر بزرگ را نیز خنثی کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای، نمایش توان انقلاب اسلامی در بازآفرینی شور و 
حماسه ذاتی خود در ابتدای پیروزی را یکی دیگر از ابعاد حرکت مدافعان حرم 
برشمردند و افزودند: حضور جوانانی که امام و دوران دفاع مقدس را ندیده بودند 
برای دفاع از حرم، نشان دهنده قدرت عجیب انقلاب اسلامی در بازآفرینی همان 
انگیزه های دینی و انقلابی چهار دهه پیش است. ایشان با اشاره به انتظار و 
تحلیل های برخی افراد دارای مبانی فکری غربی مبنی بر روبه ضعف رفتن انقلاب 
اسلامی و تفکرات و آرمان های آن، تاکید کردند: صفا، شجاعت، ایثار، اخلاص 
و »اعتقاد عمیق به مبانی دینی« در جوانان مدافع حرم، پدیده ای شگفت انگیز 
و بی نظیر است که غلط بودن تحلیل های غرب گرایان را نشان داد و این موضوع 
جز با لطف و عنایت الهی و اهل بیت )ع( نمی توانست شکل بگیرد. رهبر انقلاب 
اسلامی برگزاری راهپیمایی هایی همچون ۲۲ بهمن و تشییع های شگفت آوری 
از  دیگری  جلوه های  را  خدمت  شهدای  یا  سلیمانی  سردار  تشییع  همچون 
قدرت بازآفرینی انقلاب اسلامی دانستند و تاکید کردند: شهدای مدافع حرم و 
خانواده های آنها مایه افتخار و سرافرازی و نجات و کامیابی ایران اسلامی هستند و 

انقلاب اسلامی قطعا رهین این شهدا و خانواده های آنها است.

رهبر معظم انقلاب در دیدار با دست اندرکاران کنگره بین المللی شهدای مدافع حرم و جبهه مقاومت؛

حرکت مدافعان حرم ایران و منطقه را نجات داد

مهرداد خدیر*

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: آن آمریکایی که برای سوریه 
و عراق میلیاردها دلار هزینه کرد تا مسلمانان را تسلیم کند اما جز شکست چیز 

دیگری برایش در برنداشت که این نشانگر عظمت امت اسلامی است.
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی روز شنبه در کنگره بین المللی شهدای 
مدافع حرم و جبهه مقاومت در حرم مطهر رضوی با درود و یاد از شهدای جبهه 

مقاومت، افزود: همه احترام خود را نثار شهدا و جانبازان و خانواده آنها می کنیم.
آنگونه که ایرنا روایت کرده، وی ادامه داد: خانواده شهدا و جانبازان معیار مجسم 
و زنده آیت الکرسی و راهبران ما و هادیان ما از وادی ظلمت به نور و مورد احترام و 

تکریم همه آزادیخواهان عالم هستند و به وجود آنها افتخار می  کنیم.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بیان کرد: دشمنان تلاش کردند 
مسلمانان را تحت سیطره فکری و فرهنگی خود قرار دهند و دهها سال است که 

می خواهند رویاهای باطل و ویرانگر خود را به واقعیت تبدیل کنند.
بعثت  کرد  طلوع  خمینی)ره(  امام  انقلاب  وقتی  داد:  ادامه  سلامی  سردار 
دوباره آغاز شد. انقلاب ایران در جستجوی هویت و مجد و عظمت از دست رفته 
مسلمانان بود و دوباره نهضت فراموش شده فلسطین احیا شد. بعد از امام راحل، 
رهبر گرانقدر، جانباز، فداکار و شجاع انقلاب در دهه ها مجاهدت سرسختانه، در 
میدان پر خطر برای عزت مسلمانان ایستاد و هنوز هم وسط میدان ایستاده است.
وی اظهار کرد: رهبر معظم انقلاب قدرت ساخت و جغرافیای جهان اسلام را به 
هم متصل و وحدت را در جهان اسلام زنده کرد، امت واحده را تشکیل داد و قدرت 
ایجاد کرد و کشورهای اسلامی همه جا تحت تاثیر انقلاب شکوهمند اسلامی قرار 

گرفتند.

وی گفت: شهدای جبهه مقاومت محصول ایستادگی، صبر، استقامت و توکل 
هستند که در آن توانستند این متاع محدود دنیا را با زندگی جاوید معاوضه کنند 
و برای مسلمانان عزت به ارمغان آورند. مسلمانان، دیگر حاضر نیستند تحت هیچ 

شرایطی ضوابط نظام سلطه را در مناسبات خود بپذیرند.
فرمانده کل سپاه اظهار کرد: سیرت و جمال مقاومت امروز شاکله امت اسلام 
را در خود فرو برده این سیره آنقدر عظیم، زیبا و جذاب است که جاذبه آنها به 
درون میادین دانشگاه ها و شهرهای کشورهای غربی هم نفوذ کرده است. امروز 
فلسطین به عنوان قطعه به ظاهر کوچک وسعت جهانی پیدا کرده و درون قلب 

همه مردم جهان می توان یافت.
وی با بیان اینکه بر اساس سنت الهی مسلمانان پیروز خواهند شد، افزود: این 
سنت الهی تغییر ناپذیر است. خدا اراده کرده دین خود و ناصران دین خود را 
نصرت دهد و ما به این وعده ها مومن هستیم و با این ایمان زندگی می کنیم. نزول 

نصرت الهی کار را آسان می کند و مقاومت جواب می دهد.
سرلشکر سلامی گفت: وضعیت مسلمانان امروز بسیار افتخار انگیز است. آن 
آمریکایی که برای سوریه و عراق میلیاردها دلار هزینه کرد تا مسلمانان را تسلیم 
کند اما جز شکست چیز دیگری برایش در برنداشت که این نشانگر عظمت امت 

اسلامی است.
افغانستان،  فلسطین،  کشورهای  از  شهدا  خانواده   از  برخی  کنگره  این  در 
پاکستان، یمن، سوریه و عراق شرکت کرده اند. رییس دفتر مقام معظم رهبری و 
برخی از مسوولان ارشد نظامی کشور از جمله مهمانان این کنگره بین المللی 

هستند.

سرلشکر سلامی:
 جبهه مقاومت پاسخ هر تعرضی را در منطقه می دهد

اول  مرحله  گفت:  خبری،  نشست  در  کشور  وزیر 
انتخابات ریاست جمهوری به خوبی و در سلامت کامل 

برگزار شد و آماده مرحله بعدی انتخابات می شویم.
احمد وحیدی وزیر کشور ظهر روز )شنبه( پس از 
نتایج نهایی چهاردهمین  آرا و اعلام  پایان شمارش 
در نشست خبری  ریاست جمهوری  انتخابات  دوره 
با خبرنگاران مستقر در وزارت کشور، اظهار داشت: 
با عرض سلام به محضر مردم شریف و بزرگوار ایران و 
با تشکر از آنها و تشکر از رهبر معظم انقلاب اسلامی 
و همه دست اندرکاران امر انتخابات، پایان مرحله اول 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری را اعلام 

می کنم.
وی عنوان کرد: با لطف الهی و توجه اهل بیت یک 
بار دیگر در این چند ماه گذشته موفق شدیم همه با 
هم کار مهم دیگری را در فاصله بسیار کم و چهل روز 
پس از شهادت شهید رئیسی رقم بزنیم. انتخابات در 
سلامت کامل و رقابت با حضور ارزشمند و گرانقدر 
مردم عزیزمان دیروز انجام شد و انتخابات که تا ۱۲ 
نیمه شب برگزار شد و تا ۱۱ صبح امروز شمارش انجام 
و به استحضار مردم عزیز رسید و اینها استاندارد مهمی 
را نشان داد که مثل همه کارهای جمهوری اسلامی در 

وقت خود انجام گرفت.
و  رئیسی  شهید  شهادت  کرد:  تصریح  کشور  وزیر 
همراهان ایشان هیچ خللی در روند برگزاری انتخابات 
فرمانداران،  بخشداران،  استانداران،  از  نکرد.  ایجاد 
وزارت  خارجه،  امور  وزارت  اجرایی،  هیأت های 
ارتباطات، عوامل انتظامی و نظامی و امنیتی، صدا و 

سیما و همه رسانه ها تشکر می کنیم. از خود داوطلبان 
داشتند، چه  ارزشمندی  که حضور  تشکر می کنیم 
عزیزانی که در میانه راه انصراف دادند و چه آنها که 
تا پایان راه ماندند و اخلاق را رعایت کردند. وحیدی 
خاطرنشان کرد: قدردانی اصلی مربوط به مردم عزیز 
است که حضور ارزشمندی داشتند و با وجود اینکه 
در این چند ماه انتخابات مجلس خبرگان و مجلس 
شورای اسلامی در دو مرحله را داشتیم و دیروز هم 
انتخابات دیگری برای ریاست جمهوری برگزار کردیم، 
مردم در این چند ماه درگیر انتخابات متعدد بودند و 

حضور مغتنمی داشتند.
وی افزود: برای انتخابات مرحله بعد آماده می شویم و 
جمعه آینده مجدداً باید انتخابات برگزار کنیم و بار دیگر 
منتظر حضور مردم هستیم. جای تشکر دارد که مردم 
عزیز ما در بدرقه شهدای پرواز اردیبهشت و همچنین 
انتخابات حضور ارزشمندی داشتند که تحقق مردم 
ما  عزیز  مردم  نقش  جا  همه  و  است  دینی  سالاری 

برجسته بوده است.
وزیر کشور بیان کرد: از دو شهید خود در فراجا یاد 
می کنیم که مورد هجوم اشرار در چکیگور سیستان و 
بلوچستان قرار گرفتند. ان شاء الله آماده مرحله بعد 
انتخابات می شویم. لازم است از شهید امیرعبداللهیان 

یاد کنم برای مقدماتی که فراهم کرده بود.
است  قرار  که  عزیزی  دو  از  کرد:  تاکید  وحیدی 
خودشان را در معرض رأی قرار دهند، می خواهم که 
مانند دور قبل با رعایت اخلاق شاهد انتخابات خوب 
در تراز جمهوری اسلامی باشیم و تمام جهان نظاره گر 

باشد که انتخابات مهم ما چگونه در کمال صحت و 
سلامت انجام شد.

وزیر کشور ادامه داد: برای مرحله دوم در خارج از 
کشور تعرفه ها از قبل با این احتمال که ممکن است 
انتخابات به مرحله دوم بیانجامد، به سفارت های خارج 
از ایران ارسال شده است. در مورد کانادا اجازه ندادند 
علی رغم اینکه صدای دموکراسی آنها بالا است، مردم 
کرد  خواهد  رایزنی  خارجه  وزارت  حتماً  دهند.  رأی 
اما بعید می دانیم طبق شناختی که از آنها داریم و 
نقشی که در حمایت از صهیونیسم دارند، در دور دوم 
انتخابات هم این کار را انجام و اجازه رأی دادن به مردم 

ما دهند.
را  کاندیداها  تبلیغات  فردا  از  داد:  ادامه  وحیدی 
خواهیم داشت که از یکشنبه تا پنجشنبه است و روز 
پنجشنبه ممنوعیت تبلیغات و روز جمعه رأی گیری 
خواهد بود. چندین دوره انتخابات فشرده داشتیم و 

حضور مردم را ارزشمند و مهم می دانیم.
وزیر کشور تصریح کرد: بسیار عمل زشتی در بعضی 
کشورها مشاهده شد که جلوی سفارتخانه ها افرادی 
دادند  قرار  آزار  مورد  دهند،  رأی  می خواستند  که  را 
که این ماهیت ضد انقلاب را نشان می دهد. همان 
می ترسند،  ما  مردم  دادن  رأی  از  که  تروریست های 

ندای حقوق بشر را در دنیا سر می دهند.
نماینده  انصراف  با  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
پیدا  راه  انتخابات  به  سوم  نفر  آیا  دوم  رأی  صاحب 
می کند، گفت: طبیعتاً قرار نیست چنین اتفاقی بیافتد 

و دو نامزد اول، در دور دوم رقابت خواهند کرد.

وزیر کشور:

انتخابات ریاست جمهوری در سلامت کامل برگزار شد

مسوول برگزاری انتخابات در خارج از کشور گفت: 
انتخابات پرشوری را در خارج از کشور شاهد بودیم 
و این نشان می دهد ایرانیان در هر کجا که باشند به 

کشور و سرنوشت کشورشان علاقمند هستند.
جمع  در  و  شب  جمعه  محمودی«  »علیرضا 
خبرنگاران در محل ستاد انتخابات خارج از کشور در 
جمع بندی روند برگزاری چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری در خارج از کشور، با بیان اینکه در 
تعدادی از کشورهای آسیایی از جمله شرق آسیا روند 
برگزاری انتخابات به اتمام رسیده و در برخی از شعب 
آرا شمارش شده و نتایج به تهران ارسال شده است، 

همچنان  اروپا،  در  رای  اخذ  شعب  اکثر  در  گفت: 
انتخابات در حال برگزاری است نمایندگی ها در حوزه 

اروپا ۲ ساعت زمان رای گیری را تمدید کرده اند.
این دیپلمات جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری انتخابات 
در آمریکا در حال برگزاری است و تا ساعات آینده ادامه 
خواهد داشت، گفت: به لطف خدا انتخابات پرشوری 
را در خارج از کشور شاهد بودیم و این نشان می دهد 
و سرنوشت  به کشور  باشند  که  در هر کجا  ایرانیان 
کشورشان علاقمند هستند و به آن اهمیت می دهند.

در  کشور  از  خارج  در  انتخابات  برگزاری  مسوول 

خبرنگاران  جمع  در  خود  سخنان  از  دیگر  بخشی 
تصریح کرد: چنانچه انتخابات ریاست جمهوری به دور 
دوم کشیده شود همین آمادگی در وزارت امور خارجه 
انتخابات  و معاونت کنسولی برای برگزاری دور دوم 

وجود دارد.
انتخابات  ستاد  در  همکاران  داد:  ادامه  محمودی 
خارج از کشور شبانه روزی در حال فعالیت هستند 
سوی  از  دهندگان  رای  آمار  وصول  محض  به  و 
مکاتبه  در  کشور  از  خارج  در  ایران  نمایندگی های 
اعلام  کشور  وزارت  به  آرا  شمارش  نتایج  محرمانه 

خواهند کرد.

علیرضا محمودی:
انتخابات پرشوری را در خارج از کشور شاهد بودیم
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دانستنی های کبد چرب در کودکان آیا تخم مرغ برای حافظه مفید است؟

متخصصان پیوسته می کوشند تاثیر مواد غذایی یا رژیم غذایی خاص را روی بیماری آلزایمر بررسی کنند. 
تازه ترین مطالعات به ارتباط میان آلزایمر و تخم مرغ پرداخته و می توان گفت که نتایج آن، البته اگر زرده  

تخم مرغ را هم بخورید، امیدوارکننده بوده است.
متخصصان برای بررسی تاثیر تخم مرغ بر آلزایمر از داده های گروه شرکت کننده در بررسی »شتاب 
بر  تکیه  با  آن ها  کردند.  استفاده   )Aging Project( پیری«  »طرح  و   )Rush Memory( حافظه« 
ردیابی می کرد، داده های ۱۰۲۴  را در شرکت کنندگان  پرسشنامه هایی که دفعات مصرف تخم مرغ 
بزرگسال را بررسی کردند. این متخصصان سپس »کولین«، ماده مغذی موجود در زرده تخم مرغ را که با 

سلامت مغز مرتبط است، به صفر رساندند.

مصرف ۲ تخم مرغ در روز، هدف دسترسی به کولین و سایر مواد مغذی کلیدی برای سلامتی مغز را 
تامین می کند

طی یک پیگیری بین شش تا هفت سال مشخص شد که ۲۸۰ شرکت کننده یعنی حدود ۲۸ درصد، 
مبتلا به زوال عقل از نوع آلزایمر تشخیص داده شدند. نتایج تجزیه و تحلیل نشان داد که مصرف بیش 
از یک تخم مرغ در هفته کاهش ۴۷ درصدی خطر ابتلا به آلزایمر را به همراه دارد و ۳۹ درصد از کل تاثیر 

تخم مرغ بر موارد آلزایمر هم به ماده مغذی »کولین« در رژیم غذایی مربوط می شد.
این پژوهش بر یافته های تحقیقی قدیمی تر استوار است که نشان داده بود حتی مصرف محدود 

تخم مرغ، یعنی تقریبا یک تخم مرغ در هفته، روند ضعیف  شدن حافظه را کندتر می کند.
به گزارش ایندیپندنت، پروفسور »گری اسمال«، رئیس بخش روانپزشکی دانشکده پزشکی هکنساک 
مرایدین می گوید این تحقیق سازوکار این تاثیر را نشان نمی دهد اما می دانیم چندین عنصر در تخم مرغ 
وجود دارد که برای مغز مفید است؛ کولین به سنتز و آزادسازی انتقال دهنده های عصبی مهم برای ذخیره 
خاطرات کمک می کند. چربی های امگا ۳ باعث می شوند التهاب شدید مغز که تخریب عصبی را به دنبال 
دارد، کاهش پیدا کند و لوتئین، استرس اکسیداتیو مربوط به سن را که باعث ساییدگی و پارگی سلول های 

مغز می شود، کاهش می دهد.
کولین چیست؟

کولین یک ماده مغذی حیاتی است که در حفظ سلامت کلی، به ویژه عملکرد مغز نقش مهمی دارد. این 
ماده مغذی به دلیل خواص و فواید مشابه با ویتامین های گروه ب، اغلب در این گروه قرار می گیرد. زرده 
تخم مرغ، یکی از غنی ترین و آسان ترین منابع کولین است. یک تخم مرغ بزرگ ۱۶۹ میلی گرم کولین دارد.
مصرف محدود تخم مرغ، یعنی تقریبا یک تخم مرغ در هفته، روند ضعیف  شدن حافظه را کندتر 
می کندطبق توصیه مرکز ملی بهداشت و سلامت انگلیس، مقدار کولین کافی برای مردان بالغ ۵۵۰ 

میلی گرم در روز و برای زنان غیر باردار و زنانی که در دوره شیردهی نیستند، ۴۲۵ میلی گرم در روز است.
به گفته دکتر »تیلور والاس«، محقق این مطالعه، مصرف ۲ تخم مرغ در روز، هدف دسترسی به کولین و 
سایر مواد مغذی کلیدی برای سلامتی مغز را تامین می کند. این مقدار حتی برای افراد مبتلا به دیابت و 

کسانی که بیماری قلبی متابولیک دارند یا با خطر ابتلا به آن مواجه اند، بی خطر است.
تخم مرغ را می توان به روش های گوناگون از آب پز گرفته تا املت، موقع صبحانه، به عنوان میان وعده یا با 

انواع سالادها میل کرد و از فواید آن بهره مند شد.

ضرورت غربالگری سرطان های شایع

 از روده بزرگ تا معده

یک فوق تخصص گوارش و کبد، نسبت به غربالگری برخی سرطان ها در سنین 
مختلف تاکید کرد.

امیر صادقی گفت: تمامی جمعیت ۴۵ تا ۷۵ ساله ها باید تحت غربالگری سرطان 
روده بزرگ قرار بگیرند، این غربالگری ها می تواند به شکل تست های مدفوع یا به 
صورت سالیانه و یا کولونوسکوپ هر ۱۰ سال یکبار باشد. مثلًا فردی که هیچ گونه 
نشانه بالینی ندارد باید از سن ۴۵ تا ۷۵ سال حتماً برنامه غربالگری روده بزرگ را 
انجام دهد. وی به افرادی که سابقه خانوادگی ابتلاء به سرطان روده بزرگ دارند، 
تاکید کرد: سن غربالگری در این افراد ۱۰ سال کمتر از سایرین است، ضمن اینکه 
بازه های زمانی غربالگری در این افراد کاهش پیدا می کند، عمدتاً افرادی که سابقه 
غربالگری روده بزرگ را دارند باید برنامه غربالگری خود را حتماً توسط کولونوسکوپی 
انجام شود و تنها به تست های مدفوع اکتفا نکنند، این افراد باید هر ۵ سال یکبار 
تحت برنامه های غربالگری قرار بگیرند. صادقی با اشاره به دومین سرطان شایع و 
قابل پیشگیری که سرطان معده است، افزود: عفونت هلیکوباکتری، شایع ترین 
عامل سرطان معده است و توصیه می شود در کشورهایی که سرطان شیوع بیشتری 
اینکه  بیان  با  باشند. وی  این سرطان  افراد تحت غربالگری  ایران دارد  از جمله 
در برخی کشورها مثل ژاپن برنامه غربالگری سرطان معده با آندوسکوپی انجام 
می شود، ادامه داد: در کشوری مثل کره از طریق بررسی عفونت هلیکوباکتری 
این سرطان تشخیص داده می شود، در این ایران توصیه می شود افراد از ۱۸ تا ۲۰ 
سالگی یکبار بررسی عفونت معده را انجام دهند و در صورت مثبت بودن حتماً تحت 
درمان قرار بگیرند چرا که تشخیص زودهنگام نقش به سزایی در پیشگیری از بروز 

سرطان معده دارد.
 

طهماسبی عنوان کرد؛

آیا بزرگسالان هم می توانند ارتودنسی 
انجام دهند

دانشیار ارتودنسی دانشکده دندانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
درباره انجام ارتودنسی در سنین بالا، توضیحاتی داد.

انجام  اینکه حرکت دندانی را می توان در هر سنی  بیان  با  سوده طهماسبی، 
داد، گفت: البته در سنین بالاتر درمان های ارتودنسی به ملاحظات خاصی نیاز 
دارد، اما امکان پذیر است. وی افزود: البته اگر سن رشد گذشته باشد، اصلاحات 

ناهنجاری ها و مشکلات فکی، فقط با انجام جراحی و ارتودنسی امکان پذیر است.
طهماسبی درباره انواع دستگاه های ارتودنسی توضیح داد: به طور کلی این 
متحرک  تقسیم می شوند. دستگاه های  متحرک  و  ثابت  دو دسته  به  دستگاه ها 
دستگاه هایی هستند که بیمار خودش می تواند آن را داخل دهانش قرار دهد و 
دستگاه های ثابت دستگاه هایی هستند که در دهان بیمار به طور ثابت قرار می گیرند 
و اجزای دستگاه با مواد مخصوص روی دندان ها چسبانده می شوند و بیمار قادر 
نیست این نوع دستگاه ها را از دهانش خارج کند و خود مجدداً آن را داخل دهانش 
قرار دهد. وی درباره این دستگاه ها توضیح داد: هریک از این دستگاه ها انواع 
مختلفی دارند، ممکن است دستگاه های متحرک از نوع پلاک های ساده، یک فک، 
دو فک و یا نامرئی باشند. اینها با توجه به ظاهر و کارایی با یکدیگر متفاوت اند و وجه 

اشتراکشان این است که توسط بیمار داخل دهان قرار می گیرند.

آیا عرق کردن برای سلامتی مفید است؟

باتوجه به اینکه تخمین زده می شود ما دو میلیون تا پنج میلیون غدد تعریق 
در تمام بدن خود داریم، عرق کردن نمی تواند تنها یک واکنش طبیعی 
نسبت به گرما یا ورزش کردن و فعالیت بدنی باشد. تعریق یک مؤلفه مهم در 

حفظ سلامتی ماست. 
خیلی از ما تعریق را فرایندی حیاتی برای تنظیم دمای بدن و پیشگیری 
از گرمای زیاد طی فعالیت بدنی یا هوای خیلی گرم می دانیم؛ اما فواید 

عرق کردن خیلی فراتر از این هاست.
تحقیقات علمی نشان می دهد عرق کردن به بدن در سم زدایی و تقویت 
سیستم ایمنی کمک می کند. فعالیت های مداومی که عرقتان را درمی آورند 
نیز برای سلامت قلب و مدیریت وزن و کاهش ریسک بیماری های مزمنی 
مانند دیابت و فشارخون بالا مفیدند؛ بنابراین این بار که عرق کردید یادتان 

باشد بدن شما سخت کار می کند تا شما را سالم نگه دارد.
عرق چیست؟

عرق مایعی است که توسط غددی در داخل پوست شما تولید می شود. 
تقریباً ۹۹ درصد از ذرات عرق آب هستند. یک درصد باقیمانده نیز شامل 
اوره  و   C ویتامین  اسیدلاکتیک،  آمونیاک،  اوریک اسید،  مانند  موادی 

می شود.
دو نوع غده عرق اصلی در بدن وجود دارد: غدد اکرین که در سراسر بدن 
هستند و طی فرایند تبخیر به خنک شدن بدن کمک می کنند. غدد آپوکرین 
که در نواحی مثل زیر بغل و کشاله ران هستند و عامل بوی بدن اند. این نوع 
عرق، غلظت بیشتری دارد و حاوی چربی است و خصوصاً طی استرس 

شدید تولید می شود و اما فواید عرق کردن برای سلامتی!
کمک به کاهش وزن

اولین و مهم ترین فایدهٔ عرق کردن کمک به کاهش وزن است. بله درست 
است که شما طی ورزش و فعالیت ممکن است وزن آب بدن خود را از 
دست بدهید که برخواهد گشت؛ اما به دلیل اینکه بدن شما به سختی کار 
می کند تا شما را خنک نگه دارد، پس شما انرژی مصرف می کنید و کالری 

می سوزانید که منجر به کاهش وزن خواهد شد.
با  شما  اما  نمی کند،  کمکی  سوخت وساز  به  به خودی خود  عرق کردن 
فعال بودن هر چه کالری بیشتری بسوزانید، مثلًا با ورزش کردن، سوخت 
و سازتان بیشتر می شود. در واقع تمرینات عضله ساز به تنهایی می توانند 

سوخت و سازتان را تا ۱۵ برابر بیشتر کنند

افزایش گردش خون
عرق اساساً وظیفهٔ خنک کردن بدن را به عهده دارد. با تبخیر عرق از روی 
پوست، گرما از پوست گرفته شده و دمای بدن تنظیم می شود. گرما باعث 
می شود رگ های خونی گشاد و باز شده و در نتیجه جریان خون به سمت 
ناحیهٔ موردنظر بیشتر شود. ضمناً عرق کردن اثر مثبتی بر پوست و گردش 
خون پوست دارد. عرق کردن می تواند با افزایش گردش خون به سلامت 

قلب و بافت های بدن کمک کند.
دفع سموم از بدن

هر چند توانایی عرق برای سم زدایی بدن موضوعی موردبحث است؛ اما 
چیزی که مسلم است اینکه پوست می تواند ترکیبات سمی را از بدن خارج 
کند. ما این دفع مهم را از طریق عرق انجام می دهیم. عرق کردن باعث دفع 
سموم از بدن می شود. نمک، اوره و فلزات سنگین به واسطه عرق از بدن 
خارج می شوند. مطالعه ای نشان داده عرق کردن نقش مهمی در دفع فلزات 
سنگینی مانند جیوه و سرب و کادمیوم و آرسنیک از بدن دارد؛ زیرا این 
فلزات به آسانی در آب حل می شوند. اما عرق نمی تواند تمام ترکیبات سمی 
را از بدن خارج کند؛ بنابراین لازم است آب بنوشید و رژیم غذایی سالمی 

داشته باشید تا کمتر در معرض مواد شیمیایی مضر قرار بگیرید.
تقویت سلامت قلب

قراردادن بدن در شرایطی که نیاز به خنک کردن خودش با تعریق داشته 
باشد، مثل تمرینات هوازی، می تواند ضربان قلب را بالا ببرد. همچنین 
عرق کردن چه در اثر فعالیت بدنی و ورزش باشد و یا چه از طریق نشستن 
در حمام سونا، می تواند ریسک مشکلات قلبی را کاهش دهد. در مطالعه ای 
مردان فنلاندی به مدت ۲۰ سال تحت نظر قرار گرفتند و معلوم شد آنهایی 
که مکرراً از حمام سونا استفاده می کردند و عرق می ریختند، کمتر احتمال 

داشت دچار بیماری های کشنده قلبی شوند.
کمک به ریکاوری عضله

هر چند تمرین هوازی به عضله سازی تان کمکی نمی کند اما می تواند به 
ریکاوری و بازسازی عضلات کمک کند. عرق کردن با کمکی که به گردش 
خون می کند، اسیدلاکتیک را دفع می کند. این اتفاق می تواند درد عضله 
را کاهش داده و فرایند ریکاوری و بازسازی عضله را سرعت بخشد. گرمایی 
که حین تعریق تولید می شود می تواند تسکینی برای عضلات و مفاصل 
دردناک نیز باشد. بهبود گردش خون به معنی انتقال اکسیژن و مواد مغذی 

بیشتر به عضلات نیز هست که به ترمیم و بازسازی عضله کمک خواهد کرد.
کاهش درد

پیش از اینکه سراغ داروی مسکن بروید شاید بد نباشد فعالیتی انجام دهید 
که عرق کنید. عرق کردن دارای خاصیت ضددرد است و به تسکین دردهای 
جزئی کمک می کند. برای افرادی که دردهای مزمن دارند، گرمادرمانی 
می تواند با کاهش دریافت درد، درد و ناراحتی را تسکین دهد و حال فرد 
را بهتر کند. درد مزمن اغلب اثرات مخربی بر سلامت روان فرد می گذارد و 

مدیریت مؤثر درد می تواند وضعیت روحی و روانی فرد را بهبود بخشد.
تقویت سیستم ایمنی

پوست بخش مهمی از سیستم ایمنی است که باتوجه به اینکه اغلب اولین 
خط دفاعی بدن می باشد، به راحتی می توانید این واقعیت را بپذیرید. مایعات 
بدن بخشی از این سیستم دفاعی بیولوژیکی اند و در مقابل میکروب ها و 

عوامل بیماری زا نقش مهمی دارند.
عرق حاوی پپتیدهای آنتی میکروب است که این پتانسیل را دارند که با 
باکتری ها و ویروس ها و قارچ ها مبارزه کنند. همچنین عرق انسان دارای 
پروتئینی طبیعی و ضدمیکروب است که می تواند در برابر گونه هایی از 
میکروب های بیماری زا مانند سل و MRSA نقش محافظت کنندگی داشته 

باشد.
درخشان کردن پوست

می تواند  کند  دفع  بدن  از  را  سمومی  می تواند  عرق  که  همان طور 
آلودگی هایی مانند گردوغبار و آلاینده های محیطی و ذرات باقیمانده مواد 
آرایشی را نیز از پوست پاک کند. عرق کردن باعث بهبود شفافیت و بافت 
پوست می شود و از طریق کمکی که به گردش خون می کند نیز به نفع 

پوست است.
باز کردن منافذ پوست

بر خلاف باور عموم، عرق کردن در واقع برای پوستی که جوش و آکنه دارد 
خوب است، چگونه؟ عرق کردن باعث باز شدن منافذ پوست می شود که 
می تواند به پاک سازی پوست از آلودگی ها و چربی ها کمک کند. وقتی عرق 
می کنید، منافذ پوستتان باز می شوند و باکتری ها و چربی ها و آلودگی های 
داخل منافذ راهی به سمت بیرون پیدا می کنند. نکته مهم این است که فوراً 
بعد از عرق کردن باید دوش بگیرید یا صورت خود را بشویید تا باکتری ها و... 

دوباره به منافذ پوستتان برنگردند.
بهبود سیستم لنفاوی

عرق کردن می تواند به نفع سیستم لنفاوی تان هم باشد. زیرا دفع سموم و 
ضایعات را راحت می کند. التهاب و خستگی علامت مسدود بودن سیستم 
به واسطه  بدن  از  دفع سموم  به  با کمک  بنابراین عرق کردن  لنفاوی اند؛ 

سیستم لنفاوی، حالتان را بهتر خواهد کرد.
آیا عرق کردن متابولیسم را بالا می برد؟

با  شما  اما  نمی کند،  کمکی  سوخت وساز  به  به خودی خود  عرق کردن 
فعال بودن هر چه کالری بیشتری بسوزانید، مثلًا با ورزش کردن، سوخت 
و سازتان بیشتر می شود. در واقع تمرینات عضله ساز به تنهایی می توانند 

سوخت و سازتان را تا ۱۵ برابر بیشتر کنند.
آیا عرق کردن در سونا با عرق کردن در اثر ورزش فرق می کند؟

عرق کردن در اثر ورزش یا عرق کردن در حمام سونا هر دو برای سلامتی 
خوب اند. اما وقتی با ورزش عرق می کنید، کالری هم می سوزانید و عضله 

هم می سازید. ولی در حمام سونا عضله نمی سازید.
آیا خیلی زیاد عرق کردن ناسالم است؟

عرق کردن عملکردی ضروری در بدن است؛ اما عرق در افرادی که اگزما 
تعریق  یا  هایپرهیدروزیس  باشد.  پوست  تحریک کننده  می تواند  دارند 
زیاد می تواند نشانهٔ یک عارضه یا بیماری مثل دیابت یا پارکینسون باشد. 
عرق کردن زیاد حتی در هوای سرد یا بدون فعالیت بدنی می تواند علامت 
مشکل بزرگ تری در سلامتی باشد. اگر تعریق بر زندگی روزانه تان اثر منفی 

گذاشته یا باعث بروز مشکلات پوستی شده باید با پزشک مشورت کنید.

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی مهمان 
برنامه ضربان شبکه سلامت بود و در خصوص مصرف دهانشویه ها 

نکاتی را مطرح کرد. 
کارشناس برنامه با بیان این مطلب که دهانشویه ها فرآورده های بدون 
نیاز به نسخه پزشک هستند که به راحتی از داروخانه ها تهیه می شوند، 
افزود: دهانشویه ها جای مسواک زدن و نخ دندان را نمی گیرند بلکه به 
عنوان مکمل سلامت دهان و دندان مورد استفاده قرار میگیرند. عضو 
هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ادامه داد: همه 
افراد برای حفظ سلامت دهان و دندان خود نیازمند تجویز یکسانی 
نیستند، به طوری که پس از ارزیابی توسط دندانپزشک ممکن است 
اعلام شود که فرد نیاز به انجام هیچ کار اضافه ای ندارد. اما در افرادی 
که طی سال های اخیر پوسیدگی های زیادی داشته اند و دندان های 
زیادی پر کرده اند، ممکن است دهانشویه کلروهگزیدین به عنوان 
از پوسیدگی دندان های  برای جلوگیری  باکتری  دهان شویه ضد 
فرد تجویز شود. میهمان برنامه در پاسخ به این سوال که استفاده از 
دهانشویه های حاوی فلوراید برای کودکان، که احتمال بلعیدن آن را 
دارند، مجاز است، گفت: به دلیل خطر بلعیده شدن دهانشویه ها، 

مصرف آن ها تنها برای کودکان بالای ۶ سال مجاز است. وی توصیه 
کرد: بهتر است قبل از استفاده از دهانشویه ها توسط کودکان، در 
ابتدا توسط آب ساده و یا آب نمک رقیق، شستشوی دهان را به کودک 
آموزش دهیم. این استاد دانشگاه تاکید کرد: دهانشویه های حاوی 
فلوراید، دهانشویه های خوبی هستند و در صورت تجویز دندانپزشک، 

ضرورت مصرف دارند.

وی تاکید کرد: این اشتباه است که برای کودکان دهانشویه بدون 
فلوراید استفاده شود، زیرا فلوراید به جلوگیری از پوسیدگی دندان 
آن ها کمک می کند. )دهانشویه ها و خمیر دندان های حاوی فلوراید 
به صورت موضعی هستند و هیچ خطری برای کودکان و بزرگسالان 

ندارند(
وی در پاسخ به این سوال که برای برطرف شدن حساسیت های 
زیاد دندان چه توصیه ای وجود دارد، گفت: دهانشویه های حاوی 
نیترات پتاسیم با مسدود کردن توبول های عاجی بر روی دندان ها، 
افزود:  دندانی می شوند. همچنین  باعث کاهش حساسیت های 
خمیر دندان ها و دهانشویه هایی که حاوی فلوراید بیشتری هستند، 

در کاهش حساسیت های دندانی موثرند.
وی در پاسخ به این سوال که دهانشویه های آنتی باکتریالی که پس 
از جراحی های دندان تجویز می شوند، چند بار در روز قابل استفاده 
اند، گفت: دهانشویه های آنتی باکتریال که کلروهگزیدین بهترین 
نوع آن است، باید حداکثر روزی دو بار و نوبت دوم استفاده نیز پس از 
مسواک و نخ دندان کشیدن آخر شب باشد. برنامه ضربان همه روزه ز 

شنبه تا پنجشنبه ساعت ۱۶ از شبکه سلامت سیما پخش می شود.

چه اقداماتی در کاهش حساسیت های دندانی موثرند؟ 
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سرپرست گروه فقه و اندیشه رادیو معارف تشریح کرد؛

ویژه برنامه های سده بازتاسیس 
حوزه علمیه قم در رادیو معارف

سرپرست گروه فقه و اندیشه رادیو معارف ویژه برنامه های سده بازتاسیس حوزه 
علمیه قم در رادیو معارف را تشریح کرد.

به گزارش ندای قم، اکبر طالبی نیا سرپرست گروه فقه و اندیشه رادیو معارف 
در گفت وگو با خبرنگاران ضمن تبریک اعیاد ماه پر از خیره و برکت ذی الحجه 
و مشارکت حداکثری آحاد مردم در انتخابات هشتم تیرماه اظهار کرد: محور 
نشست امروز پیرامون همکاری ارزشمند دبیرخانه سده حوزه علمیه قم و رادیو 
با  معارف  رادیو  برگزاری نشست مشترک مدیران  از  بعد  که  معارف است چرا 
دست اندرکاران دبیرخانه صدمین سال بازتأسیس حوزه علمیه قم برآن شدیم تا 
برنامه های »علمی_ دانشی و علمی _عملکردی« گروه های علمی دبیرخانه سده 
را در قالب ویژه برنامه »اندیشه ها« و »شجره طوبی« در رادیو معارف ویژه جامعه 

نخبگانی و آحاد جامعه دنبال کنیم.
وی با اشاره به زمان پخش ویژه برنامه بزرگداشت یکصدمین سال بازتأسیس 
حوزه علمیه قم در رادیو معارف افزود: این برنامه که تا کنون ۱۴ نوبت با موضوعات 
میهمان  یکشنبه ساعت ۱۳:۳۰  و  روزهای شنبه  است  مختلف پخش شده 

علاقه مندان خواهد بود.
طالبی نیا به موضوعات ارائه شده پرداخت و گفت: »رشد علوم سیاسی در 
سده های اخیر حوزة علمیه، جریان شناسی اخلاق عقلی و اخلاق وحیانی 
– اجتهادی در حوزه علمیه معاصر، بررسی تطورات اندیشه اجتماعی حوزه 
علمیه قم در یکصد سال اخیر، گرایش های دانش سیاسی حوزه علمیه در 
سده اخیر، مواجهه حوزه علمیه قم با جریان های تجدید نظر طلب شیعی، 
حجم آثار و تولیدات علمی حوزه علمیه در زمینه تفسیر و علوم قرآن در 
سده اخیر، سیر ترجمه متون دینی در سده معاصر حوزه علمیه از جمله 
موضاعاتی است که تا کنون در این برنامه به آن پرداخته شده است. تهیه 
کننده این برنامه دکتر علی برخورداری از تهیه کنندگان قدیمی رادیو 

معارف می باشد.
وی به ویژه برنامه »شجره طوبی« نیز اشاره کرد و گفت: این ویژه برنامه با تهیه 
کنندگی حجت الاسلام محمد جواد طوسی و با حضور کارشناسان مطرح حوزه 
ابوالقاسم مقیمی  و  علمیه همچون؛ حجج اسلام والمسلمین رضا مختاری 

حاجی روزهای دوشنبه از ساعت ۱۴:۵۰ پخش می شود.
وی با بیان اینکه تاکنون ۹ برنامه در این بخش تهیه و پخش شده است به 
عناوین آن اشاره کرد و افزود: »پیشینه حوزه های علمیه - جایگاه حوزه علمیه 
قم«، »تاریخچه تأسیس حوزه علمیه«، »راه اندازی علوم عقلی و نقلی در حوزه 
قم - نحوه مدیریت حوزه قم توسط حاج شیخ عبدالکریم«، »شرایط حوزه بعد از 
رحلت حاج شیخ در زمان مراجع ثلاث - بیان خدمات اجتماعی شیخ عبدالکریم 
حائری یزدی«، »بررسی دوره مرحوم آیت الله بروجردی - بیان نکات شاخص از 
زندگانی مرحوم شیخ عبدالکریم حائری یزدی«، »بررسی ورود آیت الله بروجردی 
به قم و اقدامات مؤثر ایشان در حوزه«، »بیان زندگانی آیت الله بروجردی از نجف تا 
بروجرد و از بروجرد تا قم - وی زگی ها و خصوصیات رفتاری و خدمات اجتماعی«، 
»خدمات آیت الله بروجردی به جهان اسلام و نگاه تقریب بین مذاهب اسلامی- 
ویزگی های علمی، عرفانی و سلوکی و مکتب فقهی آیت الله بروجردی« از جمله 

برنامه های ارائه شده است.

سخنران حرم مطهر بانوی کرامت:

دنیاطلبی عده ای سبب عدم اعتراف آنان 
به حق می شود

سخنران حرم مطهر بانوی کرامت گفت: علی رغم تمام صراحت کلام نبی مکرم 
اسلام در روز غدیر، دنیاطلبی عده ای باعث شد تا اعتراف به حق نکنند و بدبخت 

شوند.
حجت الاسلام والمسلمین سعیدی آریا در محفل معارفی حرم مطهر بانوی 
کرامت که در شبستان امام خمینی )ره( برگزار شد، عید غدیر را عید الله الاکبر 
و بزرگ ترین و والاترین روز سال توصیف نمود و اظهار داشت: شیطان در این 
روز به خاطر بحث ولایت امیرالمؤمنین علی علیه السلام سه بار عربده کشید و با 
فریادهایش اظهار عجز کرد، چرا با غدیر باب هدایت پیش روی تمام انسان ها 

گشوده شد.
تعاملات  در  جاهلی  عرب  وحشتناک  زندگی  به  اشاره  ضمن  ادامه  در  وی 
اجتماعی و زنده به گور کردن دختران با بیان اینکه پیامبر اعظم صلی الل علیه 
و آله این جامعه را به جایی می رساند که مفهوم آیات الهی و معرفت های الهی را 
درک می کنند، اظهار داشت: رسالت ۲۳ ساله پیامبر بر قلب ها و نفوس تحولات 
عمیقی را ایجاد نموده، اگر شتاب انسان ساز پیامبر به دست باکفایت امام علی 
علیه السلام که نفس پیامبر صلی الله علیه و اله است، ادامه پیدا می کرد، قطعاً هم 
اکنون شاهد قدرت تحول حاکمیت دینی و الهی در جای جای زندگی انسان ها 

بودیم.
سخنران حرم مطهر بانوی کرامت ضمن اشاره به روایت نبوی »عاشر النّاس ما 
من علم الّا علّمنیه ربّی و انا علّمته علیّاً و قد أحصاه اللّه فیّ و کلّ علم علمت 
فقد أحصیته فی إِمام المتّقین و ما من علم الّا علّمته علیّاً«، مسئله علمیت 
مولی الموحدین علی علیه السلام را موردتوجه قرارداد و با تأکید بر اینکه همه علوم 
الهی که به پیامبر اعطا شده، به امام علیه السلام منتقل می شود، خاطرنشان کرد: 
رسول الله صلی الله علیه و آله مدینه علم و علی علیه السلام دروازه فهم و درک آن 

است.
وی در تبیین دلایل عدم انعطاف مردم آن دوران نسبت به پیامبر و امام علی 
علیهماالسلام با بیان اینکه علی رغم معرفت نسبت به جایگاه و فضائل ائمه اطهار 
علیهم السلام، درگیر موانع هدایت بودند، ابراز داشت: اگر قلب انسان آغشته به 
گناه و گرفتار انحراف از حق شود، دیگر آیه قرآن و روایات بر آن اثر نخواهد کرد؛ 
اگر قلب انسان پوشش و قساوت گرفت، به تعبیر آیه ۶ سوره بقره، بودونبود 

هشدارهای دینی هیچ فرقی برایش نخواهد کرد.
حجت الاسلام والمسلمین سعیدی آریا با بیان اینکه امام روشن و روشنگر و 
خورشید زندگی مؤمنانه است، خاطرنشان کرد: تبیین مسئله غدیر را نباید تنها 
در جشن خلاصه نماییم؛ باید دستور سرسپردگی نسبت به ولایت امیرالمؤمنین 
علی علیه السلام را دریافت و منتقل نماییم؛ اگر این انحراف اتفاق نمی افتاد هیچ 

دونفری با هم به اختلاف نمی افتادند.
وی ضمن اشاره به روایتی با بیان اینکه هرکس از مسیر ولایت و حجت خدا 
روی گردان شود، گرفتار ضلالت و گمراهی خواهد شد، یادآور شد: امام علی 
علیه السلام منصوب از جانب خداست؛ امام نه تنها هدایت به حق می کند، بلکه 
به حق عمل می کند و باطل را از میان بر می دارد و انسان و جامعه را از آن نهی 

می سازد و سرزنش هیچ کسی مانع کار او نمی شود.

به همت موسسه نیکوکاری فروغ اندیشه غدیر؛

جشن ازدواج ۱۱۰ مددجو برگزار شد
در مراسمی ۱۱۰ مددجوی موسسه نیکوکاری و کارآفرینی فروغ اندیشه غدیر 

جشن ازدواج خود را جشن گرفتند.
 در مراسمی ۱۱۰ مددجوی موسسه نیکوکاری و کارآفرینی فروغ اندیشه غدیر 
جشن ازدواج خود را جشن گرفتند؛ در این مراسم مزدوجین زیر پوشش موسسه 

در فضایی معنوی صمیمی و ساده آغاز زندگی زناشویی خود را جشن گرفتند.
موسسه نیکوکاری فروغ اندیشه غدیر در سال ۹۴ به همت جمعی از خیرین و با 
هدف تامین جهیزیه و خودکفا کردن خانواده های زیر پوشش با انجام آموزش های 
فنی و حرفه ای تامین معیشت و کمک به تحصیل دانش آموزان تاسیس شده 
است و هم اکنون بیش از ۵۰۰ خانواده زیر پوشش خدمات حمایتی موسسه قرار 

دارند .
راه اندازی کارگاه های تولید پوشاک عروسک سازی تولید تصفیه آب از مهم ترین 

اقدامات این موسسه در راستای ایجاد شغل و کارآفرینی می باشد.

مدیرکل راه آهن استان قم خبرداد:

جابه جایی روزانه هشت هزار مسافر 
توسط ناوگان ریلی 

مدیرکل راه آهن استان قم با بیان اینکه روزانه افزون بر هشت هزار مسافر توسط 
ناوگان ریلی این استان جابه جا می شود، گفت: راه آهن قم با جابه جایی ۸۳۴ هزار 
و ۶۳۰ نفر در سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۲ 

درصد رشد داشته است. 
 غلامحسین دباغ در گفت وگویی با اشاره به اینکه در مقایسه آمار جابه جایی 
مسافر در سه ماهه سال ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد خوبی را شاهد 
بودیم، افزود: آمار خروجی مسافر در سه  ماهه نخست امسال ، ۴۱۷ هزار و ۲۱۸ 

نفر بوده که ۱۲ درصد رشد را شاهد هستیم.
وی اضافه کرد: آمار ورودی مسافر در مجموع سه ماهه نخست سال ۱۴۰۳ نیز 

۴۱۷ هزار و ۴۱۲ مسافر بوده که در این مورد نیز رشد ۱۲ درصدی داشته ایم.
دباغ ادامه داد: این در حالی است که در سال ۱۴۰۲ در همین مدت ورودی و 

خروجی مسافر مجموعاً ۷۴۴ هزار و ۷۶۸ نفر بوده است.
وی گفت: با تردد روزانه بیش از هشت هزار مسافر ، راه آهن قم بعد از ایستگاه های 
مشهد و تهران به عنوان سومین ایستگاه کشور در بحث جابه جایی مسافر محسوب 

می شود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: به دلیل استقبال گسترده مردم و زائران حضرت 
معصومه)س( از قطارهای مسافری قم به تهران و بالعکس و با افزایش تعداد رام 
قطارهای در این مسیر شاهد رشد چشمگیر مسافر در این مسیر هستیم که 
بتوانیم  رام قطارهای حومه ای  تعداد  افزایش مجدد  با  امیدواریم در سالجاری 

خادمی خوبی برای زائرین و مجاوران حرم کریمه اهل بیت )س( باشیم.
راه آهن قم بیش از ۵۴۰ کیلومتر خط اصلی، ۶۳ کیلومتر خطوط فرعی دارد و 

متشکل از ۱۸ ایستگاه است.
اتصال و ارتباط با خطوط راه آهن اصفهان، اراک و محور جدید و قدیم تهران، ورود 
و خروج بیش از ۸ مسافر در روز، ورود و خروج بیش از ۳۲ هزار واگن باری در ماه، 
ورود و خروج روزانه ۴۸ رام قطار مسافری و ۹۰۰ رام قطار باری و واقع شدن در مرکز 

کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب کشور از ویژگی های راه آهن قم می باشد.
قرار داشتن ایستگاه راه آهن قم در مرکز شهر در فاصله نزدیک به حرم حضرت 
معصومه )س( و عبور خط راه آهن از داخل شهر و ایجاد فرصت های سرمایه گذاری 

در راستای توسعه خدمات شهری از دیگر ویژگی های راه آهن قم است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد:

۶۳ درصد شبکه توزیع برق کابل 
»خود نگه دار« شد

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: هم اینک ۶۳ درصد از 
خطوط انتقال برق استان قم به شبکه خود نگه دار تبدیل شده و تا پایان امسال 

۳۰۰ کیلومتر دیگر نیز از به کابل خود نگه دار تبدیل خواهد شد. 
یوسف صادقی در گفت وگویی افزود: طبق برنامه ریزی انجام شده تا پایان امسال 
۳۰۰ کیلومتر از شبکه برق استان قم به شبکه خود نگه دار تبدیل خواهد شد و تا 
چهار سال آینده تمام شبکه و خطوط برق استان به شبکه خود نگه دار ارتقاء پیدا 

خواهد کرد.
وی عنوان کرد: با تبدیل سیم های سیمی به شبکه خود نگه دار و جمع آوری 

انشعابات غیرمجاز شاهد کاهش اتلاف انرژی در سطح استان قم هستیم.
وی با اشاره به قطع برق ادارات پرمصرف، گفت: طی روزهای گذشته برق بیش 

از ۲۰ اداره پرمصرف استان قطع شده است.
ادارات پرمصرف  برق  ادامه داد:  برق قم  نیروی  توزیع  مدیرعامل شرکت 
قبل از قطع در قالب اخطارهای مختلف به مدیران آن دستگاه ها اطلاع داده 

می شود.
صادقی نظارت بر مصرف برق واحدهای تجاری را موردتوجه قرار داد و گفت: 
حدود ۱۰ درصد برق استان در بخش تجاری مصرف می شود که مصرف بهینه 

برق در این بخش، در جلوگیری از خاموشی ها بسیار موثر است.
وی با اشاره به کاهش الگوی مصرف برق مشترکان خانگی قم از هزار کیلوولت به 
۶۰۰ کیلوولت در تابستان امسال، اضافه کرد: باتوجه به کاهش الگوی مصرف در 
فصل گرم امسال از مشترکان انتظار می رود برای جلوگیری از افزایش قبوض برق، 

در استفاده از کولرهای گازی مدیریت لازم را داشته باشند.
در سطح استان قم ۶۳۲ هزار مشترک برق وجود دارد که ازاین بین ۵۰۰ هزار 
مشترک در بخش خانگی است که ۸۰ درصد مجموع مشترکان را شامل می شود. 
هفت هزار مشترک بخش صنعت و کشاورزی نیز به ترتیب حدود ۳۰ و ۱۵ درصد از 
ظرفیت برق این استان را مصرف می کنند. ۱۵ درصد برق قم نیز در سایر مصارف 

مصرف می شود.
نیز شبکه  در قم چهارهزار کیلومتر شبکه فشارضعیف و چهارهزار کیلومتر 
فشار متوسط اجرا شده است، همچنین یک هزار ترانس زمینی به همراه ۹ هزار 
ترانس هوایی برق نیز در سطح استان با پیک بار حدود هزار و ۲۰۰ مگاوات نصب 

گردیده است.

مدیرکل صنعت،  معدن و تجارت استان قم: 

قم امسال شاهد بهره برداری مستمر 
واحدهای صنعتی خواهد بود

مدیرکل صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت: با تلاش صنعتگران و حمایت 
دستگاه های اجرایی، امسال شاهد بهره برداری مستمر واحدهای صنعتی بزرگ، 
افزایش  در  این موضوع نقش مهمی  و  بود  در قم خواهیم  و کوچک  متوسط 

فرصت های شغلی و توسعه اقتصاد استان خواهد داشت. 
اکبر ابدالی در گفت وگویی بیان داشت: افتتاح و بهره برداری از هر کدام از 
این طرح های تولیدی، جهشی برای صنعت استان است و این روند رو به رشد 
فعالیت های تولیدی در قم، علاوه بر ایجاد فرصت های شغلی متعدد، افزایش 

میزان صادرات و درآمدزایی ارزی استان را در پی خواهد داشت.
وی افزود: حمایت از تولیدکنندگان و سرمایه گذاران در قم به عنوان یک اولویت 
مهم پیش روی مسئولان استان است و در همین ارتباط جلسه های ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید در قم به صورت مستمر و هفتگی تشکیل و به مسائل و مشکلات 
بهره برداران واحدهای صنعتی و تولیدی در حوزه های مختلف تامین مالی، بانکی، 

بیمه، مالیات و سایر بخش های زیرساختی رسیدگی می شود.
وی ادامه داد: در راستای حمایت هرچه بهتر از تولیدکنندگان و صنعتگران 
استان، امسال سه هزار میلیارد تومان اعتبار برای پرداخت تسهیلات به واحدهای 
تولیدی استان درنظر گرفته  شده است که امیدواریم با همکاری بانک های عامل 

شاهد پرداخت به موقع این تسهیلات به متقاضیان باشیم.

از سوی دفتر مقام معظم رهبری؛

مراسم اربعین شهیدان خدمت در قم 
برگزار می شود

 مراسم اربعین شهدای خدمت با حضور خانواده رییس جمهور شهید آیت الله 
رییسی در قم برگزار می شود.

 مراسم اربعین خادم الرضا علیه السلام و سید شهیدان خدمت آیت الله سید 
ابراهیم رئیسی و دیگر شهدای خدمت با حضور خانواده شهید جمهور در حرم 

مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها برگزار می شود.
این مراسم از سوی دفتر مقام معظم رهبری، تولیت حرم مطهر بانوی کرامت، 

تولیت مسجد مقدس جمکران، استانداری قم برگزار می شود.
مراسم اربعین شهدای خدمت روز یکشنبه ۱۰ تیر پس از نماز مغرب و عشاء 
در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر حضرت معصومه )سلام الله علیها(، 

شبستان امام خمینی )ره( برگزار می شود.

شبکه های  در  را  خود  فرزندان  تصاویر  والدین،  از  بسیاری  مجازی  فضای  عصر  در 
اجتماعی با دوستان و کاربران به اشتراک می گذارند غافل از اینکه ممکن است از این 

مسیر آسیب هایی متوجه کودکان و نوجوانان شود.
صندوق کودکان سازمان ملل متحد )یونیسف( در گزارشی به آسیب هایی که ممکن 
است به دلیل اشتراک گذاری تصاویر کودکان در فضای مجازی متوجه آنان شود، پرداخته 

و راهکارهایی را برای آگاهی و ارتقای مهارت والدین و مراقبان کودکان ارایه کرده است.
بر اساس این گزارش، به دست آوردن مهارت های والدگری در عصر دیجیتال کار آسانی 
نیست؛ رسانه های اجتماعی، تلفن های هوشمند و سایر فناوری ها با سرعتی در حال 
پیشرفت هستند که به نظر می رسد سریع تر از فرزندان ما رشد می کنند و همیشه روشن 
نیست که چگونه از آنها به طور ایمن استفاده کنیم؛ حتی وقتی بهترین نیت و هدف را 
دارید. اشتراک گذاری شبکه ای یعنی وقتی والدین در مورد فرزندان خود در خارج از دایره 
خانواده صحبت می کنند؛ برای نمونه یک پست در شبکه های اجتماعی به همراه یک 
عکس، یک پست در وبلاگ در مورد فرزندشان و یا یک ویدیو از طریق یک بستر پیام رسانی 

منتشر می کنند.
نکاتی که باید در اشتراک گذاری آنلاین مطالب کودکان بدانیم

برای به اشتراک گذاشتن محتوا در مورد فرزندانمان باید به دو موضوع اساسی فکر 
کنیم؛ نخستین مورد، آسیب ملموسی است که بچه ها می توانند در هنگام اشتراک گذاری 
آنلاین والدین تجربه کنند. برای مثال، بزرگسالانی هستند که ممکن است بخواهند به 
دلیل محتوایی که به صورت آنلاین دیده اند، با فرزندان شما ارتباط برقرار کنند یا به آنها 
آسیب برسانند. در برخی از کشورها، کارشناسان بازاریابی اطلاعات نیز وجود دارند که بر 
اساس اطلاعاتی که ما به اشتراک می گذاریم، پرونده های دیجیتالی را در مورد فرزندانمان 
ایجاد می کنند، ممکن است پیش بینی هایی در مورد آنچه که فرزندان ما می گویند یا 
انجام می دهند یا مشکلات سلامتی که فرزندان ما در آینده ممکن است داشته باشند را بر 
اساس اطلاعاتی که ما به آن ها می دهیم و به اشتراک می گذاریم، پیش بینی کنند. تهدید 
به تغییر کاربری تصاویر فرزندان ما به روشی غیرقانونی یا مخرب که می تواند باعث آسیب 

شود، می تواند فرزند ما را در یک موقعیت منفی نشان دهد.
تصاویر جعلی نیز بسیار نگران کننده هستند. تهدید به تغییر کاربری تصاویر فرزندان ما به 
روشی غیرقانونی یا مخرب که می تواند باعث آسیب شود یا احتمال ایجاد متن ها، نوشته 
ها و جوک های ناشایست و خجالت آوری که می تواند فرزند ما را در یک موقعیت منفی 
نشان دهد. خوشبختانه به نظر می رسد که در حال حاضر این موارد آن قدر رایج نیستند، 
اما نمی دانیم که با پیشرفت فناوری هایی مانند هوش مصنوعی، آینده چه خواهد شد یا 
چگونه تغییر خواهد کرد. دومین مورد این است که وقتی ما اطلاعات و مطالبی را در مورد 
فرزندان خود به صورت آنلاین به اشتراک می گذاریم بدون اینکه آنها را در فرآیند تصمیم 
گیری دخالت دهیم، فرصت ارزشمندی را برای آموزش موضوع »رضایت گرفتن قبل از به 
اشتراک گذاری« به فرزندانمان از دست می دهیم و قادر نخواهیم بود به آن ها نشان دهیم 

که برای حریم خصوصی افراد ارزش قائل هستیم.
وقتی فرزندان ما در سنی هستند که خودشان می توانند از شبکه های اجتماعی 
استفاده کنند، امیدواریم که به حریم خصوصی ما احترام بگذارند و تصاویری از ما را که 
نمی خواهیم به اشتراک بگذاریم به اشتراک نگذارند. ما همچنین از آنها می خواهیم که 
به حریم خصوصی همسالان خود احترام بگذارند و بدون رضایت عکس سایر کودکان و 

بزرگسالان را برای دیگران ارسال نکنند.
بچه ها چه احساسی نسبت به اشتراک گذاری شبکه ای دارند؟

مهم نیست چند سال داریم، همه ما مایلیم قدرت تصمیم گیری داشته باشیم و مستقل 
عمل کنیم. همه ما برای تصاویر فردی خود ارزش قائل هستیم، چه چهار یا پنج ساله 
باشیم و بخواهیم لباس صورتی بپوشیم نه لباس بنفش، یا اینکه ۱۲ یا ۱۳ ساله باشیم و 

بخواهیم در حالی که دست مادربزرگ را گرفته ایم، دیده شویم.
حتی ممکن است نخواهیم در حالی که دست مادربزرگ را گرفته ایم دیده شویم. اینها 
ممکن است برای بزرگسالان چیزهای کوچکی به نظر برسند، اما برای فرزندان ما واقعاً 
مهم هستند. وقتی بچه ها احساساتی دارند، احساساتشان مهم و عمیق هستند و ما باید 
فضایی را برای ابراز آن ها در نظر بگیریم. کودکان خردسال نمی توانند رضایت آگاهانه در 
مورد به اشتراک گذاری عکس ها و ویدیوهایشان بدهند. ما باید در نظر داشته باشیم که 
اگر می توانستیم گفت وگوهای عمیق تری درباره به اشتراک گذاری با آنها داشته باشیم و 

آنها بتوانند نظرشان را بیان کنند، چه احساسی در این باره خواهند داشت.
همچنین، اگر بلافاصله بعد از یک رویداد، تصاویری را که از کودکانمان در آن رویداد 
گرفته ایم، به اشتراک بگذاریم و تصاویر یا ویدیوهایی را که گرفته ایم به فرزندمان نشان 

دهیم، نگرانی من آن است که نکند تجربه واقعی رویداد کودکی او را مخدوش کند.
با  بهتر است وقتی  باشیم.  آگاه  نیز  به اشتراک گذاری  باید درباره زمان  ما  بنابراین 
بچه هایمان هستیم، از وسایل دیجیتال خود دور بمانیم تا بتوانیم واقعاً در لحظه باشیم 
و در دنیای اخبار سیر نکنیم و بتوانیم به بچه هایمان اجازه دهیم تا خاطراتی را که در آن 
لحظه می سازند را زندگی کنند نه اینکه بعدها تصاویر و ویدیوهایی که در دستگاه های 

خود گرفته ایم تماشا کنند.
چند روش برای حفاظت از حریم خصوصی فرزندان

کاری که والدین می توانند انجام دهند این است که از به اشتراک گذاشتن اطلاعات 
بیش از حد شخصی در مورد فرزندان خود مانند داستان هایی که کودک را در موقعیت 
آسیب پذیری نشان می دهد یا تصاویر بسیار خصوصی کودک اجتناب کنند، حتی اگر 
ممکن است آنها را با نمک و بامزه بدانند. این مهم است که سعی کنید دیدگاه فرزندتان را 

درباره تصاویر و عکس ها بدانید.
والدین هرگز نباید تصاویر فرزندان خود را در هر حالتی که لباس به تن ندارند به 

اشتراک بگذارند
والدین هرگز نباید تصاویر فرزندان خود را در هر حالتی که لباس به تن ندارند به اشتراک 
بگذارند زیرا متأسفانه کاربران اینترنتی فریبکار و خلافکاری وجود دارند که ممکن است از 
این تصاویر برای مقاصد و اهداف نادرست و بد استفاده کنند. والدین همچنین می توانند 
با فرزندان خود در مورد آنچه به اشتراک می گذارند و روندی که طی می کنند صحبت کنند 
تا تصمیم بگیرند که آیا مطلبی برای به اشتراک گذاری مناسب است یا خیر. برای مثال 
وقتی از ماشین حساب برای حل یک مساله ریاضی کمک می گیریم، فقط نمی خواهیم 
که ماشین حساب به ما پاسخ دهد، بلکه می خواهیم فرایند کارمان را درک کنیم. به همین 
ترتیب، صحبت کردن و مشورت با فرزندمان درباره چگونگی به اشتراک گذاری تصاویر، 
یک فرصت ارزشمند یادگیری برای اوست. با این حال، مهم است توجه داشته باشید که 
والدین نمی توانند این کار را به تنهایی انجام دهند. بسیاری از اقدامات حمایتی و مراقبت 
از کودکان باید بر عهده سیاست گذاران ما و بسترهای دیجیتالی باشد تا فضاهای امن 
تری برای خانواده ها ایجاد کنند. این غیرمنصفانه است که از والدین انتظار داشته باشیم 
که متوجه باشند که بسترهای فناوری چگونه کار می کنند و چه فرایندهایی را طی می 

کنند، به ویژه با در نظر گرفتن سرعت بالای تغییرات آنها.
چگونه از دیگران بخواهیم که عکس فرزندانشان را منتشر نکنند

در مورد سلیقه و تمایلات خود برای به اشتراک گذاری تصاویر فرزندتان با دوستان و 
خانواده بزرگ خود گفت وگوهای صادقانه داشته باشید، اما به یاد داشته باشید که اشتراک 
گذاری اطلاعات در مورد کودکان در رسانه های اجتماعی یک پدیده نسبتاً جدید است و 
همه به یک اندازه به این موضوع توجه نکرده اند و متوجه خطرات آن نیستند. با این فرض 
که گفت و گو و تعامل بیشتر با خانواده و افراد فامیل، به شما کمک می کند تا خواسته 
های شما درباره زندگی فرزندتان توسط دیگران مورد احترام قرار گیرد، به این گفت و گوها 

نزدیک شوید و آن را ترویج کنید.
در محیط مدارس و سایر سازمان ها، می توانید بپرسید که آیا خط  مشی و برنامه ای برای 
به اشتراک گذاری تصاویر کودکان در رسانه های اجتماعی وجود دارد یا خیر. اگر این 
برنامه و خط مشی مشخص نشده است، با توجه به اینکه بسیاری از والدین در سازمان 
ها یا مدرسه ممکن است بخواهند بر جریان تصویر و اطلاعات فرزندان خود کنترل داشته 

باشند، شما به عنوان والد می توانید به ایجاد آن کمک کنید.
اشتراک گذاری تصاویر کودکان ۱۰۰ درصد ایمن نیست

اشتراک گذاری تصاویر کودکان هرگز نمی تواند ۱۰۰ درصد ایمن باشد. همیشه باید 
بین خطرات و آنچه که والدین به عنوان مزایای به اشتراک گذاری تصاویر برداشت می 

کنند، تعادل برقرار کرد.
برای خانواده هایی که قصد دارند درباره فرزندان خود تصاویر و اطلاعاتی را به صورت 
آنلاین به اشتراک بگذارند، بسیار اهمیت دارد که مخاطبانی را که با آنها به اشتراک می 
گذارند در نظر بگیرند، تنظیمات حریم خصوصی شما در شبکه ها و رسانه های اجتماعی 
شما چیست، افرادی را که به عنوان دوست یا دنبال کننده اضافه کرده اید و چقدر می 
شناسید؛ چه مقدار اطلاعات را به اشتراک می گذارید مانند مکان های خاص که می 
توانند شناسایی شوند و ویژگی های قابل شناسایی دیگر مانند نام مدرسه و اینکه آیا این 
اطلاعات می تواند در حال حاضر یا در آینده برای فرزندان شما خصوصی، خجالت 
آور و یا آسیب رسان باشد یا خیر. فرزندانمان بخشی از هویت ما هستند، اما در نهایت 
فرزندان ما مستقل هستند و احساسات و اندیشه های خاص خودشان را دارند. اشتراک 
گذاری تصاویر درباره خودمان یک موضوع است، اما وقتی در خانه خود درباره دیگران و 

کودکانمان مطالبی را به اشتراک می گذاریم موضوع دیگری مطرح می شود.
بیشتر والدین قصد و نیت بدی از به اشتراک گذاری تصاویر و اطلاعات کودکانشان 
ندارند و بدخواه فرزندانشان نیستند. اگر قبلًا در مورد فرزندان خود پست های زیادی به 
اشتراک گذاشته اید و حالا مردد شده اید و به آن فکر می کنید، چه کاری می توانید انجام 
دهید؟ نفسی عمیق بکشید! بیشتر والدین قصد و نیت بدی از به اشتراک گذاری تصاویر 
و اطلاعات کودکانشان ندارند و بدخواه فرزندانشان نیستند. اغلب، وقتی والدین بیش از 
حد تصاویر کودکانشان را به اشتراک می گذارند، از اهمیت و عمق اطلاعاتی که درباره 
فرزندشان در فضای مجازی به اشتراک می گذارند و ردپایی که به جا می گذارند، آگاه 
نیستند. در صورتی که والدین در حال تجدید نظر درباره مقدار و چگونگی به اشتراک 
گذاری تصاویر فرزندان خود هستند، نخستین قدم مهم این است که آنچه که در گذشته 

به اشتراک گذاشته اند را بررسی کنند و تا جای ممکن تصاویر را حذف کنند.
فیدهای  به  ورود  روند  با  را  تا ۱۰ ساله خود  والدین همچنین می توانند کودکان ۹ 
رسانه های اجتماعی و حذف مطالبی که مناسب آن ها نیست آشنا سازند. متعهد شوید 
که این کار را به طور منظم هر چند ماه یکبار انجام دهید: فید های رسانه های اجتماعی را 
مرور کنید، به آنچه به اشتراک گذاشته اید نگاه کنید و اطلاعات قدیمی را حذف کنید. باور 
من این است که کودکان برای درگیر شدن و یادگیری این فرایند و شرکت در این فعالیت از 
ما قدردانی می کنند. به یاد داشته باشید کار آسانی نیست. فرزندان ما اولین نسلی هستند 
که به صورت مشترک و در فضای آنلاین بزرگ می شوند. ما اولین نسل از والدینی هستیم 

که فرزندان خود را با حضور رسانه های اجتماعی بزرگ می کنیم و این دشوار است.

چگونه از حریم خصوصی فرزندان 
در دنیای دیجیتال محافظت کنیم

چه اسباب بازهایی مناسب فرزندانمان است؟ در انتخاب 
اسباب بازی باید به چه نکاتی توجه داشته باشیم؟ اصلا باید 
اسباب بازی برای فررندانمان بگیریم یا نه؟ اگر به دنبال پاسخ 

این سوالات هستید با ما همراه باشید.
ماشین  این  بابا  میخری؟  برام  و  عروسک  این  »مامان 
کنترلی و برام میخری؟« اسباب بازی؛ عضوی جدانشدنی 
از خانواده هایی است که فرزند کوچک در خانه خود دارند. 
وسیله ای که نقش یک نیروی کمکی برای پدر و مادرها را دارد 
و زمانیکه خواستند چند دقیقه ای کودکشان را سرگرم کنند تا 
بی حوصله نشود به سراغ آن می روند. همین طور یک وسیله 
جذاب دوست داشتی برای بچه ها که بعضاً حتی وابستگی 
برای آن ها ایجاد می کند و خلاصه این اسباب بازی ها وسیله 
جدانشدنی از آن ها می شوند. در مقابل گروهی از کودکان 
بازی  و  ندارند  بازی  به اسباب  هم هستند اصلًا علاقه ای 
اوصاف  این  با  ندارد  برایشان جذابیتی  آن ها هم  با  کردن 
والدین چه اسباب بازی هایی برای فرزندان خود تهیه کنند 
بهتر است؟ آیا اسباب بازی برای رشد ذهنی کودکان موثر 
است یا خیر؟ به گفته روانشناسان اسباب بازی وسیله ای 
است که باعث رشدذهنی کودکان و افزایش خلاقیت در 
آن ها می شود. هم چنین نقش موثری در کنترل خشم، 
رشد عقلانی و جسمانی و همین طور افزایش هوش کودک 
می شود. اما در کنار فوایدی که برای کودکان دارد می تواند 
آسیب زا هم باشد که والدین باید به آن ها توجه داشته باشند 
مثلًا دایم یکجا نشینی و بازی کردن با اسباب بازی ممکن 
است کودکان را تنبل کند همین طور به دلیل عدم تحرک 
باعث بروز بیماری هایی مثل دیابت و… شود. همین طور 
همیشه با اسباب بازی ها سرگرم شدن و نبودن پیش کودکان 
هم سن وسال باعث گوشه گیری کودکان و عادت به تنها 

شدن در آن ها می شود.
نکاتی در هنگام خرید اسباب بازی!

اول اینکه اسباب بازی نباید کودک را به سوی خشونت و 
تکرار رفتارهای خشن سوق دهد.

دی،  سی  انواع  خرید  از  عزیز  والدین  اینکه  دوم 

تفنگ،  خشن،  عروسکی  کارتونی  شخصیت های 
اسباب بازی ها با صدای گوش خراش و… خودداری کنید.

سوم تعادلی میان خرید اسباب بازی ها برقرار کنید به این 
و  توپ  رنگی، کتاب، و…  معنی که در مقابل خرید مداد 
سایر اسباب بازی هایی را که باعث تحرک کودک می شود، 
فراموش نکنید. بازی های پرتحرک بخش دیگری از نیازهای 
روحی روانی کودک را برآورده می کند. از طرفی با بازی های 
گذشت،  مشارکت،  چون  رفتارهایی  کودکان  گروهی 
مسئولیت پذیری، رفتار با همسالان، یافتن دوست و… را 
می آموزند. چهارم اسباب بازی را مناسب سن کودک انتخاب 
کنید. بازی کودک با اسباب بازی که از سن کودک پایین تر 
است او را از تلاش بازداشته و کودک را به دستیابی آسان به 
خواسته ها عادت می دهد. این مسئله درباره بازی هایی که از 
سن او بزرگ تر است نیز صادق است. به این ترتیب که سختی 
نامناسب این بازی ها کودک  را از تلاش دل زده کرده و او را از 
ادامه فعالیت باز می دارد و تفکر شکست در مقابل تلاش را به 
ذهن او القا می کند. بنابراین وسایل بازی باید دقیقاً منطبق 

با سن کودک انتخاب شوند.
پنجم اینکه وسیله بازی ابزاری برای رشد و بالندگی ذهنی 
و جسمی کودک است بنابراین باید طوری انتخاب شود که 

کودک با وسایل بازی اش، لذت بازی و تفریح را تجربه کند.
نکات کلیدی روانشناسی در خرید اسباب بازی 

دوره های سنی مختلف!
از تولد تا ۶ ماهگی: در این سن می توانید جغجغه های 
رنگی و دندونی هایی که اشکال مختلفی دارند خریداری 

کنید.
موزیکال،  که  اسباب بازی هایی  سالگی:  تا ۱  ۶ماهگی 
تقویت  مناسب  هستند،  حرکتی  ویژگی  دارای  و  صدادار 
حواس پنج گانه کودک بوده که باید به آن توجه ویژه ای داشته 

باشید.
انواع  مثل  اسباب بازی هایی  سالگی:   ۲ تا  ۱سالگی 
مکعب ها، وسایل برج سازی و کتاب داستان های تصویری 

برای این سنین مناسب هستند.

سن  این  در  که  کودکانی  برای  سالگی:  تا ۳  ۲سالگی 
قرار دارند، اسباب بازی های هل دادنی مانند ماشین های 
و  عروسک ها  توپ ها،  انگشتی،  رنگ های  پلاستیکی، 
مناسبی  گزینه  می توانند  خانه  وسایل  اسباب بازی های 

باشند.
۳سالگی تا ۵ سالگی: برای کودکانی که در این سن قرار 
دارند بازی هایی که شبیه وسایل دنیای واقعی هستند برای 
کودک مناسب است. بازی هایی مانند پازل ها، اعداد، حروف 
و تصاویر نیز مفید هستند و می توانند مهارت های حل مسئله 

را در کودک تقویت کنند.
اثر بازی های فکری بر کودکان!

والدین عزیز همگی می دانید که انجام بازی های فکری 
نقش بسیار موثری در تقویت قوه تفکر کودکان دارد اما علاوه 
برا این ها آثار دیگری نیز دارد که در اینجا به چند مورد از آن ها 

اشاره می کنیم.
اول اینکه باعث بهبود قدرت خلاقیت کودک می شود. 
دوم توانایی حل مسئله را در کودکان افزایش می دهد.

سوم تفکر کردن هنگام بازی فکری باعث کمک به افزایش 
ضریب هوشی کودکان هم می شود.

بازی  هنگام  شنوایی  و  بینایی  لامسه،  حواس  چهارم 
رنگ  که  بازی هایی  اسباب  مثلا  می شوند  تقویت  فکری 
روشنی دارند، در تقویت حس بینایی موثر هستند یا اسباب 
بازی هایی که صداهای مختلف تولید می کنند باعث بهبود 

حس شنوایی در کودکان می شوند. 
پنجم قدرت تمرکز و توجه را در کودکان افزایش می دهد 
و در نهایت این بازی های فکری و با هم سن وسالانشان 
باعث می شوند کودکان ارتباط درست با هم سالان خود را 

یاد بگیرند 
همین طور هنگام بازی با معنای برد آشنا می شوند و خود 
این عامل کمک می کند که هیجانات خود را بشناسند و 
بدانند که همیشه قرار نیست برنده باشیم در برخی موارد 
را  و تلاشمان  بگیریم  از آن درس  تا  باید شکست بخوریم 

بیشتر کنیم. 

فوت  و فن انتخاب اسباب بازی مناسب برای کودکان!
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نماینده اسبق ایران در ایکائو  مطرح کرد: 

باید یک مشت کاسب تحریم را پولدار کنیم 
تا بتوانیم یک هواپیمای کار کرده بخریم 

نماینده اسبق ایران در ایکائو با بیان اینکه سن هواپیماهایی وارد کشور شده بین ۲۰ تا 
۲۵ ساله بوده، اظهار داشت: باید یک مشت کاسب تحریم را پولدار کنیم تا بتوانیم یک 

هواپیمای کار کرده را خریداری و وارد ناوگان هوایی کشورمان کنیم. 
علیرضا منظری در گفتوگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره روند خرید هواپیما در 
دولت سیزدهم و ادعاهایی مبنی بر ورود چند ده فروند هواپیما به ناوگان هوایی کشور 
برای رفع ناترازی عرضه و تقاضا در این بازار و همچنین با اشاره به اظهارات چند ماه 
گذشته وزیر راه وشهرسازی مبنی بر کاهش تحریمها برای خرید هواپیما گفت: از تاریخ 
این اظهارات وزیر تا کنون چند ماه میگذرد سوال این است که اگر تحریمها کاهش پیدا 

کرده باید میتوانستند در این مدت چندین هواپیمای نو وارد کشور میکردند.
وی ادامه داد: در وضعیت موجود و فعلی به هیچ وجه موضوع کاهش تحریمها برای 
خرید هواپیما صحت ندارد و تحریمها همچنان به شدت خود ادامه دارد و حتی اجازه 

فروش یک فروند هواپیما را هم به ایران نمیدهند.
نماینده اسبق ایران در ایکائو تاکید کرد: باید یک مشت کاسب تحریم را پولدار کنیم تا 

بتوانیم یک هواپیمای کار کرده را خریداری و وارد ناوگان هوایی کشورمان کنیم.
منظری با بیان اینکه خرید یک فروند هواپیما با بیش از ۵ واسطه انجام میشود، اظهار 
داشت: هواپیمایی که خریداری شده قیمت آنها ۳۰ الی ۴۰ درصد گرانتر از قیمتها در 
بازار بوده اما مشکل مهمتر، این است که امکان خرید هواپیمای خوب را نداریم و با این 

چند واسطه هم هواپیمای چند سال کارکرده وارد کشور میشود.  
وی با اشاره به سن هواپیماهایی که در ۳ سال اخیر وارد کشور شد، افزود: این 
تعداد هواپیمایی که وارد چرخه پروازی شدهاند سن بین ۲۰ تا ۲۵ سال داشتند 
اما تعدادی هواپیما با سن بیشتر هم وارد ناوگان هوایی کشورمان شده که از آنها 
فقط به عنوان دپوی قطعه استفاده خواهد شد و قرار نیست که وارد شبکه پروازی 
شوند بلکه پس از ورود به کشور تنها از قطعات آنها برای تامین قطعات هواپیماهای 
زمینگیر استفاده میشود که تعدادی از این هواپیماها هم در این چند سال وارد 

ناوگان کشورمان شد.   

رئیس انجمن سنگ آهن ایران: 

ایران بیش از ۵ میلیارد تن ذخایر 
سنگ آهن در اختیار دارد 

رئیس انجمن سنگ آهن ایران گفت: اعداد رسمی با واقعیت ها همخوانی ندارند 
اما باید گفت که ذخیره سنگ آهن در کشور بیش از ۵ میلیارد تن است که با پیشرفت 
تکنولوژی، استخراج و پیشرفت صنایع ممعدنی می توان به عنوان ذخایر قابل استفاده 

در نظر گرفت. 
 مهرداد اکبریان، رئیس انجمن سنگ آهن ایران در گفتگو با خبرنگار ایلنا، با بیان اینکه 
نمیتوانیم به طور دقیق بگوییم ذخایر سنگ آهن کشور به چه میزانی است، اظهارداشت: 
متاسفانه اعداد رسمی با واقعیت همخوانی ندارد و این اعداد مربوط به سالهای قبل و با 
مطالعات آن دوران به دست آمده است، اما با این حال نیازمند مطالعات دقیق و عمیقتری 

در این بخش هستیم، البته این ارقام میتواند بالاتر هم باشد.
وی با اعلام اینکه بر اساس شواهد، بضاعت ذخایر از این میزان بیشتر است، اضافه 
کرد: بر اساس آخرین آمار به دست آمده، آخرین میزان ۳.۲ دهم میلیارد تن بود 
اما بر اساس برآوردهای جدید این میزان به ۵ میلیارد تن )ذخیره احتمالی( رسیده 

است.
اکبریان با اشاره به میزان اکتشافات نیر گفت: از اولین روزی که فعالیت های اکتشافی 

آغاز شده تا کنون ۶۰۰ میلیون تن سنگ آهن برداشت شده است.
نگران کمبود سنگآهن در آینده نیستیم

رئیس انجمن سنگ آهن ایران اظهار کرد: با این حال باید گفت که ذخایر قابل قبولی 
در کشور داریم که اگر وارد زنجیره شود، میزان ذخیره کشور بیشتر خواهد شد؛ البته با 
پیشرفت تکنولوژی و افزایش استخراج ها و سرمایه گذاری ها بر روی اکتشافات می توان 

به ذخایر قابل استفاده تری نیز دست یافت.
اکبریان، میزان ذخیره سنگ آهن در کشور را بیش از ۵ میلیارد تن اعلام کرد و گفت: 
سرانه و میزان مصرف در کشور پائین است و از طرفی مشکلی در حوزه سنگ آهن وجود 
ندارد و به میزان کافی سنگ آهن مورد نیاز صنایع فولادی وجود دارد و در صورتی که با 
استفاده از فناوریهای روز برآورد جدیدی صورت گیرد، آمار بالاتری از این ذخایر خواهیم 

داشت و از این بابت نگرانی وجود ندارد.
وی در خصوص عمدهترین مشکلات حوزه سنگ آهن، عنوان کرد: امروزه چالش ما 
میزان ذخیره و یا نگرانی از اتمام سنگ آهن نیست، بلکه مشکلات عدیدهای در صنعت 
فولاد همچون کمبود انرژی و ... وجود دارد که به تنهایی می تواند تاثیری منفی بر روی 
سرمایهگذاری ها در صنایع معدنی داشته باشد که در صورت عدم توجه به این موضوع 

تهدیدی جدی برای زنجیره فولاد ایجاد خواهد کرد.

وزیر ارتباطات؛

۲۰ مورد قطعی فیبر نوری در انتخابات 
شناسایی و خنثی شد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از شناسایی و خنثی کردن ۲۰ مورد خرابکاری و 
قطعی فیبر نوری در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری خبر داد. 

»الکامپ ۲۷« در جمع  المللی  بین  نمایشگاه  افتتاح  زارعپور« در جریان  »عیسی 
خبرنگاران در پاسخ به ایرنا افزود: اتفاق خوبی که در ۲ دوره انتخابات مجلس و ریاست 
جمهوری رخ داد این بود که مردم میتوانستند با مدرک غیر از شناسنامه نیز رای دهند. 
البته طبق قانون برای ریاست جمهوری فقط کارت ملی نیاز بود و برای مجلس مدارک 

هویتی دیگر نیز قابل ارائه بود.
وی بیانداشت: این مساله مستلزم این بود که زیرساختهای ارتباطی کشور بتواند 

استعلامات برخط را مدیریت کرده و پاسخ دهد.
وزیر ارتباطات خاطرنشانکرد: روز گذشته اتفاق بسیار خوبی که رخ داد این بود از ۵۸ 
هزار و۶۴۰ شعبه فعال در سراسر کشور، فقط یک شعبه در وزارت کشور مشکل فنی 

داشت و متصل نشده بود.
زارعپور تصریح کرد: معنی این تعداد اتصال این است که تا دور افتادهترین نقاط 
روستایی و صعب العبور که صندوق رای رفته بود، پوشش ارتباطی برای استعلامات در 

کشور وجود داشت.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: ۹۷ درصد استعلامات از طریق »ای. پی. ان« انجام شد که 
معنی آن این است که در ۹۷ درصد مواقع اینترنت نسل سوم، چهارم و ۴.۵ در دسترس 
مردم بوده است. آمارهایی که ما داریم را واقعیتهای میدانی نیز ثابت کرده است و در واقع 

دسترسی به شبکه ارتباطی در همه جای کشور وجود دارد.
وی افزود: این شبکه پایداری خوبی داشت، زیرا ۹۹.۳ درصد استعلامات برخط انجام 
شد و قطعیها کمتر از یک درصد بوده است. تلاشهایی زیادی توسط خرابکاران انجام شد 

که با قطع فیبر نوری اختلال ایجاد و انتخابات را دچار مساله کنند.
زارعپور ادامهداد: ۲۰ مورد تلاش سهوی و عمدی داشتیم که بیشتر آن عمدی بود. ۹ 
مورد قطعی داشتیم که بلافاصله ۴۰۰ تیم اتصال فیبر نوری که در سراسر کشور بودند 
آنها را شناسایی و خنثی کردند. نتیجه نیز این شد که بیش از ۹۹.۳ استعلامات در زمان 

برگزاری انتخابات به شکل برخط انجام شد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد:

اجرای ۱۴ پروژه شیلاتی
 در سواحل مکران

معاون وزیر جهاد کشاورزی از اجرای ۱۴ پروژه شیلاتی در سواحل مکران خبر داد و 
گفت از این تعداد هفت پروژه به ساخت بنادر صیادی اختصاص دارد. 

»سیدحسین حسینی« با اشاره به ایجاد دبیرخانه توسعه سواحل مکران جهت مدیریت 
واحد و برنامه جامع از سوی وزارت جهاد کشاورزی، اظهار داشت: این پروژهها در زمینی 

به مساحت ۶۵هزار هکتار اجرایی میشوند.
رئیس سازمان شیلات ایران تصریحکرد: توسعه تولید آبزیان با مردمیسازی و توسعه از 
سواحل مکران آغاز شده که امیدواریم با استفاده از علم شرکتهای دانشبنیان بتوانیم به 

تولید حداکثری برسیم.
حسینی یادآور شد: سهم شیلات یک درصد از تولید ۱۲۵ میلیون تنی محصولات 

کشاورزی است، اما از لحاظ ارزشی ۱۰ درصد کل صادرات را شامل میشود.
وی گفت: در راستای تامین امنیت غذایی، نقشآفرینی شیلات برای تولید ۲.۶ میلیون 

تن، طی ۱۰ سال آینده دیده شده است.

علیرضا مناقبی، رئیس هیأت مدیره مجمع عالی واردات کشور : 

کدام را باور کنیم، کمبود ارز یا رشد صادرات؟  

رئیس هیأت مدیره مجمع عالی واردات کشور گفت: از یک سو دولت میگوید که 
میزان قابلتوجهی نفت فروخته و صادرات کشور رشد داشته است اما از سوی دیگر 

ارزی ندارد که در اختیار واردکننده قانونی شناسنامهدار قرار دهد. 

علیرضا مناقبی، رئیس هیأت مدیره مجمع عالی واردات کشور در گفت وگویی 
در تشریح آنچه در ماههای اخیر به کندی عملیات ثبت سفارش و تامین مواد اولیه 
کارخانجات انجامیده است، توضیح داد: اگر کندی ثبت سفارشها برای واردات مواد 

اولیه کارخانجات چنانچه شایع شده به دلیل نبود ارز در کشور باشد پس قاچاق 
هم نباید صورت بگیرد. در حالی که این امر برقرار است و نشان میدهد ارز در کشور 
وجود دارد، البته منظور من این نیست که از فراوانی ارز برخودار هستیم اما به باور 
من اشکالی که وجود دارد در مقدار ارز موجود در کشور نیست بلکه در چگونگی 

تخصیص و مدیریت آن است. 
وی افزود: از یک سو دولت میگوید که میزان قابلتوجهی نفت فروخته و صادرات 
کشور رشد داشته است اما از سوی دیگر ارزی ندارد که در اختیار واردکننده قانونی 
شناسنامهدار قرار دهد، همان واردکنندهای که کمکحال تولیدکننده و در ادامه 

صادرکننده است. 
مناقبی ادامه داد: متاسفانه همه چیز سیستماتیک انجام نمیشود و به سمت 
امضاهای طلایی پیش میرود و این مشکلات پیش میآید، در نتیجه تامین و تخصیص 
ارز به سختی صورت میگیرد و به بسیاری از ثبت سفارشهایی که واردکنندگان از 

بهمن ۱۴۰۲ انجام دادهاند تاکنون ارزی اختصاص نیافته است.  
رئیس هیأت مدیره مجمع عالی واردات کشور تصریح کرد: پیامد این اتفاق این 
است که در آینده نزدیک بخش تولید کشور با کمبود مواد اولیه روبهرو میشود و در 
این زمینه به مشکل برمیخورد و حتی صنایعی که اقلام مهمی مانند دارو را تولید 

میکنند نیز از این شرایط مستثنی نیستند. 
وی گفت: این رویه ادامه دارد تا زمانی که نوع مدیریت منابع ارزی تغییر کند 
و به عبارت دیگر تا زمانی که ارز تکنرخی نشود و فاصله معنادار نرخ ارز دولتی با 
نرخ ارز در بازار آزاد از بین نرود، رانت و امضاهای طلایی نیز از بین نرفته است و 
این تولیدکنندگان و مصرفکنندگان نهایی هستند که از این موضوع آسیب اصلی 

را میبینند. 
مناقبی خاطرنشان کرد: امروز هیچ تولیدکنندهای نمیتواند بگوید که مواد اولیه 
تولید را با ارز نیمایی تامین میکند و حتی اگر ارز دولتی هم بگیرد کالای خود را در 
بازار با نرخ ارز در بازار آزاد عرضه میکند و بسیاری از تولیدکنندگان کشور امورات خود 
را برحسب همین تفاوت نرخ ارز دولتی و نرخ ارز در بازار آزاد پیش میبرند در حالی 

که تولیدکننده باید ارزش افزوده داشته باشد. 

نائب رئیس اتاق اصناف تهران: 

تمامی تراکنشها به معنای سوددهی نیستند 
و  برخی ضرایب  تهران گفت:  اصناف  اتاق  رئیس  نائب 
قانونهای مالیاتی برای سالیان گذشته هستند که باید اصلاح 

شوند. 
محمد فرجی، نائب رئیس اتاق اصناف تهران در گفتگو 
با خبرنگار ایلنا در رابطه با افزایش پایه های مالیاتی اظهار 
داشت: مالیات بر ارزش افزوده، مالیات بر تراکنش، مالیات 
بر درآمد و یا عناوین دیگری که هر روز به آنها اضافه میشود 

باعث نارضایتی اصناف شده است.
وی تاکید کرد: ما درصدد حل این نارضایتی ها هستیم 
و تاکنون جلسات متعددی با سازمان امور مالیاتی برگزار 
شده است که در این جلسات دو موضوع مهم را هم پیگیری 
تا  شدهایم  موفق  صنف  دو  برای  خوشبختانه  و  کردهایم 

حرفمان را به گوش مسئولان مالیاتی برسانیم.
او اضافه کرد: صنوفی وجود دارند که تمامی پولی که در 
تراکنشها به کارت بانکی آنها واریز می شود سود و درآمد 
برایشان محسوب نمی شود، صنف املاک و صنف نمایشگاه 
داران و تعمیرکاران خودرو که البته از این قبیل اصناف کم 

نداریم.
لزوم اصلاح ضرایب مالیاتی

نائب رئیس و مسئول اجرای احکام اتاق اصناف تهران، 
گفت: هر تراکنش که به حسابی واریز میشود لزوما کسب 

درآمد محسوب نمی شود، به عنوان نمونه در تعمیر یک 
خودرو، دستمزدی شاید یک میلیون تومان شود و یا شاید 
برای خودروی دیگری ۴۰ تا ۶۰ میلیون تومان هزینه شود، 
اما اداره مالیات نمیتواند این دو را تشخیص دهد و برای هر 
دو ۲۵ درصد تراکنش به عنوان مالیات از این تراکنش ها اخذ 

می کند.

فرجی ادامه داد: موضوع دیگر اعتراض اصناف به ضرایب 
مالیاتی است، از جمله صنف آی تی، این صنف از  گذشته 
این  اما  بود،  درصدی  نیم  و  چهار  مالیاتی  ضرایب  دارای 
ضرایب برای زمانی بود که پلتفرمهای آنلاین وجود نداشتند 
و مردم برای کسب قیمت و انجام خدمات وارد مغازه می 
شدند و نرخ آن زمان را گرفته و خدمات خود را با یک سود 

معقول انجام میدادهاند.
وی تاکید کرد: امروزه مردم پیش از خرید قیمت جهانی را 
بررسی می کنند و بعد از آن خرید میکنند در نتیجه ضریب 
سود دیگر آن ضریب سود قدیمی نیست، از سازمان مالیات 
درخواست بررسی بیشتر این صنوف و قرارگرفتن آنها در 
قالب ماده پنج تبصره صد را داریم که بر اساس این تبصره 
بخشی از آن تراکنش به عنوان تراکنش تجاری محاسبه می 

شود.
نائب رئیس و مسئول اجرای احکام اتاق تهران با اشاره به 
اینکه موضوع دیگر این است که ضریب سود در آن زمان با 
دلار ۳ هزار تومانی بود اما اکنون دلار ۶۰ هزار تومان شده 
است، گفت: ۱۰ برابر شدن قیمتها به کنار اما بنده به عنوان 
فروشنده باید آنقدر حاشیه سود خود را پایین بیاورم تا خریدار 
مجاب شود که به جای کالای قاچاق و استوک از من هم 
خرید کند. اما مالیات طبق ضرایب خود و بنابر تراکنشها از 

واحدهای اقتصادی  اخذ می شود.
فرجی افزود: چندین مرتبه از طرف اتاق اصناف نامهنگاری 
هایی انجام شده و اتحادیههای مختلف هم نامهنگاری را به 
صورت مستقل انجام دادهاند و امیدوار هستیم که سازمان 
مالیاتی و قانونگذاران با عینک خوشبینی، ضرایب را اصلاح 

کنند.

در دولت سیزدهم برای ارتقا امنیت غذایی مردم طرحهای متعددی اجرا شد که 
دایره شمول آنها از کودکان تا سالمندان بود؛ در این طرحها مادران باردار، مادران 
دارای کودک شیرخوار، کودکان زیر ۵ سال و آحاد مردم در دهکهای یک تا هفتم 

درآمدی مشمول شدند. 
فقر شدید غذایی وضعیتی است که درآمد سرپرست خانوار برای تأمین حداقل 
وزارت  شده  معرفی  مطلوب  غذایی  سبد  براساس  روزانه  کیلوکالری   ۲۱۰۰
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کافی نباشد. از سویی دادههای هزینه و درآمد 
خانوار مرکز آمار ایران نشان میدهد که روند مصرف کالری در کشور در دهه اخیر 

نزولی است.
دولت سیزدهم در راستای ارتقای امنیت غذایی مردم بهویژه گروههای آسیب 
پذیر و متعاقباً افزایش کالری مصرفی خانوارهای با تمرکز بر اقشار پایین دهک 
درآمدی، سه طرح اثربخش کالابرگ الکترونیکی، برنامه ارتقای امنیت غذایی 
کودکان ۵ تا ۵۹ ماهه، و مادران باردار و دارای فرزند شیرخوار/ زیر دو سال را در 

سال گذشته با موفقیت اجرا کرد.
یسنا؛ یاور مادران باردار یا شیرده

در راستای اجرای ماده )۲۴( قانون حمایت از خانواده و جوانی در گام اول؛ 
حدود ۲۳ هزار مادر دارای فرزند شیرخوار در دهک یک درآمدی در استانهای 
کهگیلویه و بویراحمد، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، ایلام، فارس، هرمزگان، 

گلستان و لرستان شناسایی شدند.
برای این گروه سبد غذایی رایگان ۴۰۰ هزار تومانی مورد تأیید وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی از دی ماه سال ۱۴۰۲ در ۳ مرحله در بستر شبکه ملی 

اعتبار )طرح کالابرگ الکترونیکی( از محل اعتبار مسئولیت اجتماعی شرکتهای 
صندوق های تابعه وزارت متبوع با همکاری آستان قدس رضوی ارائه شد.

در گام دوم؛ باتوجه به تخصیص مبلغ ۵۹۰ میلیارد تومان از سوی ستاد ملی 
جمعیت در اسفند ماه سال ۱۴۰۲، حدود یک میلیون مادر دارای فرزند شیرخوار 
در سه دهک اول درآمدی در تمام استانهای کشور که جمعیتی با ارایه بستههای 
رایگان غذایی و بهداشتی تا سقف ۶۰۰ هزارتومان در بستر شبکه ملی اعتبار مورد 

حمایت قرار گرفتند که اعتبار در حساب سرپرستان خانوار شارژ شد.
امنیت غذایی کودکان زیر ۵ سال، ارتقا یافت

برای این گروه اعتبار خرید سبد غذایی رایگان با ۱۶ قلم کالای اساسی مورد 

تایید وزارت بهداشت درنظر گرفته شد. این یارانه برای دهکهای ۱ تا۵ درآمدی یک 
میلیون تومان و ۶۰۰ هزار تومان برای دهکهای ۶و۷ درنظر گرفته شد.

در این طرح ۱۳۶ هزار و ۴۸۵ کودک که بنابر تنسنجیهای خانههای بهداشت 
سراسر کشور نیاز به تغذیه مضاعف داشتند شناسایی شدند. در نهایت برای ۱۳۱ 
هزار و ۷۴۶ خانوار که در هفت دهک اول درآمدی بودند هفت مرحله/ مدت ۷ ماه 

این سبد درنظر گرفته شد که اعتبار آن ۷.۸۰۰ میلیون ریال بود.
کالابرگ الکترونیکی یارانهای مضاعف برای حمایت از سفره مردم

طرح کالابرگ الکترونیکی برای نخستین بار در راستای اجرای حکم مقرر در 
بند )ص( تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور که حذف ارز ترجیحی 
برای واردات کالاهای اساسی را مقرر میکرد، به منظور جبران زیان مصرفکنندگان 

توسط قانونگذار وضع و به دولت تکلیف شد.
در ابتدا برای طراحی الگو و مدل کالابرگ الکترونیکی، این طرح به شکل پایلوت 
در سه شهرستان گرمسار، ابیک و فیروزکوه اجرا شد که مدل پیاده سازی شده در 
شهرستان فیروز کوه با موفقیت به نتیجه رسید و به عنوان مدل اجرایی طرح نهایی 
در ۱۵ اسفند سال ۱۴۰۱ به صورت سراسری طرح در کل کشور به اجرا درآمد و 

تا کنون نیز در حال اجرا است.
مرحله جدید و بزرگ طرح کالابرگ الکترونیکی با عنوان »طرح فجرانه« در 
راستای حمایت مضاعف از سبد غذایی خانوار یارانه بگیر در دهه فجر ۱۴۰۲ آغاز 
و کلیه خانوار دهکهای اول تا هفتم، مشمول۲۲۰ هزار تومان اعتبار تشویقی برای 
خرید ۱۱ قلم سبد کالابرگی شدند. تعداد خانوار بهرهمند از طرح از ابتدای آغاز 

طرح تا اوایل اردیبهشت ماه به ۵۹ میلیون و ۲۷۰ هزار و ۷۰۶ خانوار رسید.

نگاهی به طرحهای دولت برای ارتقای امنیت غذایی؛

 از کودکان و سالمندان تا کالابرگ

معاون بانک مرکزی اظهار داشت: تستهای نهایی اعتبار سنجی جدید در حال انجام و تقریبا آماده علمیاتی شدن در اولین بانک 
است و به تدریج برای تمام بانکها انجام میشود. 

مهران محرمیان در گفتوگویی درباره کارکرد ریال دیجیتال و نحوه تبدیل پول به ریال دیجیتال اظهار داشت: افراد به راحتی 
میتوانند با برنامهها و نرمافزاری پول موجود در حساب بانکی خود را به ریال دیجیتال تبدیل کنند. مردم از این پس میتوانند بدون 
استفاده از پولهای کاغذی یا هر کارت های بانکی موجود ازطریق کیف پول ریال دیجیتال پرداخت مورد نظر را انجام دهند، پرداخت 

با ریال دیجیتال تنها با اسکن بارکد تولید شده توسط نرم افزارهای ارایه شده، انجام میشود.
وی با اشاره به تفاوت پرداخت ریال دیجیتال با QR با سایر پرداختهایی که با کارت بانکی با QR انجام میشود، گفت: اولا باید توجه 
داشته باشیم در پرداختهایی که با کیو آرهایی به وسیله کارتهای بانکی انجام میشود، آنها هم پذیرندگی ندارند و کیف پول خاص برای 
یک شرکت خاص محسوب میشوند. موضوع دیگر این است که ریال دیجیتال اسکناس است اما سایر پرداختها با کیو آر پول موجود 

در بانکها هستند و خلق پول صورت میگیرد.
معاون فناوریهای نوین بانک مرکزی ادامه داد: ریال دیجیتال پایه پولی و اسکنانس است و با آن خلق پول صورت نمیگیرد و در واقع 
دقیقا مشابه اسکناسی است که در جیب مردم وجود دارد اما سیار پرداختها از طریق اسکن و کیو آر همان کیف پول یک شرکت است 

که متصل به کارت بانکی بوده و از نظر ماهیت کاملا تفاوت از هم هستند.  
محرمیان افزود: مردم میتوانند برنامه مورد نظر را در موبایل خود نصب کنند و از طریق آن وجه موجود در حساب بانکی خود را به 

ریال دیجیتال تبدیل کنند.  
وی با اشاره به ورود بانک مرکزی به حوزه رمز ارز اظهار داشت: تاکید میشود که ریال دیجیتال ماینیگ ندارد اما رمز ارز جنبههای 
مختلفی دارد که ماینیگ یک بخشی از آن است و بخشی دیگر هم مبادله است و از آن است که در بانک مرکزی مورد بررسی قرار 
گرفته رمز ارز برای مبادله است و از جنبههای اقتصادی، فنی و نظارتی رمز ارز در حال تولید در بانک مرکزی در حال بررسی است و 

با این رمز ارز امکان مبادله بین کشورها خواهد بود.
معاون بانک مرکزی درباره راهاندازی ریال آفشور گفت: ریال افشور هم از همین سکوی ریال دیجیتال انجام میشود.

محرمیان همچنین درباره آخرین وضعیت اعتبار سنجی جدید ادامه داد: تستهای نهایی اعتبار سنجی جدید در حال انجام است 
و تقریبا آماده علمیاتی شدن در اولین بانک است و به تدریج برای تمام بانکها انجام میشود.

وی درباره عدم پرداخت تسهیلات از سوی بانکها به دلیل اعتبارسنجیها تاکید کرد: اگر در بانکها تسهیلات ارایه نمیشود به دلیل 
وضعیت بودجه و منابع بانکها است وگرنه اعتبارسنجی مانعی برای پرداخت تسهیلات نمیشود و بانکها با توجه به منابع خود از طریق 

اعتبارسنجیها بین مشتریان خود اولویتسنجی و اولویت بندی میکنند. 

معاون بانک مرکزی: 
جزییات »ریال دیجیتال« اعلام شد
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ضیا عربشاهی مطرح کرد؛

سرمربی جدید پرسپولیس »شومن« است

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس انتخاب سرمربی جدید این تیم را منطقی و 
عاقلانه ندانست و گفت: او شومن است و می ترسم شبیه به سرمربی قبلی استقلال 

باشد که تنها به مسایل حاشیه ای توجه می کرد.
باشگاه پرسپولیس پس از جدایی اوسمار ویه را تصمیم به انتخاب خوان کارلوس 
گاریدو گرفت تا سرمربی فصل آینده سرخپوشان از کشور اسپانیا بیاید و کار خود را 
دنبال کند. او در حالی به پرسپولیس آمد که نوسان زیادی در کارنامه مربیگری خود 

در لیگ های اسپانیا، بلژیک، مراکش، مصر و عربستان و امارات داشته است.
ضیا عربشاهی در گفت و گو با خبرنگار مهر، نسبت به انتخاب سرمربی اسپانیایی 
برای هدایت پرسپولیس در لیگ بیست و چهارم گفت: وقتی یک مربی را انتخاب 
می کنید باید کارنامه او را مرور کنید. حضور در تیم های بزرگ مهم است اما احساس 
می کنم داشتن مدیر برنامه های قوی هم اهمیت دارد چون باورکردنی نیست یک 
مربی با کارنامه ای ضعیف می تواند ارزش چند صد هزار دلاری در لیگ برتر ایران و 

بهترین تیمش پرسپولیس پیدا کند.
پیشکسوت پرسپولیس با انتقاد از این موضوع تصریح کرد: او یکی از ضعیف ترین 
مربیانی است که می توانست با کارنامه ای که دارد به پرسپولیس معرفی شود اما 

دیدیم که همین اتفاق رخ داد.
»ناچار به حمایت هستیم«. عربشاهی با بیان این جمله درباره اینکه آیا فرصت 
کافی به گاریدو برای اجرای برنامه هایش داده خواهد شد، گفت: انتخابی است که 
به خاطر اسم پرسپولیس چاره ای جز حمایت نداریم. به هر حال اسم پرسپولیس 
بزرگ تر از هر شخصی است و امیدوار هستیم او بتواند خیال هواداران را راحت 
کند اما حضور در تیمی همچون پرسپولیس جای هیچ آزمون و خطایی را باقی 

نمی گذارد.
او که به نظر می رسید قصد مقایسه گاریدو با ریکاردو ساپینتو سرمربی پیشین 
استقلال را داشت، افزود: گاریدو کارنامه خیلی بدی دارد و در بیشتر تیم هایی که 
سرمربی بوده اخراج شده است. فیلم مربیگری گاریدو را در کنار زمین دیدم، او یک 
شومن است و ایرادهای زیادی به داور می گیردعاشق ایراد از داوری است. امیدوارم 
شبیه به آخرین مربی خارجی استقلال نباشد که فقط کارت قرمز دوست داشت 

بگیرد.
او در پایان راجع به جدایی بازیکنانی همچون علیرضا بیرانوند گفت: همان بهتر که 
رفت. او مدیون پرسپولیس است چون اسم و رسم خود را اینجا پیدا کرد اما بعضی ها 

دو دستی خوشبختی را پس می فرستند.

هندبال جوانان جهان؛ 

صعود سه پله ای دختران ایران با برتری 
برابر ازبکستان

تیم هندبال دختران ایران با تحمیل شکستی سنگین بر ازبکستان، مسابقات 
هندبال جوانان جهان را با صعودی سه پله ای نسبت به دور قبل به پایان رساندند. 

تیم هندبال جوانان دختر ایران با پیروزی در آخرین بازی خود در مسابقات 
قهرمانی جهان و صعود سه پله ای نسبت به دور قبل به کار خود در این رقابت ها 

پایان داد.
تیم هندبال جوانان دختر ایران در آخرین بازی خود در بیست و چهارمین دوره 
مسابقات هندبال قهرمانی جوانان دختر جهان از ساعتی پیش به مصاف تیم آسیایی 
ازبکستان رفت و با پیروزی ۴۰ بر ۳۱ برابر این تیم، در رده بیست و هفتم جهان ایستاد 

و نسبت به دوره قبل صعود سه پله ای داشت.
همچنین نسترن گودرزی فراهانی بهترین بازیکن زمین دیدار با ازبکستان شناخته 

شد.
تیم هندبال جوانان دختر ایران در نخستین حضور خود در مسابقات قهرمانی 
جوانان دختر جهان که سال ۲۰۲۲ در اسلوونی برگزار شد، در رده سی ام قرار گرفت 
و امشب توانست در دومین حضور خود در این رقابت ها جایگاه بیست و هفتم را به نام 
خود ثبت کند تا بدین ترتیب سه پله در جدول رده بندی نسبت به اولین سال حضور 

خود، صعود کند.
 امری که به راستی روند پیشرفت و صعودی شیردختران این سرزمین را در تنها 
رشته توپی - تیمی رشته های ورزشی زنان نشان می دهد که توانسته در هر سه رده 

سنی خود جواز حضور در رقابت های قهرمانی جهان را کسب کند.
بیست و چهارمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی جوانان دختر جهان ۱۰ تیر با 

برگزاری دیدارهای رده بندی و فینال به کار خود پایان می دهد.
 

محرومیت هافبک فولاد خوزستان
 به دلیل مصاحبه جنجالی

هافبک تیم فوتبال فولاد خوزستان به دلیل مصاحبه جنجالی محروم شد. 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال در خصوص شکایت باشگاه فولاد خوزستان از 
محمد آبشک مبنی بر اقدام مصاحبه، بیان مطالب حاوی توهین، افترا و نشر اکاذیب 
بعد از دیدار با تیم هوادار تهران اعلام کرد که طبق ماده ۷۱ مقررات انضباطی، 
نامبرده به دو جلسه از همراهی تیم خود در مسابقه رسمی که یک جلسه آن به 
مدت یکسال تعلیق می شود، محکوم شد. وی باید ۵۰۰ میلیون ریال جریمه نقدی 

پرداخت کند.
رای صادره نسبت به محرومیت قابل اجرا و نسبت به جریمه نقدی غیرقابل اجرا و 

تماما ظرف مدت ۷ روز نزد کمیته استیناف قابل تجدید نظر است.

افزایش سه برابری قراردادهای فوتبال نسبت به سال گذشته و عقد قرارداد دلاری 
با وجود ممنوعیت، یک زنگ خطر برای فوتبال ایران است که نهادهای نظارتی و 

فدراسیون فوتبال باید آن را جدی بگیرند. 
در روزهای داغی که رقابت های یورو و کوپا آمریکا، فرصت سرخاراندن برای هواداران 
فوتبال نگذاشته است، فصل نقل وانتقالات لیگ برتر ایران هم کم کم در حال داغ 
شدن است و گمانه زنی ها درباره برخی بازیکنان اسم و رسم دار تیم های بزرگ بالا گرفته 
است. مانند تمام چند فصل اخیر امسال هم، شنیده های زیادی درباره پیشنهادات 
نجومی برخی بازیکنان به گوش می رسد که رقم های چندبرابری را نسبت به فصل 

گذشته روی میز مدیران باشگاه گذاشته اند.
این در حالی است که یکی از چالش های باشگاه ها وفدراسیون فوتبال که وعده 
کنترل و نظارت آن داده شده بود، جلوگیری از پرداخت های بی ضابطه و بیش از اندازه 

به بازیکنان بود، آن هم توسط باشگاه های دولتی که بودجه عمومی کشور استفاده 
می کنند.

به  بازیکنان  و  باشگاه ها  شده  مطرح  پیشنهادهای  ارقام  به  نگاهی  حال  این  با 
یکدیگر، حاکی از آن است که قوانین دستوری فدراسیون فوتبال برای افزایش منطقی 
قراردادها نتیجه ای در برنداشته است و برخی از بازیکنان تیم های مطرح، نسبت به 

فصل گذشته خواهان افزایش حداقل سه برابری قراردادشان شده اند.
البته چنین افزایش بدون ضابطه ای تنها مختص پرسپولیس و استقلال نیست و 
حتی برخی تیم های دیگر مانند یک باشگاه صنعتی با پیشنهادهایی به مراتب بالاتر 
و با دست پر وارد فصل نقل و انتقالات شده اند تا سقف ۴۵ میلیاردی باشگاهی مانند 

پرسپولیس، تبدیل به کف قراردادهای این باشگاه ها شود.
افزایش بدون ضابطه قراردادها بار دیگر ثابت کرد که برای کنترل رقم های بدون 

ضابطه ای که این روزها شنیده می شود، نسخه های فدراسیون فوتبال و برای کاهش 
رقم قرارداد بازیکنان، تنها روی کاغذ مانده است و در عمل خبری از تاثیراتی که باید 
داشته باشد، نیست و بدون توجه به هشدارهایی که نسبت به حیف و میل بودجه 
عمومی کشور به مدیران باشگاه های دولتی داده شده بود، آنها با توجه به اینکه نسبت 
به هزینه های هنگفتی که انجام می دهند، مورد حساب کشی قرار نمی گیرند، ابایی از 

تحمیل هزینه های چندبرابری نسبت به فصل قبل ندارند.
نهادهای  به  پرسپولیس  و  استقلال  واگذاری  به  توجه  با  که  در حالی است  این 
غیردولتی، تصور می شد که هزینه  این تیم ها کنترل شده تر باشد، با این وجود به 
نظر می رسد که در بر همان پاشنه سابق می چرخد و قراردادهای ۱۵ میلیاردی سال 
گذشته برای سال جدید تبدیل به حداقل ۴۵ میلیارد شده است. البته همان طور که 
رقم ۴۵ میلیاردی امسال در ظاهر است و قرارداد اصلی حتی بالاتر از این رقم هم بسته 
می  شود، سال گذشته هم رقم اعلام شده ۱۵ میلیاردی تنها برای تنظیم سقف قرارداد 

بسته می شد و رقم واقعی بازیکنان اسم و رسم دار پرسپولیس بالاتر از این بسته شد.
البته افزایش نجومی قراردادها تنها چالش فصل نقل و انتقالات نیست و شنیده 
می شود با وجود ممنوعیت قرارداد دلاری، تیم هایی مانند تراکتور و سپاهان با پیشنهاد 
قرارداد دلاری به دنبال جذب بازیکن هستند. به عنوان نمونه باشگاه تراکتور با یک 
پیشنهاد یک میلیون دلاری که ۵۰۰ هزار دلار آن نقدا پرداخت کرده است، با مهدی 

ترابی قرارداد امضا کرده است!
این در حالی است که قرارداد دلاری با توجه به ممنوعیت که فدراسیون فوتبال در 
نظر گرفته است، تخلف است، با این حال باشگاه ها بدون توجه به دستورالعمل هایی 
به  و دلاری  ارزی  پیشنهاد  دادن  از  ابایی  است،  فوتبال وضع کرده  فدراسیون  که 

بازیکنان موردنظرشان ندارند.
افزایش بی ضابطه قراردادها که در تیمی مانند پرسپولیس با توجه به وصل شدن 
به منابع بانکی و پیشنهادهای دلاری، در بهم ریختن فضای نقل و انتقالات نقش 
تاثیرگذاری دارد و سبب می شود کنترل این بازار که بودجه قراردادهای بازیکنان آن 
از بودجه عمومی کشور پرداخت می شود، غیرممکن شود. چنین شرایطی علاوه بر 
حیف و میل بودجه  های دولتی و عمومی کشور، زمینه بیشتری برای فساد در فوتبال 

فراهم می کند.
در چنین شرایطی از وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال و البته نهادهای نظارتی انتظار 
می رود با وضع قوانین بازدارنده و برخورد با تخلفاتی که صورت می گیرد، مانند قبل، 
اجازه دست اندازی و سوء استفاده بیشتر فوتبال از بودجه عمومی کشور را ندهند و 

قاطعانه با متخلفان برخورد کنند.

زنگ خطر برای نقل وانتقالات؛

سلام فوتبال به قراردادهای ۵۰ میلیاردی

فدراسیون بسکتبال در حالی پیگیر انتخاب سرمربی جدید 
برای تیم ملی است که به نظر می رسد پاسخ منفی گزینه های 
ایرانی بر خلاف انتظارات بوده و به نوعی دست این فدراسیون را 

در پوست گردو گذاشته است.
وقتی »هاکان دمیر« در کسب سهمیه المپیک و عملکرد 
قابل توجه در بازی های آسیایی هانگژو ناکام بود و در میانه 
راه همکاری با فدراسیون بسکتبال ایران اقدام به عقد قرارداد 
رسمی برای فعالیت باشگاهی در ترکیه کرد، کاملًا قابل پیش 
بینی بود که حضور این مربی ترک تبار در بسکتبال ایران به 
سال دوم کشیده نخواهد شد با این حال تصمیم گیری قطعی 
و علنی در این زمینه به زمانی موکول شد که کمتر از یک ماه به 

پایان قراردادش باقی مانده بود.
انتخاب سرمربی جدید بسکتبال از ابتدا تا به امروز

با  دمیر  هاکان  قرارداد  تمدید  شدن  منتفی  با  همزمان 
فدراسیون بسکتبال، از گزینه های هدایت تیم ملی بسکتبال 
رونمایی شد. مذاکره با گزینه های خارجی )ایتالیا و اسلوونی( 
خیلی زود آغاز شد و در ادامه طرح موضوع با گزینه های داخلی 
و رایزنی با آنها هم زودتر از موعد مقرر در برنامه قرار گرفت تا 
جمع بندی لازم زودتر حاصل شود با این حال امروز و بعد از 
گذشت دو ماه از تصمیم گیری های اولیه برای تعیین سرمربی 
جدید تیم ملی بسکتبال، نه تنها گزینه ای نهایی نشده بلکه 
فدراسیون مجبور به گسترده تر کردن دایره گزینه ها برای جمع 

بندی نهایی شده است.
عذرخواهی »مارکو راموندینو« گزینه ایتالیایی برای پذیرش 
پیشنهاد بسکتبال ایران و بلافاصله بسته شدن پرونده مربیان 
ایرانی با پاسخ منفی مهران شاهین طبع و مهران حاتمی، به 
نوعی دست فدراسیون و مسئولانش را برای انتخاب سرمربی 
تیم ملی در پوست گردو گذاشت چون تنها »رادوان تریفانوویچ« 
باقی مانده که پاسخ منفی نداده اما فعلًا خبری هم از اوکی 

کردن پیشنهاد ایران توسط این مربی اسلوونیایی نیست.
اینگونه شد که فدراسیون بسکتبال به ناچار تصمیم به انتخاب 
تا  انتخاب  برای  تا دستش  گرفته  گزینه های جدید خارجی 
این فدراسیون  نظر  این در حالی است که  بازتر شود  حدی 
روی جذب سرمربی داخلی برای تیم ملی بود اما پاسخ منفی 
گزینه های داخلی، معادلات را برای مهمترین تصمیم گیری این 

روزهای بسکتبال برهم زد.
پشت کردن داخلی ها به تیم ملی

پیشنهاد  حالی  در  حاتمی  مهران  و  طبع  شاهین  مهران 
فدراسیون بسکتبال برای حضور در راس کادر فنی را رد کردند 
که به نظر می رسد این فدراسیون حساب ویژه ای روی آنها و 
پاسخ مثبت شان باز کرده بود و اصلًا به همین دلیل مذاکره با 
این دو مربی را به بعد از رایزنی با گزینه های خارجی و مشخص 
شدن تقریبی وضعیت و پاسخ شان موکول کرده بود به این امید 

که اگر از گزینه های خارجی به نتیجه نرسید می تواند روی 
داخلی ها و همکاری آنها حساب باز کند به خصوص که تیم 

ملی بسکتبال با هدایت شدن توسط ایرانی ها بیگانه نیست.
تا پیش از اینکه »هاکان دمیر« سرمربی تیم ملی بسکتبال 
شود )اردیبهشت ۱۴۰۲(، این تیم چند سال متوالی توسط 
مهران  حاتمی،  مهران  می شد.  هدایت  داخلی  مربیان 
شاهین طبع، مصطفی هاشمی و سعید ارمغانی مربیان ایرانی 
بودند که بعد از »درک بائرمن« به ترتیب عهده دار هدایت تیم 
ملی شدند. عملکرد تیم ملی بسکتبال در دوره هر یک از این 
مربیان ایرانی اگر بیشتر از دوره مربیان خارجی قابل پذیرش 
نبود، کمتر از دوره آنها هم نبود و شاید همین موضوع باعث 
به  اقدام  خارجی ها،  اندازه  به  فنی  کمیته  و  فدراسیون  شد 
تعیین گزینه داخلی برای هدایت تیم ملی کنند غافل از اینکه 
همین مسئله و در کل تجربه ای که مربیان داخلی از همکاری 
با فدراسیون بسکتبال دارند، می تواند عامل بازنده در پذیرش 
پیشنهاد جدید همکاری شود کما اینکه مهران شاهین طبع و 

مهران حاتمی به آن »نه« گفتند.
دلیل »نه« ایرانی ها چیست؟

دلیل عدم  به عنوان  که  »مشکلات شخصی« عاملی است 
پذیرش هدایت تیم ملی بسکتبال توسط مهران شاهین طبع و 
مهران حاتمی عنوان شده است. حتی یکی از این دومربی در 
گفت و گو با خبرنگار مهر هم این موضوع را تایید کرد. با این 
اوصاف برای فدراسیون چاره ای جز انتخاب از میان گزینه های 
خارجی ها نمانده است در حالی که روی آوردن به آنها تنها وقتی 
می تواند نتیجه بخش و تاثیرگذار باشد که گزینه منتخب یک سر 
وگردن بالاتر از مربیان داخلی باشد در حالیکه مربیانی با این 
لول و سطح کاری، یا به قدری درگیر هستند و مشغله باشگاهی 

و ملی دارند که فرصتی برای فکر کردن به پیشنهاد ایران هم 
ندارند و یا اینکه در ازای وسوسه شدن از شنیدن رقم های بالا و 
هنگفت حاضر به همکاری می شوند که به نظر می رسد با وجود 
تورم و بحران های مالی داخلی، طرح این هزینه ها اصلًا معقول 
و شدنی نیست. با این اوصاف قطعاً بهتر آن است که زمینه برای 
جذب مربیان داخلی به قدری »تمام و کمال« مهیا شود که آنها با 
هر شرایطی دل به همکاری بدهند. به هر حال تیم ملی بزرگترین 
پایگاه برای هر مربی به حساب می آید. یک مربی در راس تیم 
ملی شاخص می شود و می تواند با عملکردش، نام خود را در 
تاریخ ماندگار کند. قطعاً گزینه های داخلی بسکتبال که همین 
چندسال گذشته سرمربی تیم ملی بودند و موفقیت های قابل 
اشاره ای هم با آن به دست آوردند به این موضوع واقف هستند 
و نخواسته اند به راحتی از موقعیت ایجاد شده دوباره بگذرند 
اما چه بسا برخی تجربه ها باعث شده تا مشکلات شخصی و 

خانوادگی بهانه ای برای »نه« گفتن شان شود.
هدایت تیم ملی بسکتبال؛

 لبه پرتگاه برای مربی داخلی
نیست  باشگاهی  با  مقایسه  قابل  ملی  فعالیت  شرایط 
حداقل به این دلیل که مخاطبان تیم ملی طیف گسترده ای 
از مسئولان، اهالی آن رشته و مردم عادی را در بر می گیرند 
نمی شوند.  استانی  نهایت  و  شهری  طرفداران  به  محدود  و 
همین موضوع می طلبد مربی تیم ملی بدون هیچ وابستگی 
و مشغله ای مشغول به کار باشد در حالیکه لزوم تامین مسائل 
مالی در بسیاری موارد منجر به این می شود تا سرمربی تیم ملی 
روی فعالیت توامان باشگاهی چشم نبندند چراکه معمولًا عدد 
و ارقام مالی در مورد مربیان داخلی به اندازه مربیان خارجی 

درشت دیده نمی شود.

علاوه بر این تجربه نشان داده که جامعه بسکتبال در رابطه 
با مربیان داخلی »خوش استقبال« هستند اما به همان اندازه 
می توانند »بد بدرقه« باشند در حالیکه آنها در دوره همکاری 
بعضاً با مواردی مواجه بودند که به خاطر آن حمایت علنی و 
تمام قد فدراسیون را پشت سر خود ندیدند مانند مواردی که 
برخی بازیکنان پا را فراتر از چارچوب و حیطه اختیار و وظایف 
شان گذاشتند اما فدراسیون احتمالًا به خاطر حفظ همین 
بازیکنانی که به اصطلاح شاخ شدند، از نقد و برخورد مستقیم 

با آنها امتناع کرد.
البته از اتفاقات نقطه مقابل نباید چشم پوشی کرد مثل وقتی 
ملی خوشایند  تیم  ترکیب  در  بازیکن خاص  یک  که حضور 
فدراسیون نبوده و این موضوع با وجود کارنامه درخشان همان 
بازیکن به کادر فنی و مربیانش دیکته می شود. اینها تجربه های 
تیم ملی است که همگی  از دوره های مختلف  مانده  به جا 
می تواند به یک نتیجه منجر شود و آن اینکه هدایت تیم ملی 
حکم لبه پرتگاه برای مربیان داخلی دارد و چه بسا گزینه های 
اخیر با لحاظ کردن آنها و برای اینکه پل های پشت سرشان 
خراب نشود، از پذیرش دوباره سرمربیگری تیم ملی بسکتبال 
امتناع کردند به خصوص در این مقطع که فدراسیون بعد از یک 
دوره »نادیده گرفتن« شان دوباره یاد آنها و خیریتی که می توانند 

برای عاقبت تیم ملی داشته باشند، افتاده است.
برتری محسوسی  دمیر هیچ  که هاکان  نیست  انکار  قابل 
نسبت به مربیان داخلی نداشت با این حال یک سال در حضور 
آنها )مربیان داخلی( در راس تیم ملی بود و موجب ناکامی های 
غیرقابل جبرانی شد که حالا مربی جدید باید بار جبران آنها را به 

دوش بکشد. طبیعی است
بسکتبال همچنان در پیچ و خم یک انتخاب

به گزارش خبرنگار مهر، گردابی که امروز فدراسیون بسکتبال 
برای انتخاب سرمربی تیم ملی در آن فرو رفته نتیجه عملکرد 
همین فدراسیون و تصمیمات مسئولانش است و اگر غیر از این 
بود بهترین و محتمل ترین گزینه های داخلی، فرصت را غنیمت 
شمرده، مثل همیشه با عشق و علاقه پا به میدان می گذاشتند و 
دوباره زمام امور ملی بسکتبال را به دست می گرفتند اما بسیاری 
برخوردها و موانع مالی و به ویژه اخلاقی باعث شده آنها از 
مشکلات همیشگی بهانه ای برای عدم پذیرش هدایت تیم 
ملی بهره ببرند. بدین ترتیب فدراسیون بسکتبال اسیر انتخابی 
شده است که شاید فکرش را هم نمی کرد روند آن به این اندازه 
پیچیده و طولانی مدت شود. رییس فدراسیون بسکتبال و 
کسانی که او را در این زمینه مشاوره می دهند، باید این مهم را 
در نظر داشته باشند برای اینکه وضعیت بسکتبال از حال و روز 
نزار امروزش بدتر نشود باید به اندازه انتخاب گزینه به فکر صاف 
کردن تمام خرابی های گذشته باشند و اگر سقوط آزاد بسکتبال 

از تندتر و تیزتر خواهد شد.

فدراسیون بسکتبال درگرداب انتخاب سرمربی

 دلیل »نه« ایرانی ها چیست؟

کارشناس والیبال ایران معتقد است با تشکیل همزمان دو تیم ملی 
والیبال نه تنها بازیکن سازی صورت می گیرد بلکه بساط بازیکن 
سالاری هم جمع می شود و این می تواند به والیبال ایران کمک کند.

تیم ملی والیبال ایران در مجموع ۱۲ مسابقه خود از لیگ ملت های 
۲۰۲۴ در دو دیدار مقابل آمریکا و هلند به برتری رسید و در ۱۰ 
مسابقه دیگر شکست خورد. به این ترتیب در پایان مرحله مقدماتی 

در جایگاه پانزدهم قرار گرفت و به کار خود پایان داد.
بازیکنان باید سرشان را بالا بگیرند

محمد ترکاشوند در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره ارزیابی اش از 
عملکرد تیم ملی والیبال در لیگ ملت های والیبال گفت: عملکرد 
تیم ملی در لیگ ملت ها رضایت بخش نبوده و بازیکنان تیم هم از 
این موضوع ناراحت هستند و احساس شرمندگی می کنند که به 
نظرم نباید این اتفاق رخ بدهد. بازیکنان باید سرشان را بالا بگیرند، 
آن ها زحمت خودشان را کشیدند. متأسفانه مقصر این نتایج حاصل 
برنامه ریزی های غلطی بوده که در نهایت والیبال را به این سمت 
کشاند. مردم از نتایج تیم ملی راضی نیستند. البته در هفته آخر 
شرایط کمی متفاوت بود و تیم ملی برابر آمریکا و هلند پیروز میدان 
شد. با این دو پیروزی شور و هیجان به والیبال ایران برگشت، هر چند 
که موقتی بود و دوباره با دو شکست پایانی تیم ملی در لیگ ملت ها، 

موجی از ناکامی و ناامیدی به والیبال سرازیر شد.

در دوره قبل به والیبال ایران خیانت شد
کارشناس والیبال ایران عنوان کرد: تیم نیاز به زمان دارد و همه 
چیز را زمان مشخص می کند. متأسفانه در دوره قبل خیانت بزرگی 
به والیبال ایران شد؛ چرا که تنها به دنبال نتیجه بودند و زمانی هم که 
تیم خوب بازی می کرد همه تعریف و تمجید می کردند. در صورتی که 
در همان زمان هم ما انتقاد می کردیم که چرا بازیکن سازی صورت 
نمی گیرد و تیم ملی نیاز به پشتوانه سازی دارد اما هیچ کس توجهی 
نمی کرد. اکثر شاکله تیم با ۹ بازیکن بود و یک سری بازیکنان همیشه 
در ترکیب تیم بودند و اگر جابه جایی صورت می گرفت در حد یک یا 
دو بازیکن بود که باز هم از همان بدنه تیم بودند، این موضوع ضربه 

بزرگی به والیبال ایران زد.
باید دو تیم ملی همزمان تشکیل شود 

وی گفت: مردم هم از نتایج تیم ملی خوشحال و راضی بودند و 
مسئولان هم به همین نتایج موقت فکر می کردند و به فکر این روزهای 
والیبال نبودند در نهایت این نتایج رقم خورد. الان هم تقوی ریاست 
فدراسیون والیبال را برعهده گرفته او هیچ نقشی در رقم خوردن این 
نتایج نداشته و باید به او فرصت داد. او مدیر جوانی است که یک 
سری ایده ها دارد و باید به او زمان داد و همه به او کمک کنیم. نباید 
اشتباهات گذشته تکرار شود. باید دو تیم ملی همزمان شکل بگیرد 
و به مسابقات مختلف اعزام شوند. این دو تیم نباید با هم اختلاف 

زیادی داشته باشند که اگر هر زمانی بازیکنی نتوانست در ترکیب 
اصلی قرار بگیرد، بلافاصله بدون نگرانی بازیکن دیگری جایگزین 

آن شود.
مربی پروازی به درد والیبال ایران نمی خورد

سرمربی تیم والیبال سایپا گفت: باید هدایت تیم ملی را به یک مربی 
بزرگ و درجه یک بسپارند. در کنار او از مربیان ایرانی هم استفاده 
کنند. با توجه به اینکه یک فرصت چهار ساله پیش روی ماست باید 
یک مربی با قرارداد درازمدت به ایران بیاید، اگر قرار باشد مربی تنها 
یک ماه به ایران بیاید دردی از تیم ملی دوا نمی کند. سرمربی تیم ملی 
باید لیگ را به دقت رصد کند و از دل لیگ بازیکنان خوب را گلچین 
کند و با تشکیل دو تیم ملی همزمان تمرینات را پیگیری کند. برگزاری 
اردوهای بلندمدت توسط سرمربی خارجی طراز اول باعث می شود 

آینده خوبی در انتظار تیم ملی باشد.
تشکیل دو تیم ملی بازیکن سالاری را از بین می برد

ترکاشوند عنوان کرد: اگر تمامی این اتفاقات رخ دهد باز هم والیبال 
ایران به سطح اول دنیا برمی گردد. ما الان از لحاظ رنکینگی شرایط 
خوبی نداریم اما می توانیم همه این ناکامی ها را جبران کنیم. اگر دو 
تیم ملی به صورت همزمان تشکیل شود نه تنها بازیکن سازی صورت 
می گیرد بلکه بازیکن سالاری هم از بین می رود. ولاسکو تفکرات 
خوبی در والیبال ایران پیاده کرد اما در همان زمان این تفکرات به ضرر 

برخی اشخاص بود و جلوی آن را گرفتند. رئیس سابق فدراسیون هم 
از این موضوع استقبال کرد، او دوست نداشت بازیکن تیم ملی که 
برای خودش اسم و آوازه ای دست و پا کرده بود در این سیستم قرار 

بگیرد و در نهایت چنین آسیب های جدی به والیبال ایران وارد شد.
رقم  ایران در دوره قبل  والیبال  اوج  افزود: درست است که  وی 
خورد و بازیکنان بازی های خوبی به نمایش گذاشتند اما لطمات 
جبران ناپذیری هم در والیبال ایران به وجود آمد. بازیکن سالاری 
در دوره قبلی در والیبال ایران شکل گرفت و همین موضوع باعث 
شد بازیکنان هر طوری که دوست دارند رفتار کنند. این مسائل اصلًا 
زیبنده والیبال ایران نبود؛ امیدوارم مسیر درست را انتخاب کنیم و 

شرایط بهتر شود.
بازیکنان ایران هم فهمیده بودند 

اول  طراز  سرمربی  کردن  مطرح  و  پائز  انتخاب  مورد  در  ترکاشوند 
خارجی عنوان کرد: پائز شناخت کافی از والیبال ایران نداشت و انتخاب 
او از اصل اشتباه بود. اما در آن زمان ما به یک وحدت ملی نیاز داشتیم و 
باید تیم را حمایت می کردیم. اگر آن زمان ما می گفتیم او در حد و اندازه 
تیم ملی نیست، بازیکنان خودشان دیگر سرمربی تیم را نمی پذیرفتند. 
وقتی هم تیم با همچنین سرمربی وارد مسابقات شد، بازیکنان خودشان 
به این باور رسیدند که او در حد و اندازه تیم ملی نیست و توانمندی ندارد. 

مشکلات هم خیلی سریع عیان شد و نتیجه اش را هم دیدیم.

جامعه تنها مربی خارجی را به رسمیت می شناسد
کارشناس والیبال گفت: در حال حاضر تیم های جوانان و نوجوانان 
ما نتایج بسیار خوبی کسب می کنند و قهرمان جهان و آسیا شدند. این 
اتفاق با مربیان ایرانی رقم خورده است. مربیان ایرانی هم دانش بسیار 
خوبی دارند و حتی از لحاظ کچینگ از خیلی از مربیان بالاتر و توانمندتر 
هستند، ولی الان جامعه ما مربیان خارجی را بیشتر می پذیرند. وقتی این 
اتفاق رخ داده باید به آن احترام بگذاریم و یک مربی درجه یک را جذب 
کنیم تا بتواند چهار سال روی این تیم کار کند. البته که باید امکانات نرم 
افزار و سخت افزاری خوبی هم در اختیار او بگذاریم و اجازه بدهیم با 

تفکرات خودش جلو برود و در کنار او از مربیان ایرانی بهره ببریم.
آینده والیبال ایران امیدوارکننده است

ترکاشوند خاطرنشان کرد: به لحاظ روحی و روانی بازیکنان تیم ملی 
هم به خاطر این باخت ها آسیب دیدند آن ها هم باید کارشناسی شوند 
و با آن ها صحبت کنند تا دوباره به شرایط ایده آل برگردد. البته که این 
موضوع زمان بر است. با این حال آینده خوبی در انتظار تیم ملی 
است چرا که بازیکنان پتانسیل دارند و چند پاسور خوب هم به تیم 
اضافه شدند و تا چهار سال آینده می توانند به تیم ملی کمک کنند به 
شرطی که به نحو احسن از آن ها استفاده شود و انگیزه را برای آن ها 
ایجاد کنیم. ما در حال تغییر نسل هستیم و نیاز به زمان و صبوری 

داریم.

محمد ترکاشوند:

بساط بازیکن سالاری باید جمع شود
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میرقاسم مومنی کارشناس مسائل بین الملل:

دولت چهاردهم منطبق بر دکترین کلان 
سیاست خارجی کشور حرکت کند

کارشناس مسائل بین الملل گفت: در بحث سیاست خارجی، رئیس جمهور 
منتخب باید بر اساس دکترین کلانی که مقام معظم رهبری تبیین کرده، بدون 
کوچکترین زاویه ای مو به مو حرکت کرده و از آن مهمتر این سیاستگذاری ها در 

عرصه عمل انجام شود. 
میرقاسم مومنی کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با خبرنگار سیاست 
خارجی ایرنا در خصوص خطی مشی سیاست خارجی دولت چهاردهم و برخی 
اظهارنظرها در خصوص FATF اظهارداشت: در حوزه مسائل داخلی و بین المللی 
که کشور با آن روبرو هست باید چند مولفه را در نظر داشته بگیریم، یکی اینکه ما در 
کشور دو نگاه اساسی داریم یک نگاه این است که باید با دنیا تعاملات داشته باشیم 
و از توانمندی های دنیا استفاده کنیم و مجبوریم برای استفاده از این توانمندی ها 

به کشورهای قدرتمند باج بدیم و در راستای سیاست های آن کشورها حرکت کنیم.
وی گفت: نگاه دیگر در نقطه مقابل این را می گوید که ما به کشورهایی که تخاصم 
آنها با ما آشکار و واضح است نباید باج دهیم و نباید در راستای سیاست های آنها 
حرکت کنیم، بلکه می توانیم با فعال کردن پتانسیل های بالقوه، استفاده از دانش 

بومی و همکاری با کشورهای همسو و همفکر به اهداف خود برسیم.
این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: انتخابات پیش رو، در شرایط فعلی 
جهان انتخابات حساسی است، یکی از وجوه حساسیت هم نوع ارتباط ما با اتحادیه 
اروپا هست، از یک طرف اروپایی ها در مسیر اتحاد علیه ما هستند و از طرف دیگر 
قرار دادن سپاه در لیست تروریستی از سوی کانادا و آمریکا و به تبع آن فشارهای 

اتحادیه اروپا در تبعیت از این دو، یک موضوع مهم است.
مومنی افزود: دومین مولفه اینکه پیش بینی ها حاکی از این است که به احتمال 
زیاد ترامپ مجددا در آذر ماه پیش رو رئیس جمهور آمریکا خواهد شد. مولفه سوم 
نیز جنگ اوکراین و درگیر شدن روسیه در آن و فشارهای فزاینده ای است که غرب 
به روسیه وارد می کند. در چنین شرایطی تضعیف روسیه در صحنه های اقتصادی و 
بین المللی ممکن است روسیه را به مذاکره و مصالحه با آمریکا بر سر منافعش وادار 

کند.
وی ادامه داد: مسئله مهم دیگر بحث تحریم ها است، در بحث تحریم ما با سه نوع 
تحریم روبرو هستیم، دسته اول تحریم های سازمان ملل و شورای امنیت سازمان ملل 
است، دسته دیگر نیز تحریم های اروپا و دسته سوم هم تحریم های آمریکا است. در 
چنین شرایطی بحث FATF نیز موضوع مهمی است. ما در جهانی زندگی می کنیم 

که گردانندگان آن آمریکا و اروپا و همپیمانانشان هستند.
این کارشناس مسائل بین الملل گفت: درست در همین راستا غرب روسیه را از 
G۸ اخراج کرد و البته برای آنها حضور روسیه تا زمانی در راستای سیاست آنها حرکت 
میکرد مهم بود و هنگامی که پوتین سعی کرد سیاست مستقلی را در عرصه های 

مختلف به کار گیرد آمریکایی ها آن را کنار گذاشتند.
مومنی تصریح کرد: انتخابات این دوره از این جهت سرنوشت ساز است که رئیس 
جمهوری که بر سر کار می آید، باید با بزرگترین هجمه ها و مشکلاتی که روسای 
جمهور دیگه تجربه نکردند، روبرو شود، اولین چالش اتحاد اسرائیل با اعراب و 
نزدیکی برخی از همسایگان ما به غرب است، پُر واضح است که کشورهای منطقه ما 

و همسایگان ما عمدتاً با ناتو، آمریکا و غرب در ارتباط هستند. 
وی افزود: چالش بعد مشکل اقتصادی از جمله تورم، مشکل صادرات نفت و این 
قبیل مسائل است. اگر ترامپ سر کار آید مطمئناً فشار عظیمی را به ما وارد خواهد 
کرد. با افزایش فشار آمریکا روس ها سعی خواهند کرد بازارهای ما را بگیرند چون آنها 
هم تحریم هستند. با توجه به چالش های فوق، در بحث سیاست خارجی، رئیس 
جمهور منتخب باید بر اساس دکترین کلانی که مقام معظم رهبری تبیین کرده، 
بدون کوچکترین زاویه ای مو به مو حرکت کرده و از آن مهمتر این سیاستگذاری ها 

در عرصه عمل انجام شود.
این کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: در برهه حساس کنونی، مجلس، 
دولت و مردم باید همراه یکدیگر بوده و از اختلاف دوری کنند. مشکل ما زمانی 
شروع خواهد شد که توان مردم را نادیده بگیریم، همانطور که مقام معظم رهبری 
بارها تایید کردند که حضور مردم ضامن بقای نظام است ما باید شرایطی را آماده 
کنیم که مردم به زندگی امیدوار بشوند و به دولت اعتماد کنند و مهمترین و بهترین 
شکل این اعتماد مبارزه با فساد است. قوه قضاییه با مفسدین در هر مقامی برخورد 
کند. مومنی در پایان خاطرنشان کرد: حضرت امام فرمودند میزان رأی ملت است و 
انقلاب ما انقلابی مردم است و اگر به مردم اهمیت ندهیم شکست خواهیم خورد. 
در شرایط فعلی برای ایجاد یک قدرت بزرگ در منطقه و جهان باید از توانمندی های 
داخلی استفاده کنیم، با مفسدین برخورد کنیم. مردم باید این برخوردها را در عمل 
ببینند و اگر بتوانیم این را به اجرا بگذاریم و در کنار آن تقسیم ثروت عادلانه صورت 

پذیرد.

دبیر ستاد حقوق بشر:

آمریکا فقط ژست حقوق بشری می گیرد
 دبیر ستاد حقوق بشر و معاون امور بین الملل قوه قضاییه با اشاره به اینکه آمریکا 
نگاه سیاسی به حقوق بشر دارد، گفت: آمریکا فقط ژست دفاع از حقوق بشر 

می گیرد تا اهداف سیاسی خود را پیش ببرد.
کاظم غریب آبادی روز شنبه در میزگرد آمریکا به علاوه سه )ترور، تحریم و جنایت 
علیه بشریت( در هفته بازخوانی و افشای حقوق بشر آمریکایی با اشاره جنایت آمریکا 
در سه سطح اظهار داشت: آمریکا علیه ملت ایران، مردم خودش و سایر ملت ها 

جنایت کرده است.
وی با بیان اینکه آمریکا به حقوق بشر نگاه کاملا سیاسی دارد و اعتقادی به آن 
ندارد، گفت: به عنوان مثال آمریکا به دلایل غیر واقعی به کنوانسیون حقوق کودک 

نپیوسته است.
رئیس ستاد برگزاری هفته بازخوانی و افشای حقوق بشر آمریکایی، یکی دیگر 
رژیم  جنایت  درباره  آمریکا  بی تفاوتی  را  بشری  حقوق  بودن  سیاسی  دلایل  از 
صهیونسیتی در غزه عنوان کرد و افزود: با وجودی که بسیاری از کشور و نهادها 
درباره جنایت رژیم صهیونسیتی در غزه واکنش نشان دادند اما آمریکا ساده ترین 
بیانیه ای صادر نکرد و در مقابل، حمایت های عظیم لجستیکی و اطلاعاتی برای 
انجام این جنایت ها انجام داد. اینها نمونه بارزی از همین گذاره است که حقوق بشر 
برای آمریکا مقوله ای سیاسی است. غریب آبادی یکی دیگر از مصادیق نگاه سیاسی 
آمریکا به موضوع حقوق بشر را حمایت و رابطه خوب آمریکا با دولت دیکتاتوری ایران 

قبل از انقلاب اسلامی دانست. 
معاون امو ربین الملل قوه قضاییه گفت: تهاجم آمریکا به برخی از کشورها مانند 
عراق و افغانستان که به کشته شدن میلیون ها نفر در این کشورها منجر شد، یکی 
دیگر از نشانه های سیاسی بودن حقوق بشر است همچنین تحریم های اقتصادی 
نیز از جمله دیگر موارد است؛ به طوری که اکنون آمریکا حدود ۲۵ کشور را تحت 
تحریم های اقتصادی قرار داده که مغایر با اصول و قواعد حقوق بین المللی بشر 

دوستانه است.
رئیس ستاد برگزاری هفته بازخوانی و افشای حقوق بشر آمریکایی تصریح کرد: 
تحریم های اقتصادی آمریکا مخصوصا وقتی فراسرزمینی می شود، مغایر با اصول 

حقوق بین المللی بشر دوستانه است.
مرگ ۵00 هزار کودک عراقی در نتیجه تحریم های اقتصادی آمریکا

غریب آبادی خاطرنشان کرد: تحریم های اقتصادی در عراق منجر به مرگ ۵٠٠ 
هزار کودک در این کشور شد. آن وقت آمریکا در مقابل اتفاق کوچکی که در کشوری 

رخ می دهد، واکنش نشان می دهد و بیانیه صادر می کند.
وی با تاکید بر اهمیت جمهوری اسلامی ایران برای حقوق بین المللی بشر دوستانه 
گفت: این ایرادها به آمریکا را مطرح می کنیم اما در عین حال از حقوق بشر در کشور 
خودمان غافل نیستیم زیرا اصول و مبانی اسلام و حاکمیت جمهوری اسلامی 

مبتنی بر حقوق بشر است.
غریب آبادی گفت: ما ادعا نمی کنیم در حوزه حقوق بشر بهترین هستیم اما به 
دنبال ارتقای موازین حقوق بشر در کشور هستیم اما نکته ای که نمی توان از آن غفلت 
کرد این است که نباید استانداردها و هنجاری های زندگی غربی وارد استانداردهای 
حقوق بشر شود. به عنوان مثال حقوق همجنس گرایان در سبک زندگی غربی 

مطرح است و نمی توان به عنوان هنجار حقوق بشری معرفی کرد.

حشمت الله  فلاحت پیشه:

آرای خاکستری »پدیده« دور دوم انتخابات هستند

فلاحت پیشه، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم می گوید بخشی از سبد 
رأی قالیباف در بعد از ظهر روز انتخابات به سمت جلیلی سوق پیدا کرد و دلیلش این 
است که شبیه انتخابات دور اول احمدی نژاد عده ای فکر می کردند امکان شکست 

وجود دارد لذا به سمت جلیلی سوق پیدا کردند.
 »یک سوم آرای رئیسی پای صندوق رأی نیامدند«، »آرای قالیباف بین جلیلی 
و پزشکیان تقسیم می شود.« و ...این بخشی از تحلیل حشمت الله فلاحت پیشه 
فعال سیاسی و نماینده ادوار مجلس از نتیجه انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم 

در مرحله اول است.
او در گفتگویی که با خبرگزاری خبرآنلاین داشت به فاصله گمانه زنی ها درباره 
میزان مشارکت با آنچه اتفاق افتاد، اشاره می کند می گوید » اینکه نوعی ناامیدی و 
سرخوردگی در طول سالیان سال شکل گرفته و فضای ذهنی سیاستمداران کشور 
با بدبختی های مردم همخوان نیست. به عبارت دیگر سیاستمداران راه خودشان را 

رفتند و مردم را در بدبختی و مشکلات خودشان تنها گذاشتند.«
عضو  پیشه،  فلاحت  حشمت الله  با  خبرآنلاین  خبرگزاری  گفتگوی  ادامه  در 

کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم را می خوانید:
*آقای فلاحت پیشه! قبل از انتخابات بسیاری از چهره های سیاسی این 
گمانه را مطرح می کردند که میزان مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری ۵۰ 
درصد خواهد بود اما عملًا اتفاق دیگری رخ داد، به نظر شما چرا بین تحلیل 

سیاستمداران و تصمیم بدنه افکارعمومی این فاصله را می بینیم؟
شاید بخش اعظم کسانی که نظرسنجی ها را اعلام می کردند افرادی بودند که 
در حوزه عملی فعالیت نمی کردند، بلکه بیشتر در رسانه و فضای مجازی فعالیت 
داشتند. اما بنده به عنوان کسی که مقداری بیشتر کشور را گشتم، سطح مشارکت 

پایین زیاد بنده را غافلگیر نکرد.
این قضیه چند دلیل هم داشت؛ اول اینکه فضای مجازی تا حدی توسط رباط ها 
آلوده شده و رباط ها هم در دست بازیگران حرفه ای قرار دارد، لذا آمارها مقداری 

غلط انداز می شوند.
پیروز انتخابات آینده آرای خاکستری خواهد بود

موضوع دیگر مربوط به سطح نسبتاً پایین رقابت های ریاست جمهوری بود، به 
این ترتیب که چینش ناعادلانه منجر به این شد که عرصه رقابت انتخاباتی پر شوری 
شکل نگیرد. موضوع سوم این است که بهرحال سرخوردگی، نارضایتی و ناامیدی 
مردم حاصل سال ها ناکارآمدی و شعارهای دروغ و بدون پشتوانه عملی است. انتظار 
اینکه در طول دو هفته رقابت تبلیغاتی مردم فضای پرشور و امید را شکل بدهند، 

غیرمعقول است. به ویژه اینکه نوعی ناامیدی و سرخوردگی در طول سالیان سال 
شکل گرفته و فضای ذهنی سیاستمداران کشور با بدختی های مردم همخوان 

نیست.
و  بدبختی  در  را  مردم  و  رفتند  را  خودشان  راه  سیاستمداران  دیگر  عبارت  به 
مشکلات خودشان تنها گذاشتند. البته یک هفته دیگر وقت است در یک هفته 
پیش رو دو نفر باید تلاش کنند آرای طبقات ناراضی و سرخورده را پخش کنند و من 

معتقد هستم که پیروز انتخابات آینده آرای خاکستری خواهد بود.
از بعداز ظهر روز انتخابات بخشی از آراء قالیباف

 به سمت جلیلی رفت زیرا...
*فاصله بین میزان آرای قالیباف و جلیلی دور از انتظار بود، سبد رأی قالیباف 

همین اندازه بود یا به دلیل افشاگری ها ریزش آراء داشته یا ...؟
بنده معتقد هستم قالیباف بیش از هر چیز توسط متحدان خود تخریب می شد، 
واقعیت رقابت بین ۴ نامزد مناظره ها نبود، واقعیت فضای مجازی، سخنرانی ها و 

مواضع بودند و بیشترین تخریب ها از آنجا علیه قالیباف صورت گرفت.
نکته دیگر این است که پزشکیان و قالیباف کمترین مواضع تخریبی را علیه دیگر به 
کار می گرفتند. علاوه بر این بخشی از سبد رأی قالیباف در بعد از ظهر روز انتخابات 
به سمت جلیلی سوق پیدا کرد و دلیلش این است که شبیه انتخابات دور اول 
احمدی نژاد عده ای فکر می کردند امکان شکست وجود دارد لذا به سمت جلیلی 
سوق پیدا کردند. بنده معتقد هستم همه مسائل در انتخابات وجود دارد و ستادهای 

انتخاباتی باید آن را مدیریت کنند.
طرفداران جلیلی در سراسر کشور سعی کردند خودشان را

 رقیب اصلی پزشکیان نشان دهند
*آرای جلیلی همان آرای تکلیفی بودند یا ...

بنده معتقد هستم همه کسانی که در عرصه انتخابات حضور دارند، رأی تکلیفی 
قوی تری  می کرد ستاد  تلاش  قالیباف  داشت،  فعال تری  بدنه  جلیلی  اما  دارند 
تشکیل دهد و آنچه بین قالیباف و جلیلی وجود داشت عرصه رقابت سخت ستاد 
بود، تیم قالیباف بیشتر معطوف به ستاد بود اما تیم جلیلی معطوف به صف بود در 
هر حقیقت طرفداران جلیلی در سراسر کشور سعی کردند خودشان را رقیب اصلی 

پزشکیان نشان دهند.
البته یکی از ضعف های پزشکیان هم مربوط به ستاد او بود. به این ترتیب که عده ای 
در ستاد پزشکیان به جای اینکه به فکر انتخابات باشند، بیشتر به دنبال تقسیم پست 

و غنائم بودند.

پزشکیان و قالیباف ضعف ستادی داشتند
در حقیقت از چند هفته پیش برخی تصور می کردند، پیروز شدند و همان ها عامل 
عدم توفیق پزشکیان در دور اول بودند. اینها سیاستمداران فرصت طلبی بودند که در 
ستاد جمع شده بودند و به جای اینکه کمکی به تبلیغات انتخاباتی کنند، بیشتر به 
دنبال پست و منصب خودشان بودند و سر این موارد باهم دعوا می کردند. پزشکیان 
همین آراء را مدیون کسانی است که حتی او را ندیدند اما به دلیل اینکه مخالف وضع 

موجود بودند، از سراسر کشور برای او رأی جمع کردند.
البته این نکته را در آرای استان ها هم مشاهده کردیم کما اینکه میزان آرای 
استان هایی که پزشکیان به همراه سیاستمداران نخبه رفته کمتر از استان هایی 
بود که افراد گمنام برای پزشکیان فعالیت می کردند. لذا این واقعیت وجود داشت 
و بر این باور هستم که عدم توفیق قالیباف برای رسیدن به دور دوم و عدم پیروزی 
پزشکیان در دور اول یک علت مشترک بود و آن اینکه قالیباف و پزشکیان هر دو از 

ضعف ستادی برخوردار بودند.
*یعنی اگر جلیلی کناره گیری می کرد باز هم به سبد رأی قالیباف اضافه 

نمی شد و موفق به رفتن به مرحله دوم نمی شد؟
بر این باور هستم که اگر جلیلی کناره گیری می کرد مسئله جدی به نام دشواری 

پیوند ستاد قالیباف با صف جلیلی مطرح می شد.
آراء قالیباف بین پزشکیان و جلیلی تقسیم می شود

*فاصله آرای پزشکیان و جلیلی در مرحله اول کمتر از یک میلیون رأی 
است، تا چه اندازه احتمال پیروزی پزشکیان وجود دارد؟

معتقد هستم که مرحله دوم انتخابات مرحله جدی است و آرای قالیباف به صورت 
طبیعی بین جلیلی و پزشکیان تا حد زیادی به صورت مساوی تقسیم خواهد شد 
چراکه قالیباف و پزشکیان در برنامه های توسعه ای و مربوط به پیشرفت بهم نزدیک 
هستند و چنین برنامه هایی در ستاد جلیلی نیست بلکه ما عکس این موضوع را 
مشاهده می کنیم اما بخشی از پایگاه رأی قالیباف که در جریان های سیاسی شکل 
می گیرند به سمت جلیلی می رود اما بنده بر این باور هستم که در نهایت آرای 

قالیباف میان پزشکیان و جلیلی تقسیم خواهد شد.
آرای خاکستری پدیده دور دوم انتخابات ریاست جمهوری هستند

به نظر می رسد پدیده دور دوم آرای خاکستری هستند، یعنی آرای خاکستری که 
به چند دلیل امکان جمع کردن آن وجود دارد. دلیل اول این است که دیگر آن فضای 
نامتوازن گذشته که نماد آن را در مناظرات مشاهده کردیم، وجود ندارد چراکه 

فضای مناظره ها منجر به سر در گمی مردم شده بود.
از  از مردم  برخی  ویژه  به  و  قرار گرفتند  انتخاب  دو  برابر  در حال حاضر مردم 
افراطی گری نگران هستند و بخش اعظم آرای خاکستری از افراطی گری نگران 
و زخم دیده هستند و امکان جذب آنها توسط پزشکیان وجود دارد. بخش دیگر 
بستگی به تبلیغات میدانی دو طرف دارد که بنده بر این باور هستم نقطه قوت 
پزشکیان و جلیلی حضور میدانی کسانی است که در حال جمع آوری آراء هستند و 
اگر پزشکیان بتواند به شلوغی بی فایده و بیهوده ستادش پایان بدهد و سیاستمداران 

در تهران را در سراسر کشور توزیع کند. امکان موفقیت بیشتری دارد.
یک سوم آرای رئیسی پای صندوق نیامدند

*یکی دیگر از پدیده های انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم ریزش سبد 
رأی ۱۸ میلیونی رئیسی در ۱۴۰۰ بود، تحلیل شما از این ریزش رأی چیست؟
آرای رئیسی را به ۳ قسمت تقسیم می کنم. یک قسمت آرای مدیریتی بود یعنی 
کسانی که از مدیران مرحوم رئیسی به حساب می آیند، که اینها به سمت جلیلی 

می روند، در سراسر کشور مدیران یا به نفع جلیلی و یا علیه پزشکیان کار می کردند.
و  ندارد  اسامی  به  ربطی  که  است  سیاسی  جریان  تکلیفی  آرای  دوم  قسمت 
اینها به سمت جلیلی رفتند اما قسمت سومی بودند که دلخوش به برنامه های 
محرومیت زادیی مرحوم رئیسی بودند و وقتی بازی قدرت را در جناح نزدیک به 
رئیسی مشاهده کردند، نه تنها جذب انتخابات نشدند بلکه از آن دل زده شدند و 
پای صندوق نیامدند. می توان از ۳ قسمت آرای رئیسی یک بخش پای صندوق رأی 

نیامدند.

سرپرست وزارت امورخارجه گفت: آمادگی ملت های منطقه و جبهه مقاومت 
برای مقابله با تجاوزات رژیم صهیونیستی بیش از هر زمان دیگری است و مسئولیت 

بحرانی دیگر مستقیماً متوجه حامیان غربی رژیم است. 
علی باقری کنی سرپرست وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در خصوص 
تهدیدات رژیم صهیونیستی نسبت به لبنان، در صفحه شخصی خود در فضای 
مجازی نوشت: در ۲۴ ساعت گذشته با وزرای امور خارجه عربستان، آلمان، قبرس، 
روسیه، دبیرکل ملل متحد و نماینده عالی اتحادیه اروپا در سیاست خارجی و امور 

امنیتی گفتگو کردم.
وی افزود: در این گفتگوها بر لزوم اقدام موثر و فوری جامعه بین المللی برای 

توقف جنایات رژیم اشغالگر در فلسطین تاکید نمودم. در خصوص تحولات منطقه و 
افزایش تنش ابراز نگرانی شد. باقری خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی بر این نظر 
است که آثار فاجعه بار گسترش احتمالی تنش و درگیری در منطقه ناشی از رفتار 

غیرمسئولانه آمریکا و پشتیبانان غربی صهیونیست ها است.
سرپرست وزارت امور خارجه تاکید کرد: امروز آمادگی ملت های منطقه و جبهه 
مقاومت برای مقابله با تجاوزات رژیم صهیونیستی بیش از هر زمان دیگری است و 

مسئولیت بحرانی دیگر مستقیماً متوجه حامیان غربی رژیم است.
از ابتدای عملیات حزب الله علیه رژیم صهیونیستی در شمال فلسطین اشغالی، 
شمار زیادی از شهرک نشینان صهیونیست در این منطقه ناگزیر به ترک خانه های 

خود شده اند و بر اساس گزارش رسانه های صهیونیستی، بیشتر ساکنان مانده در 
این منطقه، از مشکلات روحی و روانی رنج می برند.

رسانه های رژیم صهیونیستی همچنین به هزینه سنگین جنگ برای این رژیم 
نشین شمال  صهیونیست  شهرک های  در  اقتصادی  جمله  از  زمینه ها  همه  در 
فلسطین اشغالی و به ویژه بخش کشاورزی اذعان کرده اند. یوآو گالانت وزیر جنگ 
رژیم صهیونیستی جمعه شب در اظهاراتی با بیان اینکه ما درصدد جنگ با حزب 
الله نیستیم، گفت:اقدامات دیپلماتیک را بهترین گزینه در این باره می دانیم. وی 
با اشاره به برخی اظهار نظرها درباره حمله احتمالی رژیم صهیونیستی به لبنان، 

افزود: ما طرح های جایگزینی را برای تعامل با جبهه شمالی تهیه می کنیم.

علی باقری:

آمادگی جبهه مقاومت برای مقابله با تجاوزات رژیم صهیونیستی بیش از هر زمان دیگری است

بازگشت قالیباف به پارلمان بعد از شکست در انتخابات ۸ تیر

رؤیایِ ناکام قالیباف برای ریاست بر پاستور 

رویای قالیباف برای ریاست بر پاستور تبدیل به واقعیت نمی شود، شاید همانطور که وزیر ارشاد دولت سیزدهم به کنایه گفته 
است؛»ریاست جمهوری در سرنوشت قالیباف نوشته نشده است«

تارا مهدویان: شاید آنچه در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری بیش از همه به چشم آمد نه دو مرحله ای شدن 
انتخابات این دوره بلکه شکست سنگین محمدباقر قالیباف در سومین حضور او در ماراتن ریاست جمهوری بود.

قالیباف، رویای پاستور را از انتخابات سال ۸۴ دنبال می کرد و در همه این سال ها تلاش های زیادی برای راهیابی به پاستور 
انجام داده بود، زمانی تصور می کرد از مسیر شهرداری تهران می تواند چون احمدی نژاد به پاستور برود اما این مسیر برای او 

خوش یمن نبود.
برهمین اساس نیز راهی مجلس شد تا شاید سرنوشتی شبیه آیت الله هاشمی داشته باشد اما او در این مسیر هم ناکام ماند؛ 

»یک ناکامیِ تاریخی«
این ناکامی زمانی برای او معنادارتر می شود که کاندیداتوری اش در این دور از انتخابات را مرور کنیم، او درست چند روز بعد 
از حضور بر کرسی ریاست مجلس دوازدهم به وزارت کشور رفت و کاندیدای ریاست جمهوری شد. بسیاری این تصمیم او را نقد 
کردند خاصه آنکه او به مستقلین مجلس وعده داده بود در صورت حمایت از ریاستش بر پارلمان عزم انتخابات ۱۴۰۳ را نکند، 

قالیباف اما بر عهدش نمایند و کاندیدا شد، تایید صلاحیت شد اما بازهم سرنوشت ۸۴ و ۹۲ برای او تکرار شد.
شکست در انتخاباتی با مشارکت ۴۰ درصد

آمار رسمی انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم با مشارکت ۴۰ درصدی مردم ساعتی پیش در سراسر کشور اعلام شد و 
انتخابات به مرحله دوم رفت تا در نهایت از بین مسعود پزشکیان و سعید جلیلی یک نفر راهی »پاستور چهاردهم« شود.

آنگونه که ستاد انتخابات کشور اعلام کرده است؛ محمدباقر قالیباف در این دوره از انتخابات با کسب ۳.۳۸۳.۳۴۰ رأی نفر 
سوم این انتخابات شد. همانظور که اشاره شد علاوه بر سال ۱۴۰۳، در ۳ دوره انتخابات ریاست جمهوری در سال های ۱۳۸۴، 

۱۳۹۲ و ۱۳۹۶ کاندیدا شده بود اما در انتخابات سال ۹۶ به نفع ابراهیم رئیسی کناره گیری کرد و تا آخر در صحنه نماند.
قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۳۸۴ که با مشارکت ۶۳ درصدی برگزار شده بود از میان ۲۹.۳۶۲.۸۶۱ رأی 

مأخوذه، با کسب ۴.۰۷۵.۱۸۹ رأی، نفر چهارم از میان ۷ نامزد انتخاباتی شد.
تکلیف این انتخابات نیز به مثابه انتخابات ۱۴۰۳، در مرحله دوم میان آیت الله هاشمی رفسنجانی و محمود احمدی نژاد 

مشخص شد و در نهایت احمدی نژاد راهی پاستور شد.
مقایسه آراء محمدباقر قالیباف در این دوره از انتخابات با انتخابات ۱۳۸۴ که هر دو در دو مرحله تعیین تکلیف شد نشان می 

دهد که آراء وی ۶۹۱.۸۴۹ رأی ریزش داشته است. )مقایسه تنها عددی است نه تحلیل بدنه رأی طی ۱۹ سال(
نکته قابل توجه آن است که در فاصله ۱۹ ساله بین دو انتخابات، میزان مشارکت ریزش ۲۳ درصدی داشته است.

ریزش رأی قالیباف در فاصله ۱۱ ساله بین دو انتخابات
در انتخابات سال ۹۲ قالیباف با امیدواری زیاد راهی انتخابات شد و اینبار نیز در دوگانه ای که بین خود و روحانی ساخته بود 

به دام افتاد و شکست خورد.
محمدباقر قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۳۹۲ نیز از میان ۳۶.۷۰۴.۱۵۶ رأی مأخوذه، ۶.۰۷۷.۲۹۲ رأی 

کسب کرده بود. میزان مشارکت در این انتخابات ۷۳ درصد بود؛ ده درصد بیشتر از انتخابات ۸۴.
مقایسه رأی قالیباف در انتخابات ۱۴۰۳ نسبت به انتخابات سال ۱۳۹۲ نیز نشان دهنده ریزش ۲.۶۹۳.۹۵۲ رأیی است 

)مقایسه تنها عددی است نه تحلیل بدنه رأی طی ۱۱ سال(
* در جدول زیر آراء محمدباقر قالیباف در انتخابات ادوار ریاست جمهوری را ببینید؛

رأی قالیباف می ریزد حتی در انتخابات مجلس
نوسان و ریزش آراء محمدباقر قالیباف، به انتخابات ریاست جمهوری خلاصه نمی شود، بلکه در انتخابات مجلس دوازدهم نیز 

که ۱۱ اسفندماه ۱۴۰۲ برگزار شد، نسبت به انتخابات ۱۳۹۸، این روند مشهود است.
او در انتخابات مجلس یازدهم با کسب ۱.۲۶۵.۲۸۷ رأی به عنوان نفر اول از حوزه انتخابیه تهران وارد بهارستان شد، اما در 

انتخابات اسفندماه سال ۱۴۰۲ با ریزش ۸۱۷.۳۸۲ رأی تنها توانست ۴۴۷.۹۰۵ رأی را اخذ کند.
*در جدول زیر آراء محمدباقر قالیباف در ادوار یازدهم و دوازدهم مجلس را مشاهده می کنید؛
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

»همستر کامبت« رکورد گینس می زند؟
در دنیای فناوری، دستیابی به ۱۵۰ میلیون کاربر، یک نقطه عطف انحصاری است.تنها موفق ترین 
پلتفرم ها، به چنین نقطه عطفی دست پیدا می کنند و از این رو، ظهور »همستر کامبت«، یکی از 
موفق ترین داستان های سال ۲۰۲۴ بوده است.مکانیک های درون بازی »همستر کامبت«، به محتوای 

یوتیوب این بازی و پلتفرم های شبکه اجتماعی مرتبط است.
این تیم به عنوان نخستین کانال یوتیوب که در مدت یک هفته، بیش از ۱۰ میلیون مشترک جذب کرد، 

خواستار ثبت رکورد جهانی گینس شده است.

افزایش اجاره بیش از ۲۵ درصد مجاز نیست
در آخرین جلسه شورای عالی مسکن در دولت سیزدهم متوسط سقف اجاره بها با رقم ۲۵ درصد به 
تصویب رسید.بر اساس ماده ۷ قانون ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها دولت مکلف شده تا در 
استان هایی که تورم بالای ۳۰ درصد است، نرخ رشد اجاره بها را تعیین کند.وزارت راه و شهرسازی اعلام 

کرده آن دسته از بنگاه های املاکی که سقف اجاره بها را رعایت نکنند جریمه می شوند.

ممنوعیت دریافت پول برای ثبت نام ابتدایی ها در مدارس دولتی 
معاون ابتدایی وزیر آموزش و پرورش گفت: به جز پول بیمه و کتاب های درسی، مدارس هنگام ثبت نام 
حق دریافت هیچ هزینه ای را از والدین ندارند.اگر این کار انجام شود مدیر مدرسه تخلف کرده و با او 
برخورد می شود.هیچ مدیری اجازه ندارد دانش آموز را به خاطر معدل یا کیفیت نمره در مدرسه دولتی 

ثبت نام نکند.

محسن تنابنده و پیمان قاسم خانی با سن پطرزبورگ ۲ می آیند
 ادامه فیلم سینمایی پرمخاطب »سن پطرزبورگ« به کارگردانی رامبد جوان ساخته خواهد شد و 
محسن تنابنده و پیمان قاسم خانی بار دیگر نقش های اصلی این فیلم کمدی را بازی می کنند و حمید 
اعتباریان از تهیه کنندگان قدیمی سینما، تهیه کنندگی این سری را نیز به عهده دارد.پیمان قاسم خانی 
نیز در حال حاضر نگارش این فیلم را شروع کرده است و احتمالا فیلمبرداری این کار پایان سال آغاز 

خواهد شد.

بازنشستگان منتظر واریزی جدید باشند
این  بازنشستگان  به  مربوط  متناسب سازی  مبلغ  پرداخت  از  تأمین اجتماعی  سازمان  مدیرعامل 
سازمان در آینده نزدیک خبر داد و گفت: با توجه به ابلاغ برنامه هفتم توسعه و ماده ۲۹ الحاقی در 
زمینه متناسب سازی و همچنین تأکید دولت بر پرداخت علی الحساب، در اسرع وقت پرداخت مبالغ 

متناسب سازی به بازنشستگان تأمین اجتماعی آغاز خواهد شد .

استان تهران رکورددار ازدواج و طلاق 
بر پایه آمار ثبت احوال کشور، در سال ۱۴۰۲ تعداد ۴۸۱ هزار و ۳۹۴ ازدواج در کشور به ثبت رسیده 
است.از این میزان استان تهران با ۶۳ هزار و ۹۷۳ مورد ازدواج ثبت شده، رکورددار میزان ازدواج در سال 

گذشته است.کمترین میزان ثبت ازدواج مربوط به استان سمنان با تعداد ۳ هزار و ۶۸ مورد بوده است.

حذف چک کاغذی تا ۳ سال آینده
معاون فناوری بانک مرکزی: چک کاغذی تا ۳ سال آینده حذف و با چک الکترونیک جایگزین می شود.
تاکنون ۳۰۰ هزار چک الکترونیک در شبکۀ بانکی نقد شده. گرچه یک درصد از کل چک ها هم 

نیست،  اما زیرساخت فراهم است.

افزایش مشارکت مردم قم در انتخابات 
مقایسه درصد مشارکت در هر استان در سال ۱۴۰۳ در مقایسه با ۱۴۰۰ نشان می دهددتنها قم و 

استان تهران افزایشی بودند. کاهش مشارکت در خوزستان و کردستان قابل توجه بوده است.

اعلام شد؛

مراسم های حرم بانوی کرامت از عید مباهله 
تا آغاز ماه محرم

برنامه مراسم های حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها از عید مباهله و چهلم شهدای خدمت 
تا قبل از آغاز ماه محرم اعلام شد.

حجت الاسلام مهدی حسین زاده مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم حضرت معصومه )س( برنامه 
مراسم و محافل حرم مطهر بانوی کرامت از شنبه ۹ تیرماه تا جمعه ۱۵ تیرماه ۱۴۰۳ مصادف با عید 

مباهله و چهلم شهدای خدمت را اعلام کرد.
وی افزود: نیایش صبحگاهی حرم مطهر بانوی کرامت از شنبه تا سه شنبه با قرائت دعای عهد، 
چهارشنبه شرح زیارت امین الله توسط حجت الاسلام علی اصغر ظهیری، پنجشنبه قرائت زیارت 
عاشورا با نوای سید رضا حسینی نژاد و جمعه با سخنرانی حجت الاسلام حسین رضایی قمی و قرائت 

دعای ندبه با نوای محمود بذری برگزار خواهد شد.
مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم حضرت معصومه )س( گفت: مراسم قبل از ظهر حرم مطهر 
با سخنرانی حجت الاسلام محمد زرسنج، سه شنبه و  تا دوشنبه  از شنبه  حضرت معصومه )س( 
چهارشنبه با سخنرانی حجت الاسلام مهران شفیعی و پنجشنبه و جمعه با سخنرانی حجت الاسلام 
میردامادی دنبال خواهد شد و در روز دوشنبه مصادف را روز عید مباهله رضا ساعدی مداحی خواهد 
کرد.  حسین زاده بیان کرد: مراسم بعد از نماز عصر حرم مطهر بانوی کرامت شنبه و یکشنبه با قرائت 
زیارت امین الله به نیت امیرالمؤمنین، دوشنبه با مداحی حسن مالکی نژاد، سه شنبه با قرائت زیارت 
امین الله و چهارشنبه و پنجشنبه با قرائت زیارت نامه حضرت معصومه سلام الله علیها دنبال خواهد شد.
وی تصریح کرد: مراسم قبل از مغرب حرم مطهر بانوی کرامت شنبه با سخنرانی حجت الاسلام 
محمدی شاهرودی، یکشنبه با سخنرانی حجت الاسلام حسین وحید پور و مداحی محسن قاسمی، 
دوشنبه با سخنرانی حجت الاسلام مهکام و مداحی حمید رنجبر، سه شنبه با سخنرانی حجت الاسلام 
محمدرضا اعوانی، چهارشنبه با سخنرانی سردار احمدیان، پنجشنبه با سخنرانی حجت الاسلام مهدی 
رستم نژاد و جمعه با سخنرانی حجت الاسلام علی حیدری و قرائت زیارت آل یاسین با نوای محمد خرم 
فر برگزار می شود.  مدیر روابط عمومی و تبلیغات حرم حضرت معصومه )س( گفت: مراسم شب های 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( شنبه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین علی ثمری، مداحی 
علی حبیب زاده و شعرخوانی حامد حجتی، یکشنبه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین محمد حاج 
ابوالقاسم، مداحی عباس حیدرزاده و شعرخوانی محمد رسولی، دوشنبه با سخنرانی آیت الله توکل، 
مداحی حسن اسداللهی و شعرخوانی شهاب الدین خالقی و از سه شنبه تا جمعه به ترتیب با سخنرانی 
حجج اسلام و المسلمین سید حسین مؤمنی، سید صادق میرشفیعی، میثم علی پناه و حسینی اراکی 

برگزار می شود.  
حسین زاده اظهار داشت: پنج شنبه قبل از اذان ظهر آیین سیاه پوشان برگزار می شود و پنج شنبه شب 
دعای کمیل با نوای مهدی سروری و زیارت جامعه کبیره با نوای حجت الاسلام ناصر شهیدی قرائت 

خواهد شد.

کارشناس هواشناسی قم خبر داد؛

تداوم وزش باد شدید و گرد و غبار در هفته جاری
کارشناس هواشناسی قم، گفت: از امروز تا اواسط هفته جاری، افزایش سرعت وزش باد و گرد و 
غبار ادامه خواهد داشت؛ برای روزهای دوشنبه و سه شنبه به دلیل وزش باد شدید هشدار زرد صادر 

می شود.
محمدرضا قاضی  در رابطه با وضعیت جوی قم در هفته جاری، اظهار کرد: در هفته جاری عمدتاً در 
ساعات بعدازظهر با ناپایداری های همرفتی و افزایش تغییرات فشاری، وزش باد، گرد و غبار و افزایش 

موقت ابر پیش بینی می شود.
کارشناس هواشناسی قم تاکید کرد: افزایش ابر در ساعات بعدازظهر روزهای هفته جاری، بارشی را 

به همراه نخواهد داشت.
قاضی یادآور شد: در روزهای دوشنبه و سه شنبه سرعت وزش باد به بیش از ۷۰ کلیومتر بر ساعت 

خواهد رسید و گرد و غبار پدیده جوی غالب خواهد بود.
کارشناس هواشناسی قم، افزود: برای روز چهارشنبه با کاهش سرعت وزش باد کاهش گرد و غبار را 

شاهد خواهیم بود.
وی عنوان کرد: دمای هوا در هفته جاری تغییرات چندانی نخواهد داشت و برای روزهای سه شنبه و 

چهارشنبه ۱ تا ۲ درجه افزایش دمای هوا را پیش بینی می کنیم.
قاضی یادآور شد: حداکثر دمای هوا برای امروز و فردا به ترتیب ۴۱ و ۴۰ درجه سانتی گراد و حداقل 

دما ۲۴ درجه سانتی گراد خواهد بود.

رئیس سازمان سرمایه گذاری شهرداری قم:

پیش بینی ظرفیت های سرمایه گذاری 
در مناطق هشت گانه 

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم گفت: 
برای سرمایه گذاری  تمام مناطق هشت گانه شهرداری قم ظرفیت هایی  در 

پیش بینی شده است.
قم  شهرداری  مناطق  تمام  در  کرد:  اظهار  گفت وگویی  در  رمضانی  علی 
مختلف  موضوعات  در  خصوصی  بخش  سرمایه گذاری  برای  ظرفیت هایی 

محاسبه و معرفی شده است.
 وی خاطرنشان کرد: جذب سرمایه گذار بر اساس این ظرفیت ها، نیازمند 

اهتمام بیشتر مناطق و پیروی از سیاست های کار با بخش خصوصی است.
 رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم با اشاره 
به اینکه هر منطقه شهرداری ظرفیت ماهانه یک فراخوان سرمایه گذاری دارد، 

افزود: جذب سرمایه گذار نیازمند تغییر نگاه به بخش خصوصی است.
 رمضانی با بیان اینکه بیشترین مأموریت شهرداری ها تاکنون پیگیری مسائل 
خدماتی و عمرانی بوده است، اضافه کرد: با این همه اهمیت فعالیت در حیطه 

جذب سرمایه گذار بخش خصوصی هر روز بیشتر روشن می شود.
 وی با تأکید بر اینکه مطابق قانون درآمدهای پایدار شهرداری ها، این نهاد 
می تواند خارج از محدوده شهری نیز سرمایه گذاری داشته باشد، ابراز کرد: این 
قانون جدید است و عملی شدن آن نیازمند تغییر نگاه و فرهنگ سازمانی خواهد 
بود.  رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم با اشاره 
به موفقیت شهرداری قم برای جذب سرمایه گذار در حیطه ساخت و تجهیز 
شهربازی گفت: با همین شیوه می توان در مسئله ساخت سینما، بوستان کتاب 

یا دیگر کاربری های فرهنگی و تفریحی وارد عمل شد.
 رمضانی مطرح کرد: در ایجاد و ساخت مجتمع های انبارداری و سردخانه ها 
که هر دو نیاز شهر قم است نیز می توان وارد عمل شد و این نگاه محدودیت های 

کنونی برای جذب سرمایه در شهرها را کاهش می دهد.

مدیر منطقه سه شهرداری قم مطرح کرد؛

بهره برداری از ۵۰۰ واحد پارکینگ 
در خیابان امام خمینی )ره( 

مدیر منطقه سه شهرداری قم از بهره برداری ۵۰۰ واحد پارکینگ در خیابان 
امام خمینی )ره( خبر داد و گفت: این پارکینگ برای عموم مردم قابل استفاده 

است.
پارکینگ های  وضعیت  به  اشاره  با  گفت وگویی  در  روحانی وزیری  مهرداد 
عمومی فعال در منطقه سه، اظهار کرد: در موضوع پارکینگ های عمومی 

مناطق هشت گانه قم، شهرداری منطقه ۳ پیشتاز است.
 وی با اشاره به بهره برداری از ۵۰۰ واحد پارکینگ در خیابان امام خمینی )ره( 
افزود: در این مسیر یک گاراژ به مساحت ۲۴۰۰ مترمربع تملک شد و دو مغازه 
به دلیل ضوابط طرح تفصیلی با هزینه بالغ بر ۲۶ میلیارد تومان تخریب شده 
است تا پارکینگ امام خمینی )ره( روبه روی خیابان دارایی برای استفاده مردم 

بدون هیچ گونه مشکلی به بهره برداری برسد.
 مدیر منطقه سه شهرداری قم تملک لکه پارکینگ در کوچه ۲۷ خیابان امام 
خمینی )ره(، روبه روی سی متری کیوانفر، را مورد توجه قرارداد و تصریح کرد: 
به دلیل تجمع زیاد خودروها در خیابان کاشانی و سی متری کیوانفر و نبود 
پارکینگ، بالغ بر ۱۰۰۰ مترمربع تملک صورت گرفته که در عرصه تملکات دو 

منزل دیگر باقی مانده است و سال جاری تملک خواهد شد.  
روحانی وزیری با تأکید بر اینکه روند احداث پارکینگ متوقف نخواهد شد، 
گفت: پس از تملک ها، عرصه به سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری تحویل 
داده می شود و بحث پارکینگ سطحی یا ساخت پارکینگ طبقاتی مدنظر 
خواهد بود  وی تصریح کرد: شهربازی سرزمین شادی )شهربازی ۷۲ تن( نیز 
در عرصه ارائه پارکینگ به شهروندان با مشکلاتی همراه بود که برای حل این 
مشکل، بخشی از بوستان فدک در اختیار این مجموعه تفریحی قرار گرفت و 

پارکینگ این مجموعه تفریحی تأمین شد.

مدیر امور قراردادها و پیمان های شهرداری قم خبرداد:

انعقاد ۱۸۰۰ میلیارد تومان قرارداد
 برای پروژه های قطار شهری 

مدیر امور قراردادها و پیمان های شهرداری قم گفت: از ابتدای سال جاری 
۱۸۰۰ میلیارد تومان قرارداد در قالب پروژه های قطار شهری قم وارد فرایندهای 

معاملاتی شده است.
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری، حامد یاوری فر در 
گفت وگویی اظهار کرد: حوزه مدیریت قراردادها و پیمان ها یکی از بخش های 
مهم ذیل حوزه معاونت مالی و اقتصادی در شهرداری است که عملکردی 
از جنس خدمات پشتیبانی ارائه می کند.  وی با بیان اینکه کار امور قرارداد و 
پیمان ها جاری و پیرو فرایندهای حوزه های دیگر است، افزود: رسالت این بخش 

انجام تشریفات معاملات و انعقاد قرارداد در حوزه های مختلف است.
فرآیندهای  کرد:  تصریح  قم  شهرداری  پیمان های  و  قراردادها  امور  مدیر   
معاملاتی بر اساس مواردی ازجمله نصاب معاملات که هرسال ابلاغ می شود و 
موضوع و مشخصات معامله شامل مناقصه، مزایده، استعلام، طرح تشریفات، 

بدون الزام به تشریفات و انتخاب مشاوره است.
 یاوری فر تعداد مزایده های برگزارشده را ۱۸ مورد اعلام کرد و ادامه داد: پنج 
مورد حراج، ۱۹ مورد ماده ۳۱،۲۸ مورد ماده ۳۳،۱۸ ماده ۱۴ و ۱۸ مورد مربوط 
به انتخاب مشاور، همچنین ۱۶۵ مورد مربوط به انجام استعلام در مرکز و مناطق 
است.  وی عنوان کرد: مجموع قراردادها در شش ماهه گذشته ۱۱۰ مورد با 
اعتبار ۲,۶۰۰ میلیارد تومان منعقد بوده است.  مدیر امور قراردادها و پیمان های 
شهرداری قم از رشد مشارکت در سامانه ستاد خبر داد و گفت: مناقصات مربوط 
به حوزه فنی عمرانی، سایر مناقصات و سپس مزایدات در سامانه ستاد ثبت شده 
است.  یاوری فر با بیان اینکه از ابتدای سال جاری ۱,۸۰۰ میلیارد تومان صرف 
فرایندهای معاملاتی سازمان قطار شهری شده است، اضافه کرد: این اعتبار به 
شرح وظایف امور قرارداد و پیمان ها اضافه شده است که یا قرارداد منعقدشده و 

نقدینگی کیفی است یا در مرحله انجام فرآیند واگذاری قرار دارد.

مدیر منطقه یک شهرداری قم خبرداد:

اجرای اصلاح روشنایی بلوار حائری
مدیر منطقه یک شهرداری قم از اجرای عملیات اصلاح روشنایی بلوار حائری 

به منظور تأمین روشنایی معابر و افزایش ایمنی خبر داد.
 محمدحسین علی اکبری اظهار داشت: با توجه به اینکه روشنایي معابر 
به خصوص معابر عمومي جز یکي از پر مصرف ترین محل ها از لحاظ مصرف 
انرژي الکتریکي بوده و از طرف دیگر از ضروری ترین سیستم ها از لحاظ امنیت 
اجتماعي و فردي است که این دو هدف در کنار هم گویاي این مسئله بوده که 
استفاده و مدیریت هوشمندانه می تواند سبب صرفه جویی مناسبی در مصرف 
انرژي شود وی با بیان اینکه روشنایی معابر و نورپردازی بزرگراه ها یک موضوع 
بسیار مهم به شمار می رود، مطرح کرد: با توجه به اینکه مسئله روشنایی همواره 
با امنیت شهروندان و کاهش حوادث همراه است، باید به آن توجه ویژه ای 
داشت که روشنایی معابر باید بر اساس استانداردهای مختلف انجام بگیرد؛ 
ارتفاع نصب چراغ ها در اتوبان ها و معابر شهری و بین شهری از اهمیت بسزایی 
برخوردار است و باید میزان ارتفاع نصب چراغ ها را بر اساس فضای شهری یا 
بین شهری موردنظر تعیین شود که هر اندازه ارتفاع نصب چراغ ها در اتوبان ها 
و بزرگراه ها بلندتر باشد امنیت رانندگان و سرنشینان اتومبیل بیشتر تأمین 
می شود. مدیر منطقه یک شهرداری قم ادامه داد: تأمین روشنایی معابر و 
افزایش ایمنی شهر از مطالبات شهروندان و از اولویت های شهرداری است که 
در این راستا شهرداری در سال جاری با برگزاری مناقصه و خرید، تعویض و نصب 

سرچراغ ها؛ روشنایی معابر، بلوارها و پیاده روها را افزایش داده است.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از آغاز مناقصه خرید برای افزودن 
۱۰۰ دستگاه اتوبوس به ناوگان اتوبوسرانی این شهر به منظور ارائه خدمات بهتر 

به شهروندان خبر داد.
علی نیک  با اشاره به مهم ترین خدمات اتوبوسرانی به اتوبوسران ها گفت: ما اعتقاد 
داریم که رانندگان اتوبوس که شغل شان جزو مشاغل سخت محسوب می شوند، در 
نوک پیکان خدمتگذاری هستند، بنابراین هر خدمتی که به اتوبوسران ها کنیم برابر 
با خدمت به مردم عزیز است. مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم افزود: 
ما سعی کردیم در سال های اخیر خدمات خوبی را به رانندگان ناوگان اتوبوسرانی 
ارائه دهیم. در بحث حقوق این عزیزان سعی بر این بوده که طبق قانون کار تعریف 
شود و در طرح طبقه بندی مشاغل قرار بگیرند. خدمات رفاهی مثل خدمات 

ورزشی )استخر و سالن فوتبال( و ارائه صبحانه را هم به آنها ارائه کردیم.
وی بیان کرد: علاوه بر حقوق قانون کار که برای اتوبوسرانان تعریف شده مانند 
روزکاری، شب کاری و تعطیل کاری، مزایایی به عنوان کارانه هم در حقوقشان 
تعریف شد. میزان کارانه بستگی به میزان کارایی راننده دارد. کارایی شامل حرکت 
در سرفاصله خطوط و زمان بندی مشخص است که مهم ترین گزینه محسوب 

می شود. نیک عنوان کرد: ساعت کار واحد اتوبوسرانی در شهر قم، معمولا ۱ 
ساعت پیش از آغاز به کار ادارات است؛ یعنی در حال حاضر از ساعت ۵صبح 
شروع می شود. رانندگان برای حضور به وقت در خطوط، باید یک ساعت پیش تر 
از ساعت ۵ از منزل خارج شوند. وی گفت: رانندگان برای زمان کاری مازاد بر 
ساعت قانون کار، اضافه کار دریافت می کنند؛ به اصطلاح در کارتکس آن ها هر 
مقدار ساعتی که باشد به همان مقدار اضافه کار و کارانه تعلق می گیرد. مدیر عامل 
سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم افزود: استان قم با تفاوت بسیار زیاد با دیگر 
استان  ها جدیدترین ناوگان را در کشور دارد. عمر نوسازی ناوگان قم کمتر از ۴ 
سال است. اتوبوس هایی که در خطوط کار می کنند، اتوبوس های ملکی سازمان 

هستند که عمر آن ها یا کمتر از ۴ سال است یا اینکه ۰ تا ۱۰۰ بازسازی شده اند.
وی تصریح کرد: اتوبو س هایی هم که چهره  خوشایندی ندارند مربوط به بخش 
خصوصی می شوند و به صورت دربستی کار می کنند و ارتباطی با خطوط سطح 
شهر ندارند. ناوگان اتوبوسرانی ما اتوبوس بدون کولر و کهنه ندارد. چند روز پیش 
در مذاکراتی قرار بر این شد که امسال ۱۰۰ دستگاه اتوبوس به ناوگان اتوبوسرانی 

اضافه شود.

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد:
۱۰۰ دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان اتوبوسرانی قم اضافه می شود

عکاسم:هدی محبی پور

ابرپروژه خط انتقال برق شمال

استاندار قم: 

حداکثر مشارکت را در انتخابات قم لمس کردیم

استاندار قم اعلام نتایج آرای انتخابات ریاست جمهوری از هر صندوق و 
شعبه ای را تخلف دانست و گفت: انتشار صورت جلسه هر صندوق در فضای 
مجازی قابلیت جرم انگاری دارد بنابراین مسئولان شعب اخذ رأی باید مراقب 

این جرم باشند.
سید محمد آقامیری بامداد نهم تیرماه در گفت وگو با خبرنگاران، اظهار کرد: 
ما در قم حداکثر مشارکت را لمس کردیم و این جای افتخار و تشکر ویژه از 

علما، روحانیت و مرجعیت دارد که در جهاد تبیین نقش آفرینی کردند.

وی اضافه کرد: بر اساس قانون تاریخ انتخابات هشتم تیرماه است و 
ما در نهم تیرماه نمی توانستیم رأی گیری داشته باشیم هر چند از نفرات 
آخری که قبل از ساعت ۲۴ در شعب حاضر بودند اخذ رأی انجام شده 

است.
استاندار قم گفت: با رعایت قانون درب صندوق ها با نظارت ناظران باز شده 
و بعد از شمارش آرا در ادامه کار، صورت جلسات تهیه، امضا و ارسال و در 
سامانه ثبت می شود و از تمام مسئولان شعب و صاحبان امضا درخواست دارم 

تا بارگذاری نهایی مدارک شعب را ترک نکنند.
وی افزود: هیچ شعبه ای حق اعلام نتیجه آرا را ندارد و ما طبق قانون باید به 
وزارت کشور اعلام کنیم تا آمار نهایی را وزارتخانه اعلام کند  و از هر شائبه ای 

جلوگیری شود.
آقامیری، اعلام نتایج آرا از هر صندوق و شعبه را تخلف دانست و گفت: 
انتشار صورت جلسه هر صندوق در فضای مجازی قابلیت جرم انگاری دارد 

بنابراین مسئولان شعب باید مراقب این جرم باشند.
استاندار قم گفت: فرمانداری ها، بخشداری ها، دهیاری ها و تمام ارکان 
استان حق انتشار آمار را ندارند و این بخش نامه برای استان اعلام شده است.
وی ضمن تقدیر از همه دست اندرکاران انتخابات ادامه داد: در این دوره از 
انتخابات هیچ مشکل خاصی در استان نداشتیم و انتخابات بدون حاشیه و 

مجللی توسط مردم فهیم قم رقم زده شد.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از گازرسانی به 
یک شهر و ۵ روستای استان قم در دولت سیزدهم 

خبر داد. 
مرتضی خوش لهجه در گفت وگویی اظهار کرد: 
شهر قاهان و روستاهای قره سو، فتح آباد، شوراب، 
از  پس  که  هستند  مناطقی  صفرآباد  و  طرلاب 
استقرار دولت سیزدهم در قم از نعمت استفاده از 

گاز طبیعی بهره مند شدند.
وی با بیان اینکه استان قم از جمله استان هایی 
بوده که هم اکنون در منطقه سبز گازرسانی قرار 
دارد، تصریح کرد: به برکت نظام مقدس جمهوری 
اسلامی، ضریب نفوذ گازرسانی در مناطق شهری 
نیز  روستایی  مناطق  در  و  درصد   ۹۹.۵ استان 

۹۹.۳ درصد است.
روستاهای  تمامی  اینکه  بیان  با  خوش لهجه 
استان که از لحاظ قوانین مصوب مجلس شورای 
اسلامی مشمول گازرسانی می شوند از این نعمت 
دهم  چند  این  کرد:  عنوان  هستند،  برخوردار 
درصد باقی مانده نیز به دلیل توسعه مناطق شهری 

و روستایی است. وی در ادامه با اشاره به اجرای 
۳۲۱ کیلومتر خطوط گاز طبیعی در استان طی 
هزار روز گذشته، گفت: از این تعداد ۱۷۱ کیلومتر 
متعلق به مناطق شهری و ۱۵۰ کیلومتر نیز متعلق 

به مناطق روستایی استان است.
در  شده  جذب  مشترکین  تعداد  خوش لهجه 
استان قم طی همین بازه زمانی را ۲۳ هزار و ۸۴۸ 
مشترک عنوان کرد و افزود: از این تعداد ۲۰ هزار و 
۵۰۰ مشترک متعلق به مناطق شهری و سه هزار 
روستایی  مناطق  به  متعلق  نیز  مشترک  و ۳۴۸ 
استان است. وی همچنین آمار علمک های نصب 
شده در استان پس از استقرار دولت سیزدهم را 
موردتوجه قرار داد و بیان کرد: در این بازه زمانی 
پنج هزار و ۳۱۷ علمک در استان نصب شد که سه 
هزار و ۵۸۷ عدد آن در مناطق شهری و یک هزار 
۷۳۰ مورد آن نیز در مناطق روستایی استان بوده 
است. مدیرعامل شرکت گاز استان قم اضافه کرد: 
در دولت سیزدهم به بحث گازرسانی توجه ویژه ای 
شد که این اقدامات مرهون نگاه شهید آیت الله 

سید ابراهیم رئیسی و حمایت ها و پیگیری های، 
و  صنایع  به  گازرسانی  وی  است.  نفت  وزیر 
راستای  در  را  کشاورزی  و  صنعتی  واحدهای 
تحقق فرامین مقام معظم رهبری توصیف کرد و 
و درعین حال  ارزان  گفت: گاز طبیعی سوختی 
پاک به حساب می آید و به همین خاطر استفاده 
تولید  رونق  موجب  صنعت،  در  سوخت  این  از 
است. خوش لهجه با بیان اینکه در دولت سیزدهم 
۱۷۶ مشترک در بخش صنعت جذب شد، اظهار 
کرد: از این تعداد مشترک صنعتی، ۷۲ مشترک 
عمده و ۱۰۴ مشترک نیز در شمار مشترکین جزء 
به حساب می آیند. مدیرعامل شرکت گاز استان 
قم با بیان اینکه تمامی ۱۷ ناحیه صنعتی استان 
از نعمت گاز طبیعی بهره مند هستند، ادامه داد: 
بر اساس داده های موجود، شرکت گاز استان قم 
در سال های اخیر زمینه ساز اشتغال بیش از ۴۰ 
هزار نفر در شهرک ها و نواحی صنعتی استان شده 
استان  برای  افتخارآفرینی  موجب  این  که  است 

است.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم خبرداد:
گازرسانی به یک شهر و ۵ روستا در دولت سیزدهم

رئیس اداره معماری بافت های واجد ارزش و 
و شهرسازی  راه  اداره کل  بازآفرینی  طرح های 
استان قم از همکاری این اداره کل با شهرداری 

قم برای احیای باغ مزار قبرستان نو خبر داد.
خبرنگاران  با  گفت وگو  در  نیا  طاهری  علی 
استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره  کرد:  اظهار 
شهری  بازآفرینی  شرکت  از  نمایندگی  به  قم 
ایران و به عنوان دبیر ستاد بازآفرینی شهری و با 
همکاری مدیریت شهری متولی سیاست گذاری 
ناکارآمد  بافت های  بهسازی  و  نوسازی  و 
شهری است و پروژه های اجرا شده توسط راه 
بهداشتی  کاربری های  با  استان  شهرسازی  و 
درمانی، آموزشی، ورزشی، انتظامی، خانه محله 
و بهسازی معابر نقش محرک توسعه در محلات 

و ایجاد انگیزه برای ساکنین بومی داشته است.

استانی  ستاد  مصوبات  اساس  بر  افزود:  وی 
باقیمانده  املاک  تملک  در  شهری  بازآفرینی 
عمار  فاز ۵  مانند  شهری  پروژه هایی  از  برخی 
محله  اختران،  چهل  محله  ساماندهی  یاسر، 
دروازه ری، قبرستان نو ومغازه های تجاری داخل 
گیت امنیتی حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
از محل اراضی ۴۸ هکتاری پردیسان به عنوان 

معوض استفاده شده است.
طاهری نیا گفت: اراضی ۴۸ هکتاری پردیسان 
بازآفرینی شهری  و شرکت  دولت  تملک  تحت 
بلوار  فردو-  شهدای  میدان  محدوده  در  ایران 
به عنوان  و  دارد  قرار  پردیسان  )ع(  علی  امام 
اراضی پشتیبان بافت فرسوده شهر قم شناخته 

می شود.
وی اظهار کرد: طرح ساماندهی و احیای باغ 

بلوار امیرکبیر )جاده  مزار قبرستان نو واقع در 
اراک( از سال گذشته در دستور کار شهرداری و 
سازمان بهسازی شهری قم قرار گرفت که برای 
محدوده  تجاری  واحدهای  و  مغازه ها  تملک 
هکتاری  اراضی ۴۸  ظرفیت  از  قبرستان،  این 

پردیسان بهره گیری شد.
رئیس اداره معماری بافت های واجد ارزش و 
و شهرسازی  راه  اداره کل  بازآفرینی  طرح های 
استان قم گفت: تمامی ۱۳۲ باب مغازه توسط 

شهرداری تملک و تخریب شده است.
طاهری نیا در پایان عنوان کرد: ایجاد حدود 
۵ هکتار فضای باز شهری در مقابل حرم مطهر 
نوسازی  و  احیاء  نیز  و  )س(  معصومه  حضرت 
محله قم نو از جمله اهداف اجرای این پروژه بوده 

است.

یک مسئول در اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

احیای باغ مزار قبرستان نو با واگذاری اراضی ۴۸ هکتاری پردیسان


